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jenofa Berhokoirigoinek ondutako net 
hurbil atalean azaldu du nola nizan 
(Frantzia) bilkura egin berri duten ozeanoei 
buruzko nazio Batuen konferentzia. Bertan 
2.000 zientzialarik eskatu dute itsaspean 
dauden metal eta mineralen erauzketa 
debekatzea. izan ere, klima larrialdia 
areagotu baino ez luke egingo horrek. 
ordea, multinazional handiak eta “energia 
trantsizio” deituak metal horien gose dira...



Ehunka mila lagun kalera atera dira AEBetako 1.800 herri baino 
gehiagotan eta Mexikoko hainbat hiritan, Trumpen autoritarismoaren, 
baliabide publikoen xahutzearen, migratzaileen sarekaden eta 
deportazioen, murrizketa publikoen... aurka. “Mugarik gabeko gobernua 
da, monarkien antzera”. Bitartean, “erregeak” 100 milioiko desfile militarra 
oparitu dio bere buruari bere 79. eta armadaren 250. urtebetetzeengatik. 
Herrialdeko beste mutur batean, muturreko kristau ebanjeliko batek, 
poliziaz mozorrotuta, oposizioko bi biltzarkide hil ditu tiroz. Asteburu 
arrunt bat neofaxismoaren epizentroan (Israelen baimenarekin).

  KalifORniaKO San fRanTziSKOn /  T. COSKUn - GETTy imaGES

  aXiER lOPEz

“No nazis, no kings”
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Ekainaren 12an, munduko bazter 
guztietatik –baita Euskal Herritik 
ere– heldutako milaka pertsonak 
Egiptoko El Arish hirian batzea eta 

hortik Rafah-raino abiatzea zuten asmoa, 
Gazaren aldeko martxa globalean. Israel 
palestinar herriaren aurka egiten ari den 
genozidioa salatzea dute helburu, baita 
korridore humanitario bat ireki dadin 
exijitzea ere. 

Oztopak eta trabak, baina hasieratik 
jarri dizkiete, eta hainbat aktibistaren 
atxiloketak eta deportazioak egin ditu 
Egiptok. Ekainaren 12an bertan elka-
rrizketatu zuen ARGIAk Pili Revilla gas-
teiztarra. Revilla ekainaren 11 gaueko 
22:00etan heldu zen Kairoko aireportura 
hegaldian, martxako beste hainbat par-
te-hartzailerekin batera. Kontrola pasa 
zuen kide batekin, eta beste batzuen zain 
geratu ziren. “Baina itxaron eta itxaron, 
eta ez ziren agertzen, Polizia gu identifi-
katzen hasi zen eta ohartu ginen zer edo 
zer txarra gertatzen ari zela. 01:00a arte 
egon ginen esperoan eta orduan hotele-
ra alde egin genuen”. Hotelera heltzean, 
lehenik abokatuekin jarri ziren harre-
manetan euskal militanteak, eta ondoren 
aurreko egunetan helduak ziren beste 
bi euskal herritarren gelara joan ziren. 
Baina Polizia topatu zuten bertan.

“Haietako batekin hitz egin ahal izan 
genuen, saiatu ziren bertan eusten, beha-
rrezko paper eta baimen guztiak dituzte-
la aldarrikatuta, baina azkenean airepor-
tura eraman dituzte”. Egoera nahasia da 
eta Polizia asko dute inguruan, “edozein 
momentutan atxilotu gaitzakete”, adie-
razi zion Revillak Kairoko hotel batetik 
ARGIAri.

Solasaldiaren unean (goizeko 10:00ak 
Euskal Herrian), dozenaka militante zi-
tuzten aireportuko gela batean atxilo-
tuta, horien artean bost euskal herritar: 
Begoña Oleaga, Agus Gorbea, Gurutze 
Morado, Reem Dandan eta Eider Aierdi. 
“Hainbat herrialdetako 70 pertsona baino 
gehiago gaude atxilo Kairoko aireportuko 
kalabozoan”, idatzi zuen martxako kide 
batek goizean, sare sozialetan. Euskal He-

rritik 30 pertsona inguru joan dira Egip-
tora nazioarteko martxan parte hartzeko, 
mundu osoko 82 estatutatik 4.000 inguru.

Aireportuko kalabozoetan dagoen 
euskal herritarretako batekin labur hitz 
egitea lortu zuten antolakuntzako Euskal 
Herriko kideek. Salatu dutenez, hasiera 
batean tratua txarra izan zen, ez zieten 
urik eman edo zutik egotera behartu 
zituzten, eta pasaportea kendu zieten. 
Atxilotu batzuen aurkako "jipoi handiak" 
ere ikusi zituzten. Egiptoko Gobernuak 
bueltako hegazkin txartela erosteko 
esan zien martxako kideei, eta mehatxu 
egin zien egin ezean aireportuan bertan 
emango zituztela bueltatu arteko egun 
guztiak –martxa amaitu osterako zituz-
ten erosita txartelak, gutxienez ekaina-
ren 16tik aurrera–. Abokatu talde bat 
aritu zen ekintzaileak babesten.

“Gu zatitzen eta atxilotzen ari dira 
martxa ekiditeko”, dio Revillak. Azken 
egunotan martxak ikusgarritasuna lortu 
duela iritzi dio. “Martxak aldarrikatzen 
ditu blokeoaren amaiera, Israelekin ha-
rremanak etetea eta genozidioarekin 
amaitzea, arreta gehiegi ari ginen lor-
tzen, eta hori moztu nahi dute”.

Ehunka izan dira deportatuak ere, 
tartean euskal herritar bat: Agus Gor-
bea. Elkarrizketa egin zion Maria Ortega 

kazetariak ARGIAn: “Martxak ezin badu 
aurrera egin, beste alternatiba batzuk 
jarriko dituzte martxan; zerbait egingo 
dute ziur”.

TunisiaTik auTo-karabana
Ekainaren 9an, Martxa beraren beste 
adar bat abiatu zen Tunisiako hiriburu-
tik: Al Soumoud auto-karabana. Parte-
hartzaile gehienak tunisiarrak eta alje-
riarrak dira, eta Aljeria, Maroko, Libia eta 
Mauritaniatik etorritako militanteak ere 
biltzen ditu ekimenak. Funtsean, koalizio 
transmagrebtar hori osatu izanak da-
karren indarra azpimarratzen dabiltza 
antolatzaileak.

Libiara sartzeko muga arazorik gabe 
igaro zuten, baina Libia eta Egiptoren ar-
teko mugaz aitzinatu ahala, Israelek eta 
Egiptok Libiari bideratu presioak area-
gotu egin ziren eta Libiako Sirte hirian 
geldiarazi zuten auto-karabana luzea. 
Alta, berez, Libiako Estatu Kontseiluaren 
babesa jaso du auto-karabanak, "Palesti-
nako kausarekiko elkartasun arabiar eta 
islamikoaren ikur bizitzat" daukalako. 
Bestalde, Abdelhamid Dbeibah Batasun 
Nazionaleko gobernuburuak ere bere 
"harrotasuna" adierazi zuen ekainaren 
11n, herritarrek erakutsitako elkartasun 
ekimena txalotuz. 

  ziGOR OlabaRRia OlEaGa / jEnOfa bERHOKOiRiGOin

“Gu atxilotzen ari dira martxarekin 
fokua Palestinan jartzen ari zelako”
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Ez HanKa Ez bURU

  aDUR laRREa
www.adurlarrea.com

jUnE fERnanDEz

mElOi SalTzailEa

Lagun marika batek deitu dit galdetzeko nola salatu 
dezakeen hurrengoa: joan zen Akarlandara, EHU-
ren parean dagoen parkera, eta komun publikoe-

tan bi tiporekin zegoela, udaltzainen bizpahiru kotxe 
agertu ziren super azkar, poliziak sartu ziren komu-
nera borrekin hormak kolpatzen, haiek beldurtzeko. 
"Stonewall dugu gure iruditeria kolektiboan, baina 
gaur gaurkoz, justuki cruising-arekin lotuta baina beste 
zenbait egoeratan ere, poliziak paper garrantzitsua 
dauka errepresiboki".

Ibai Fresnedo Ehgameko militantearen hitzak dira, 
sexualitatearen adierazpenei buruz egin dudan ikerke-
taren testuinguruan esandakoak. Gogora ekarri ditut 
ikusi dudanean Ertzaintza dela Bilbao Bizkaia Harro 
egitasmoaren babesletariko bat. 

Komeni da gogoratzea zer omentzen dugun ekai-
naren 28an, hots, 1969an New Yorkeko Stonewall 
tabernan Poliziaren jazarpenari aurre egin zioten ma-
ritxu, trabesti, bollera eta biziotsuen adorea. New Yor-
kez ari gara, badirudielako AEBak direla nazioarteko 
mugimendu sozial guztien epizentroa, baina gurean 
ere ezinbestekoa dugu aintzat hartzea kuir eztanden 
izaera antiautoritarioa. Zehazki, Francis Vadillo artista 
trabestiaren erailketak suspertu zuen 1979an gure 
borroka transmaribibolloa. Asmatu nork akabatu zuen 
Francis. Bingo! Polizia Nazional batek, taberna ba-
tean. Francisen omenez, ekainaren 10a Euskal Herriko 
Trans Memoriaren Eguna izendatu dute. 

Hortaz, Polizia Harrotasunarekin lotzea irain handia 
da memoria historikoaren ikuspegitik, baina baita oi-
narrizko logika batetik ere: kuirrok sistemaren ordena 
iraultzen dugu eta Poliziaren papera da, hain zuzen 
ere, sistema horrekiko obedientzia inposatzea. Promis-
kuitate marika da horren adibide argi bat: sarekadak 
ohikoak izan dira historikoki cruising guneetan eta sau-
netan, beti ere ordena sozialaren, zibismoaren edota 
osasun publikoaren izenean. Alabaina, politika horien 
atzean dagoena da jendarte heteropatriarkal judu-kris-
tauaren eredu sexual puritano eta hipokrita jagotea. 

Are gehiago, kuirra izatea gure sexualitateaz eta 
identitateaz harago doan jarrera kontrahegemonikoa 
da. Ondorioz, kuirra izatea bada antisionista izatea, 
gure borroka instrumentalizatzen duen estatu genozi-
dari aurre egitea eta, horretarako, besteak beste, Poli-
ziaren jazarpenari aurre egitea dakarren protestetan 
parte hartzea. Ez duzue Palestinaren aldeko keinurik 
topatuko Bilbao Bizkaia Harroren egitarauan, bai or-
dea E28 Koordinadoraren urte osoko jardunean. 

Harro
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lURRalDEa ETa aRKiTEKTURa

Ula iRURETaGOiEna

Bortizkeria zuzenak, agerikoak eta isi-
lak, gainjarriak eta zeharkagarriak, 
mikroak eta geldoak. Bortizkeria 

egunerokoan irristatzen da, uneoro, bo-
terea edo erabakitzeko ahalmena duenak 
ez duenaren aurrean boterea erabiltzen 
duenean. Hainbeste egoeratan murgil-
tzen gara bortizkerietan, horietako egoera 
asko ohitura bilakatzen ditugula, zer den 
bortitza zalantzan jartzera iristen garen 
arte. Bortizkeria noiz pairatzen ari garen 
identifikatzea gakoa da, eta zorionez ge-
roz eta tresna gehiago ditugu bortitza zer 
den ohartarazteko. Bortizkeria egituraz-
koa den kasuetan, egoera bortitzak sor-
tzen duen mina edo bidegabekeria baino 
latzagoa da bortizkeria legitimotzat jotzen 
duen egitura eta pentsamoldea. 

Espazioak eragiten dituen bortizke-
ria egoerak, ohituran eta “naturaltasu-
nean” txertaturik egoterakoan, barnera-
tu egiten ditugu eta identifikazioa zaila 
da; babesten duen pentsamoldeak aise 
hedatzeko aukera du eta salaketarako 
esparrua txikia da. Bortitza da antropo-
metria normalizatu batek argudiatzea 
eta diseinatzea espazioa. Bortitza, tuto-
retzapeko etxe batean sukaldeko goi-
ko apalean edalontzia uztea erraza ez 
denean. Bortitza da gizonezko komun 
publikoek erreproduzitzen duten gizon-
tasun eredua. Bortitza da errenta baxuko 
auzoen garbiketa eta garraio publikoko 
zerbitzuak eskasak direnean. Bortitza 
da oinarrizko zerbitzuetako zuzkidura 
eraikinetara iristeko erraztasuna auto 
pribatuei eskaintzen zaienean. Bortitza, 
diru publikoa ekoizpen espazioak hobe-
tzera dedikatzen denean eta inprodukti-
boak diren espazioek lekurik eta dirurik 
ez dutenean. Bortitza da kartzeletako 
arkitekturak presoen pertzepzio espazial 
mugatua sortzen duenean. Bortitza, kale 
eta hirien plangintza kontrol eta orde-
nara zuzenduta dagoenean. Bortitza da 
gure lurraldea ekonomia nagusien pro-
betxurako salmentan jartzen denean.

Egiturazko bortizkerien aurrean, gor-
putzaren burujabetza kolektiboa kome-
ni, Bilgune Feministaren urteroko haus-
narketa-guneak aldarrikatzen duen lez. 

Bortitza

Mingainari kosk txikia eginda joan ginen oporretan Kanarietako Lanzarote 
irlara. Maiatzaren erdian, turista asko-askorik topatuko ez genuela jakin-
da, prezio guztiak ere merkeago, eta hara eta hona mugitzeko lasaitasun 

gehiago. Espero bezalaxe izan zen. “Esperientzia” ona. 
Noan tokira noala gogoko dut tokiko prentsa irakurtzea. Entzuna nuen mani-

festazio bat egitekotan zirela irla guztietan, masifikazioaren aurka eta desazkun-
de turistikoaren alde, eta banekien antolatzaileetako bat Bartzelonan egona zela 
aste gutxi lehenago, Bilboko, Donostiako eta Europa hegoaldeko hirietako mu-
gimenduekin-eta batera, turistifikazioaren inguruko gogoetak kolektibizatzen. 
Lanzarotetik erredakziora heldutakoan irakurriko nituen han egindako hitzak.

La Voz de Lanzarote hedabide digitala egunero kontsultatu nuen han ginela. 
Arreta piztu zidaten hainbat albistek: “[Lanzaroteko hiriburua den] Arrecifek 
gurutzaontzientzako bi portu inauguratu ditu, eta bidaiari kopurua ia bikoiztea 
espero du”. Iaz, gurutzaontzietan soilik 600.000 turista jaso bazituen, datorren 
urtetik aurrera milioitik gora. Baina itxoin. Horra beste titular jostari bat: “Peru 
herrialdeak bezainbeste turista jasotzen ditu Lanzarotek”. Hau da, 3,4 milioi tu-
rista urtean. Lanzarotek 166.000 biztanle ditu; Peruk, aldiz, 34,2 milioi.

Ez da dudarik Lanzaroteko biztanleen gehiengoa turismotik eta ingurumaritik 
bizi dela. Eta asko, besteen kontura. Prekaritatea handia da sektorean, baita Ka-
narietan ere: iazko datuen arabera, biztanleen %36 bazterketa sozial edo pobre-
zia egoeran dago. Eta, horrelako zifra altua izanda, maiz salatzen dute gizarte zer-
bitzuetako langile gutxiegi dituztela, azken hamarkadan egoera hobetu bada ere.

Prekaritatearen adibide nabarmenetako bat da klase posizioak nola baldintza-
tzen duen ur eskasia. Ezaguna da ur falta handia dagoela, eta, gobernuak aspal-
ditxotik aholkatuta, etxe guztietan daude ur bidoiak, zeren aldian-aldian mozten 
da ura hainbat orduz edota egunez, herri hartan, honetan edo bestean, aurrei-
kuspenik gabe. Baina itsasoaren pare-parean dauden bost izarreko hoteletan ez 
da zurrusta eteten, ur gezarekin betetako hamaika igerileku eta beste hainbeste 
jacuzzi baldin badituzte ere. Haiek badituzte haien sistemak. Hotel horretan la-
nean egon denak, baina, etxera joandakoan ez du urik izanen. Maiz gertatzen da.

“Ez gaude turisten kontra”. Makina bat bider errepikatu zuten manifestariek 
bai Lanzaroten eta bai Kanarietan, baina berdin zaio hori prentsa britainiarrari: 
Daily Mail-entzat “anti-turistak” dira, eta, artikulu batean seinalatu zuen mo-
duan, “ez bagaituzte nahi, Greziako irletara itzuliko gara”. Nolabait ere esanez, 
paternalismo hutsez, “ea zer egiten duzuen gure dirurik gabe”. 

Ez diote arretarik ipini nahi manifestarien esaldi segidari: “Ez gaude turisten 
kontra, baina bizilagunon oinarrizko beharrak eta bizi-baldintzak erdigunean 
jartzen dituen aldaketa sakona behar dugu”. Turismoa bai, baina honela ez. 

  GORKa PEñaGaRiKanO GOiKOETXEa

Kanarietara bidaiatzeko oharrak

analiSia
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“Mendialdeko herriak hiltzen 
ari gara, eta hori gizarte 

osoaren kalterako da”

“2027an biltzarra 
egingo dugu euskararen 

biziberritzean jauzi 
kualitatibo bat egiteko

826

68

sinadura aurkeztu ditu irakasle 
talde batek, lanbide heziketa 
Dualaren “gezurra” salatu eta 

egoera aldatzeko eskatuz. 
espainiako lanbide heziketaren 

legeak egoera larria ekarri 
duela iritzita, kezka nagusiekin 

manifestua idatzi dute.

eragile inguruk bat 
egin dute Donostiako 

Bizilagunekin plataformak 
deituriko mobilizazioarekin. 

Desazkunde turistikoa 
aldarrikatu dute 

hamarnaka herritarrek, 
“bertan bizi ahal izateko”.

jando iriart larraineko auzapeza eta jone Alastuei 
Uztarrozekoa, pirinioetako herrien egoeraz.

EUSKal iRRaTiaK (2025-06-10)

Imanol Pradales 
eusko jaurlaritzako lehendakaria

2025-06-09

preso dira, gutxienez, 2022tik 
hona eAeko espetxeetan 

uhalekin edo eskuburdinekin 
loturik izan dituzten presoak. 
Urte horretan eskuratu zuen 

eusko jaurlaritzak Zaballa, 
Basauri eta martuteneko 

kartzelen gaineko eskumena, 
eta datu horiek eman ditu.

50

Belen uranGa
Soziolinguistika Klusterreko 

ikertzailea. 
bERRia (2025-06-15)

“Ez badakigu nola demostratu 
euskara ikasteak dituen onurak, 

arazo bat daukagu”



ekainak 22, 2025

10 І PanORama

Diana fRanCO EGUREn

TEKnOlOGia

“Bestea”

Bestea”-k gogaituta du gizate-
ria, duena kenduko dio, duena 
eraldatuko du, kutsatuko du... 

“Bestea”-k definitzen gaitu... baina 
“bestea” denok izan gaitezke.

Egun, nor da “bestea”? Nork seina-
latzen du izan behar ez dena?

Zapalduen seme-alabek ongizatea 
zer den dastatu dute. Baina bizimodu 
horren eraikuntzan zelan parte har-
tu ez diete erakutsi nahi izan. Askok 
baliabide izan dira soilik, eragileen 
arauak jarraitzeko heziak. Eta euren 
bizitzetara ongizatea etorri den beza-
la, joan daitekeen beldurrez bizi dira.

Orain dela zenbait urte, langileon 
eta kapitalaren arteko elkarren beha-
rrak boterearen banaketa zekarren, 
tirabira horretan eragiteko langileon 
ahotsa entzuten zen. Oraindik zen-
bait esparrutan, hala nola hezkuntza 
publikoan, entzuten jarraitzen dela 
ikusten dugu. Baina orokorrean, lan-
gile klasearen boterea ahultzen joan 
da. Eta horrekin aberastasuna bana-
tzeko bideetariko bat.

Aberastasuna gero eta esku gu-
txiagotan dagoen munduan, “bes-
teak” gehiengoa izatera helduko gara. 
Zer erreakzio eragingo du gutxiengo 
boteretsuan gehiengo behartsuaren 
mehatxuak? Berrantolatzeko astirik 
izango ote dugu? Zenbait pentsala-
rik modu espekulatiboan horren in-
guruan idatzi du (adibidez, irakurri 
berri dudan Lau etorkizun liburuko 
Peter Fraser-ek), eta gizartea anto-
latzeko gerta daitezkeen modu ez-
berdinen artean, “bestearen” sarras-
kitzailea izango den etorkizuna ere 
sortu daitekeela irudikatu du. Gaur 
egun, munduko gatazketan ikusten 
gabiltzana ikusita, Israel Palestina-
ko herriarekin egiten ari dena, edota 
Amerikako Estatu Batuak klase mi-
gratzaileekin egiten ari dena, etorki-
zun espekulatibo hori gauzatzen ari 
dela dirudi. 

  miKEl GaRCia iDiaKEz

Debako liburutegian 
haurrek jasaten zuten 
diskriminazioa ezabatu dute

6 urtez azpiko haurrek egunean or-
dubetez baino ezin zuten egon De-
bako liburutegian, eta egoera hori 

aldatzeko borrokan aritu da herriko 
ama talde bat. Udal gobernuak jarrera 
aldatu eta onartu du herritar guztiek, 
duten adina dutela, nahi dutenean egon 
ahal izatea liburutegian. “Kostatu da, 
baina herriak irabazi du”, adierazi diote 
ARGIAri Liburutegia Denontzat taldetik.

Ekainaren 16tik aurrera, haurrek hel-
duen gisan erabili dezakete liburutegia 
(liburutegiak berak haurrentzat propio 
duen espazioan, haur eta gazte liburu-
tegian): alegia, zabalik dagoen edozein 
unetan egon daitezke (6 urtez azpikoek 
liburutegian ordubete egoteko aukera 
baino ez zuten egunean, eta 15 urtera 
arte ordu murrizketak zituzten). 0-2 ur-
teko umeek ezin zuten egon orain arte 
liburutegian, ezin zuten liburutegiko 
txartela atera, hori ere aldatu da: per-
tsona guztiek eskatu ahal izango dute 
liburutegiko txartela.

Alazne Txurruka Debako alkateak 
honela arrazoitu du: “Kasu honek era-
gin dituen diskriminazio zantzuen au-
rrean, gure lehentasun nagusia izan da 
diskriminazio hori ezabatzea”. Hain jus-
tu, ARGIAk Irati Aizpurua abokatuari 

egindako elkarrizketan abokatuak na-
barmendu zuen haurrenganako “diskri-
minazio egoera baten zantzu nahikoak” 
erakusten zituela Debako liburutegiko 
jardunak.

ARGIAk jarraipena egin dio gai honi 
eta haurrek orain arte jasan duten dis-
kriminazio horien nondik norakoak 
sakon jorratu genituen Liburutegia 
Denontzat ama taldeari egindako elka-
rrizketan (2.912 zenbakian). Udal go-
bernutik egoera justifikatu zuten libu-
rutegian espazio falta argudiatuz. Orain, 
ordea, bestelakoa da jarrera: Liburu-
tegia Denontzat taldeak planteaturiko 
kezkei “irtenbiderik onena emateko” 
lana “etengabe” egin duela dio udal go-
bernuak, jarrera irekia izan duela uneo-
ro, eta haurren ordutegia zabaltzea era-
baki du.

Hala, hogei urte baino gehiagoz luza-
tu den diskriminazioa amaitu da. “Kos-
tatu da –adierazi dio ARGIAri Itsaso Ara-
mendi Liburutegia Denontzat taldeko 
kideak–, guk bi urte inguruko borroka 
daramagu horretan, baina herriak ira-
bazi du. Hemendik aurrera ez da diskri-
minaziorik egongo, denok izango ditugu 
liburutegia erabiltzeko eskubide berak, 
eta pozgarria da”. 
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Hainbat urtetan jarduera hezitzai-
leak gazteleraz jaso ostean, bi urte 
direla Zabalgana ikastetxeak eus-

kara hutsean ematea eskatu zion auzoko 
osasun zentroari. Osasun zentroko ardu-
radunek diote ez dutela horretarako ba-
liabiderik. Osakidetzak egoera ikastur-
te honetan konpontzeko konpromisoa 
hartu du birritan, baina ez du aginduta-
koa bete. Horren aurrean, Zabalgana eta 
Aldaialde ikastetxeek planto egin diete 
saioei. Zabalgana ikastetxeko zuzendari 
Itziar Badiola Maguregik azaldu dizkio 
ARGIAri egoeraren nondik norakoak.

Urteak dira Zabalganako osasun zen-
troak saio hezitzaileak eskaintzen diz-
kiela auzoko ikastetxeei. Lau dira jar-
duerak, Badiolak azaldu duenez. Batetik, 
Haur Hezkuntzako 4 urteko haurren-
tzako antzerkia osasun ohituren ingu-
ruan: “Euskaraz jasotzen dute haurrek”. 
Bestetik, Lehen Hezkuntzako 3. mailako 
haurrentzako (8-9 urte) Ume Sorosleak 
jarduera; “Erizainak azalpenak gazte-
leraz ematen ditu, umeek euskaraz gal-
detzen dute eta erantzunak batzuetan 
euskaraz bestetan gazteleraz jasotzen 
dituzte”. Hirugarrenik, 5. eta 6. maila-
ko haurrentzako (10-11 urte) ibilbidea 
osasun zentrotik; “profesional batzuek 
euskaraz egiten diete, eta beste batzuek 
gazteleraz”. Azkenik, 6. mailako hau-

rrentzako (11-12 urte) hitzaldia ikas-
turte amaieran, alkoholaren ingurukoa; 
“dena gazteleraz”. Lau jardueretatik ba-
karra euskara hutsean, hortaz.

Orain bi urte eskatu zuen lehenbizi-
koz Zabalganako ikastetxeak jarduera 
guztiak euskaraz ematea, 2022-2023 
ikasturtearen hondarrean. "Esan genien 
zerbitzua asko eskertzen diegula, baina 
D ereduko ikastetxea garela. Esan zigu-
ten dituzten baliabideekin ez zela posi-
ble, langile gutxik dakitela euskaraz, edo 
jakinik ere ez direla gai ikusten hitzaldi 
luzeak euskaraz emateko”.

2023-2024 ikasturtean, eskola kon-
tseilura eraman zuen gaia familia batek. 
“Gurasoek esan zuten ezin genuela hori 
onartu”. Hiru kexa aurkeztea adostu zu-
ten kontseiluan: Hizkuntz Eskubideen 
Behatokian, Elebide Hizkuntza Eskubi-
deak Bermatzeko Zerbitzuan, eta Osa-
kidetzan. Baina pentsatu zuten kexak 
aurkezteak ikastetxearen eta osasun 
zentroaren arteko harremana kaltetu 
zezakeela, eta hori zaindu nahian azken 
saiakera bat egitea erabaki zuten. Ba-
diolak berak deitu zien osasun zentroko 
arduradunei. “Azaldu nien kontseiluan 
kexak aurkeztea erabaki zela eta zerbi-
tzua euskaraz ez ematekotan uko egingo 
geniola, baina aurretik aukera zabaldu 
nahi genuela berriz ere, egoera konpon-

tzeko. Berdina erantzun ziguten, ezin 
zutela euskara bermatu”.

Ikastetxeak aurkeztu zituen kexak, 
eta zuzendaria Osakidetzako euskara-
ren normalkuntzarako teknikariarekin 
harremanetan jarri zen. “Teknikariak ar-
dura hartu zuen, bisitan etorri zen, esan 
zigun ez zela onargarria, eta Osakide-
tzako arduradunekin bildu zela egoera 
azaltzeko”. Denbora batera, teknikaria-
ren deia jaso zuten, antza arazoa kon-
ponbidean zegoen. “Esan zidan, ‘lasai 
Itziar, lortuko dugu, arduradunek diote 
posible izango dela, bertako osasun zen-
troko langileekin ez bada beste modu 
batera’”. 2024-2025 ikasturterako jar-
duerak euskaraz emateko konpromisoa 
hartu zuen Osakidetzak. Baina zaharrak 
berri, osasun zentrotik berriz adierazi 
diete 4 urteko haurrentzako antzerkia 
soilik eskaini dezaketela euskaraz. 

Ikastetxeak planto egin die, hortaz, 
Osakidetzaren saio hezitzaileei. Aurten 
euskarazko antzerkia soilik jaso dute, 
lau jardueretatik bakarra. “Bederatzi tal-
de gelditu dira formaziorik jaso gabe, 
223 haur”, salatu du Badiolak. “Gehien 
penatzen nauena da osasun zentroare-
kin beti izan dugula esker ona, haiek ere 
ahalegina egiten dute, baina ez dakit zer 
gertatzen den goian euskara ez berma-
tzeko, irtenbiderik ez bilatzeko”. 

  ziGOR OlabaRRia OlEaGa

Osakidetzak gazteleraz eskaintzen dizkie saioak 
Gasteizko D ereduko haurrei

MoTzean

BSH enpresak berretsi 
du Ezkirotzeko lantokia 
itxiko duela; 655 langile 
kaleratuko ditu. Nafarroako 
Gobernua eta langileak 
"denbora" eskatzen aritu 
dira, "berrindustrializatzeko". 
Protestak egin dituzte 
beharginek.

Iruñeko Alde Zaharrean 
emakume bat etxegabetu 
dute. Aurreko astean, 
etxegabetze hori bertan 
behera utzi zuen  Poliziak, 
hura galaraztera bertaratu 
baitziren ehun bat herritar. 
Bigarren saiakeran, baina, ez 
zuten antolatzeko astirik izan.

92 urteko gizon batek 
kalte-ordainak ordainduko 
dizkio bere zaintzaileari, sexu 
erasoak egiteagatik. Beste 
gizon batek aitortu du bost 
urtez bikotekideari sexu 
abusuak egin zizkiola: honek 
ere ez du kartzelan sartu 
beharko.

Bertsularien Lagunak 
elkartearen sortzaileetan 
izandako Mixel Itzaina 
zendu da, 92 urte zituela. 
Epaile, gai-jartzaile eta 
saio antolaketetan aritu 
zen. Euskaltzain urgazle 
izendatua izan zen 1967an, 
eta ohorezko 2014an.
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  jEnOfa bERHOKOiRiGOin

60 bat estatu eta gobernu buru elkartu dira 
nizan (Frantziako estatua) ozeanoei buruz-
ko nazio Batuen Konferentziaren kari. Do-
nald trumpek itsas hondoen esplorazio eta 
erauzketa komertziala baimendu eta tmC 
enpresa kanadarrarekin tratua bideratu be-
rri duen honetan –baita nazioarteko uretan 
ere–, bazen itsas-hondoetako mineral eta 

metalen erauzketarena arrangurak pizteko 
gaia. maleruski, munduko 37 estatu dira 
moratoriaren alde agertu: sobera guti klima 
aldaketa aztoratu eta jasanezina bihurtuko 
lukeen aktibitate hori geldiarazteko. Beste 
behin, ingurumenaren aldeko hitz ederrak 
entzun dira, baina ekintzetan gauzatzeko 
determinazio guti.

Itsas hondoen ustIapena:
zIentzIalarIak alarma jotzen, baIna 

moratorIarIk ez zerumugan

Espreski elkartu dira Nicen (Fran-
tziako Estatua) ekainaren 3tik 6ra, 
ozeanoetan adituak diren nazioar-
teko 2.000 zientzialari, hain justu, 

Nazio Batuen Erakundeak ozeanoei bu-
ruzko bere konferentzia hiri horretan 
zuelako bideratzekoa 9tik 13ra. Hamar 
neurri dakazkien manifestu bat izenpetu 
eta helarazi diete konferentzian egon-
dako estatu eta gobernu buruei. Argiki 
diote: "Jardun behar da, jardun behar da 
orain eta zientzian oinarrituta. (...) Bu-
katu da diskurtsoen eta ezbaien garaia".

Gomendioen artean, ondoko hau: 
itsaspean dauden metal eta mineralen 
erauzketa debekatzea. Erdibiderik ez: 
debekatu eta puntu. Zergatik? Ekosiste-
man, kliman eta beraz bizian atzerabuel-
tarik gabeko eraginak izanen lituzkeela-
ko itsas hondo sakona ustiatzeak.

2023ko otsailean ekarri genuen orri 
horietara gaia Mehatxua itsas hondo sa-
konean: mineralen eta metalen erauz-
keta ate joka dugu erreportajearekin. 
Enpresa estraktibistak 200 metrotik 
10.000 metrora arteko hondo horiei be-
gira jarriak direla genion, eta lobbygin-
tzan zebiltzala. Erauzketa horrek kliman 
eragin atzeraezina luke: zientzialariek 
diote berotegi efektua dakarten gasen 

%38 xurgatzen duela itsas hondoak, bai-
ta isurketa horiek eragindako berotasu-
naren %93 ere. Zer gertatuko litzateke 
karbono dioxido horren askatzearekin? 
"Karbono-bonbatzat" daukate erauzketa 
hori, eta nola ez, klima larrialdia pairae-
zina bihurtzeraino gaiztotu besterik ez 
luke eginen.

Horrez gain, debekua edo behintzat 
moratoria galdetzen dabiltza, eremu 
erabat ezezaguna zaigulako. Anne-
Sophie Roux ekologistaren ideiak ekarri 
genituen gurera: "Itsas hondoa baino 
hobeki ezagutzen dugu ilargiaren azala". 
Ezezagunak zaizkigu bertan bakean di-
ren espezieak eta zientifikoek diote gure 
ekosistemako espezien %80 deskubritu 
gabea daukagula... Eta, ez ditugu ezagu-
tzen bertako dinamika biologikoak zein 
bertako ekosistemek perturbazioen pa-
rean duten erresilientzia heina.

Zientifikoen manifestuko urgentzia-
ren tonua ez da gehiegizkoa: kosta ahala 
kosta diru gosea asetzeko logikan diren 
enpresa estraktibistak badabiltzalako 
aitzina, nazioartearen iritziaz eta lege-
diaz bost axola duen Donald Trumpek 
bidea irekita. Maiatzean izenpetu zuen 
itsas hondoen erauzketa baimentzen 
zuen dekretua AEBetako presidenteak 

eta TMC The Metals Compagny multina-
zional kanadarrari bideratu dio kontra-
tua, AEBn jabegoan diren urentzat, baita 
nazioarteko urentzat ere. 

Berez ez direnez estatu baten autorita-
tearen menpe, "munduko ondasun publi-
ko" gisa kontsideratuak dira nazioarteko 
urak –planetaren eremuaren erdia baino 
gehiago ordezkatzen dute, eta ozeanoen 
%64–. Hori horrela, berez inorena eta 
guztiena den eremu zabal horretaz ardu-
ratzeko osatu zuten IHNA Itsas Hondoen 
Nazioarteko Autoritatea 1994an, eta itsas 
hondoen esplorazioa eta ustiaketa ditu 
solasgai nagusien artean.

Esplorazio baimen bakar batzuk bi-
deraturik ditu, baina ez dira inolaz ere 
ustiaketa komertzialerako. Gaur egungo 
eztabaida sutsuena dute ustiapen ko-
mertzialarena. Pseudo trantsizio ber-
derako tresnerientzat ezinbestekoak 
izanik metal eta mineral horiek, itsas 
hondoa ustiatzeko gose handia dute zen-
bait estatuk eta multinazionalek. Bai-
na uzkur dabiltza IHNAko kideak, eta 
laster ulertzen da zientifikoen "bukatu 
da diskurtsoen eta ezbaien garaia". Are 
gehiago, ikusten denean Trump eta TMC 
bezalakoak inolako lotsarik gabe prest 
direla NBEren gainetik pasatzeko.



ekainak 22, 2025

nET HURbil І 13

erdibiderik ez da iTsas 
hondoarenTzako
Horregatik erdibiderik gabekoa da 
zientzialarien deia: ustiapenaren de-
bekua. Moratoriaren alde agertu dira 
IHNAko 169 kideetatik 37 eta Europako 
Batzarreko presidente António Costak 
ere babesa erakutsi dio arduraren ize-
nean hartu beharreko geldialdiari. Bai-
na ez da nahikoa, IHNAk moratoriaren 
alde egiteko.

Bizkitartean, Nazioarteko Itsasoa 
Babesteko Hitzarmenaren alde urrats 
handiak egin izana goraipatzen dabil-
tza estatu eta gobernu buruak, Nizan 
iragan meza handia porrot gisa laburbil-
tzea zailegia zaielako. 2023ko ekainean 
testuaren alde agertu ziren 116 estatu. 
Geroztik, berretsi egin dute 31k –gau-
zatu ahal izateko beharrezkoak diren 
60 izenpeduretatik urrun...–, baina Ni-

zako Konferentziaren antolatzaileetan 
izandako Frantziako Estatuak zehaztera 
eman du "50 bat direla dagoeneko", eta 
"2026ko urtarrilaren 1ean abian jarriko 
dutela hitzarmena". Nazioarteko itsa-
soaren "bioniztasunaren kontserbazioa 
eta ustiapen iraunkorra" helburu du tes-
tuak. Helburua ederra eta ezinbestekoa 
izanik ere, zalantza ez ote den zabalegia 
greenwashing-aren aroarentzat...

usTelkeria arrasToak
IHNAren presidentetza hartu zuen iazko 
abuztuan Leticia Carvalho ozeanografo 
brasildarrak, 79 boto ukanik bere alde, 
eta 34 ukan zituelarik, haatik, ordura 
arteko presidente Michael Lodge bri-
tainiarrak. Ekologistek eta zientifikoek 
eskertu dute aldaketa, Lodgek TMCre-
kin dituen loturak argitara ekarri zitue-
lako aurretik The New York Times-ek. 

Funtsean, meatze-enpresak IHNAn infil-
tratuak direla diote hainbatek, tartean, 
Sandor Mulsow geologoak, hain justu, 
desesperazioz eta haserretik IHNAn 
zuen postua utzi zuenak: "Galdetzen dio-
gu otsoari arditegia zaintzea". 

Ondoko hitzordu nagusia izanen 
dute uztailaren 7tik 18ra, IHNAren 
negoziazio zikloarekin. Erauzketa ko-
mertziala finkatzeko arautegia izanen 
dute gai-zerrendan. Moratoriarik ala 
debekurik ez beraz. Beste behin, indar 
eta eragin gehiago dutelako erauzke-
taren aldeko lobbyek, krisi ekologikoa 
arindu nahian dabiltzan zientifikoek 
baino. Itsas hondoa urrunegi zaigu sun-
tsiketaz ohartzeko, baina egon lasai, on-
dorioak pairaturiko ditugu. Eta orduan 
oroituko gara "jardun behar da, jardun 
behar da orain zientzian oinarrituta" 
zioten zientzialariez. 

Hernani 23 · 20004 Donostia
T. 943 420 624
zinkunegioptika.com

karBono-BonBa
berotegi efektua dakarten 
gasen %38 xurgatzen du itsas 
hondoak, baita isurketa horiek 
eragindako berotasunaren 
%93 ere. Eremu hori ustiatzeak 
"karbono-bonba" bat eraginen 
luke, klima aldaketan ondorio 
atzeraezinak ondorioztatuta.
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ErabiltzEn gaituztE hErriok 
folklorismorako: landa, 

animaliak Edo Euskalkia bEra

Zer da Erratzukoa izatea eta hemen 
bizitzea?
Erratzu nahiko herri txikia da eta he-
rri txiki baten dinamikak ditu. Herrikoa 
zaren momentutik komunitate baten 
parte zara eta bada sare inplizitu mo-
duko bat. Halabeharrezko elkarbizitza 
bat dago, ezin dituzu zure bizilagunak 
ekidin, bost taberna daude herrian.

Era berean, zentzu politikoan herrien 
aldekoa naiz. Arduraz jokatuta saiatzen 
bagara herri testuingurua eta komu-
nitate osasuntsua eraikitzen, oinarriz-
ko balore batzuk berma ditzake horrek 
etorkizunean, zeintzuetan nik sinisten 
dudan sutsuki. Izan daitekeena, esate 
baterako, elkar zaintza. Hirian bizi izan 
naizenean super arrotza eta arras heav-
ya egin zait nola normalizatzen diren 

zenbait testuinguru eta errealitate bor-
titz. Adibidez, etxerik ez duen jendea 
kalean ikustea.

Bestetik, hau landa eremuko herria 
izaki, asko baloratzen dut lurrarekin no-
labaiteko konexioa badela. Gaur egun-
go gizartean galdu dugu lotura lurra-
rekin eta sinisten dut kontaktu horren 
garrantzian. Ez bakarrik gozamenetik, 
baizik eta gure oinarriei dagokienez. 
Bada biziki urritzen ari den komunitate 
bat eta kristoren tristura ematen dit.

Gasteizen itzulpengintza eta 
interpretazio ikasketak egin ondotik 
buelta egin duzu etxera.
Erabakiak hartzea asko kostatzen zaion 
pertsona horietako bat naiz, baina 
behin hartuta sutsuki eusten diot horri. 

Nire burua babesteko izanen da agian, 
ez dakit.

Nik herriarekiko ez dut kexarik, zorte 
handia izan dut eta beti sentitu izan naiz 
oso eroso hemen, eduki dut komunitate 
bat zaindu izan nauena, baina bertze 
gauza batzuk esploratu eta deskubritze 
aldera herria txiki gera daiteke batzue-
tan eta hiria pila bat gustatzen zait. 

Baina lau urteren ondotik mundu 
akademikotik geldialdia behar nuen. 
Interesatzen zait, baina oso mundu to-
xikoa dela iruditzen zait. Begizta batean 
sartu eta bizitza errealetik gehiegi des-
konektatzera eramaten zaitu. Gutxi ba-
tzuen mundua da, pribilegiatu batzuen 
esku besterik ez dagoena eta horrek ez 
nau bereziki eroso sentiarazten. Horre-
tatik pixka bat aldendu eta Erratzura 

grabagailuari stop eman eta segituan galdetu dit oiherrek: 
“transkribatzean mantenduko duzu euskalkia?”. Baietz nik, batuaren 

mugek uzten didatenaren barruan baietz. “Arras inportantea da 
niretako”. Dutxa hartu eta elizondora eginen du berriz, Aroztegiko 

auzipetuen aldeko akanpadako azken eguna da gaur.

 amETS aRanGUREn aRRiETa      Dani blanCO  /  aRGia CC by-Sa
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itzultzea erabaki nuen orduan. AEKn 
ari naiz orain lanean.

Eta ongi?
Bai. Etxean badugu zaintza behar 
duen pertsona bat eta zentzu horre-
tan erabakia arduratik ere hartu dut. 
Denon artean banatzen dugu ardura, 
baina denbora eskatzen du eta bizi-
tzan dugun erlikiarik handiena da 
denbora.

Familiarengana bueltatzea ere 
bada duela bost urteko Oiherrengana 
bueltatzea eta hemendik kanpo eraiki 
ditudan espazioak edo hautsi ditudan 
parametroak hein batean deusezta-
tzea. Badakit ez dudala etxean bizi 
nahi, baina ez da orain garatu dudan 
pentsamendu bat, aspaldi sentitu izan 
dut hori. Nolanahi ere, nahiko kon-
tent bizi naiz hemen.

Hegozentrismoa aipatzen du 
Odei Barrosok bere kantu 
batean. Nafarroa Garaiaren eta 
Beherearen arteko mugan gaude 
kasik. Are nabarmenagoa al da 
hori hemendik?
Ehuneko ehunean konpartitzen dut 
termino hori. Beti buruan izan dudan 
ideia bat da, baina pila bat nabaritu 
dut Gasteizen bizi izan naizen urtee-
tan. Uste dut Euskal Herrian anitzetan 
aipatzen direla periferiak, baina eus-
kaldunagoa den eremuaren barnean 
ere badirela beste periferia batzuk: 
herri txikiak, besteak beste. Ez daude 
batere proiektu ideologiko eta ideal 
horren barnean. Gaur egun hartzen 
diren erabaki politiko gehienak hirie-
tan zentratzen dira eta, noski, EAEri 
begira.

Erabiltzen gaituzte herriok folklo-
rismorako: landa, animaliak edo eus-
kalkia bera. Baina artifiziala da dena, 
sinbolikoa, jendeak ez ditu herriak 
bizigarri ikusten, arras karikaturiza-
tuak gaude.

Sentitzen dut, era berean, Espai-
niako eta Frantziako estatuetatik da-
torkigunaz apartekoa dela hau, guk 
geuk sustatzen ditugun postalak dire-
la eta are larriagoa iruditzen zait hori.

Itzulpengintza ikasi duzu, baina ez 
zara horretara bakarrik mugatzen.
Bada joera bat gure gizartean sobera 
erraz eraikitzeko norbere identita-
tea pasio bakar baten bueltan eta hori 
oso murriztailea da. Ez dut sinesten 
jendea gauza bakar batean aritzen 

denean sutsuki, afera filosofiko edo 
identitarioetan beti da interesgarria 
zure burua zalantzan jartzen egotea. 
Frustra zaitzake momentu batzuetan, 
baina horrek ere irekitzen ditu bide 
batzuk.

Baina denok dugu geure burua 
zerbaiten bueltan aurkezteko 
beharra.
Bai, baina uste dut oso toxikoa dela 
hori. Izaera lanarekiko eraikitzea oso 
normala da eta penagarria da. Uler-
tzen dut denok behar ditugula diru-
sarrerak, baina lana da diru-sarrera 
bat lortzeko bidea eta puntu. Lanak 
izan behar du nolabaiteko garrantzia, 
ulertzen dut, eta lanean gustura ego-
tea oso garrantzitsua da, baina badira 
beste gauza batzuk aise inportantea-
goak hori baino.

Hizkuntzalaritza masterra egin 
nahiko zenukeela komentatu izan 
didazu.
Hizkuntzalaritza da akademikoki 
gehien interesatzen zaidan gauzetako 
bat. Karrerako lehenengo urtean izan 
nuen oso irakasle on bati esker, Gorka 
Elordietari esker, hein handi batean. 
Harekin egin nuen GRALa, Erratzuko 
dialektologiaren ingurukoa.

Euskara eta hizkuntzalaritza inte-
resatzen zaizkidan aldetik uste dut 
aro garrantzitsua bizi dugula. Eus-
kara batuarekin inolako harremanik 
izan ez duten biztanleak hiltzen ari 
dira eta hemendik aitzina ez da inoiz 
euskaldunik egonen euskara batuare-
kin harremanik izan ez duenik. Hori 
jaso eta dokumentatzea oso inportan-
tea iruditzen zait.

Nola ikusten duzu Erratzuko gazte 
gisa euskalduntasuna?
Oso interesgarria iruditzen zait, baina 
izan da gauza bat hemendik kanpo 
deskubritu dudana. Niretzat euskal-
dun izatea naturala eta integrala izan 
da beti. Nik ez dut izan lagunik erdal-
dunak zirenik. 

Hemendik atera naizenean eta ere-
mu erdaldunagoetako jendea ezagutu 
dudanean, Iruñekoa, adibidez, iku-
si dut haien euskalduntasuna hautu 
politikoa izan dela, pertsonala. Nik 
pertsonalki zein politikoki egiten dut 
horren alde, baina uste dut herri eus-
kaldunetan bizi den gazte anitzen ka-
sua ez dela hori. Hizkuntza natural 
bizi dute modu integralean, baina ho-

 Oiher 
Urrutia  

Ballarena 
ERRATzU, 2002

Erratzutik gasteizera mugitu zen 
urrutia itzulpengintza ikasketak egi-
tera. Maite du jaioterriak ematen dio-
na, baina baita hortik kanpo topa-
tzen dituen beste errealitate batzuk 
ezagutzea ere. Akademiari zorrozta-
sunez begiratu eta bizitza errealean 
bizitzea du nahiago. Hori ematen dio, 
besteak beste, Erratzuk. Aski denbora 
eskaintzen dio bere jardun militan-
teari, beti kritiko, eta ez du sigla edo 
antolakunde konkretu eta bakar ba-
ten alde egiten, unean uneko borro-
kei batzen zaizkie.
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rrek ez ditu, kasu askotan, atxikimendu 
politikoa garatzera eraman.

Pentsatzen dugu euskalduna izatea 
erabaki politikoa dela euskaldun guz-
tiendako eta hori ez da erreala, hori 
ikuspegi hiritarra da.  Hartuko banu 
ausaz Bilboko eta Baztango euskaldun 
bana, askoz ere aukera gehiago legoke 
bilbotarra militantea izateko Baztangoa 
baino.

Herri zapaldu batean bizi garen al-
detik, ez dut ukatzen euskaldun izateak 
badakarrela kontzientzia politikoa bere 
horretan, baina uste dut gure belaunal-
diak ez duela hori ongi jasotzen jakin, 
transmisioa ez dela ongi eman.

Zein transmisio?
Ez dakit, nazioaren afera eta. Gauza 
horiek oso anbiguoak dira niretzako 
momentu honetan. Globalizazio eta In-
ternetaren garai honetan dena da hain 
indibidualista… Euskaldunari jarri zaiz-
kio hain etiketa folklorizatu eta konkre-
tuak euskaldun izatea zer den ere ez da-
kidala.

Gizarte globalizatua garen aldetik, 
gaur egun munduko dinamiketatik kan-
po bizi nahi izatea iruditzen zait super 
zaila. Uste dut nahitaezkoa dela integra-
tzea. Noski, filtro batzuk pasa eta guk 
geuretik eraikiz. Eta muga bat behar da, 
baina hori planteatzera ere ez gara hel-
du. Kulturak anitza izan behar du eta 
errealitatea anitza den heinean, hori 
erreproduzitu. Miren Amurizaren Plei-
bak izan daiteke adibide ona.

Aurrekoan Beñat Sarasolak aipatzen 
zuen Sally Rooney-ren Intermezzo-k 
euskaratua beharko lukeela jada.
Gauza bera erran nuen nik. Niri pagatzen 
ahal dit edozeinek egiteko [barreak]. 
Etengabeko azelerazioan bizi gara eta 
argi dago euskarak ez duela gaitasu-
nik denari erantzuteko, baina pixka bat 
gehiago lotu behar gatzaizkio horri. Bes-
tela, Sally Rooney-ren fan batek, nik adi-
bidez, ez dut itxaronen bost urte kalera-
tzeko Intermezzo-ren itzulpena, ingelesez 
irakurriko dut eta listo, baina pena da.

Zeintzuk dira momentu honetan zure 
lehentasunak?
Hitz horretan pentsatuta nire baloreak 
datozkit burura. Neure buruarekin ba-
kean eta zintzo sentitzen naiz. Naturalki 
eta arduraz bizi dut egiten dudana eta 
horrek aske sentiarazten nau, kontse-
kuentea da nire jarrera. Erraza da gauzak 
irakurri eta alde agertzea, baina horrek 

ez du deusetarako balio gero 
zuk ez badituzu aplikatzen. 

Zure jardun 
militantea ez dago 
antolakunde zehatz 
baten atzean. Zein 
abantaila eta oztopo 
ditu horrek?
Samantha Hudsonek, 
nire ustez XXI. mendeko 
filosofo inportanteenetako 
batek erraten duen bezala, mun-
du honetan interesgarriena beti da peri-
neoa. Niri gustatzen zait hor mugitzea. 
Uste dut Euskal Herrian dagoen egoera 
egonda, gazte militantea izanik, bi aldee-
tako batean kokatu nahi ez izatea eraba-

ki arras konplikatua dela. Eta 
uste dut errespetagarria 

ere badela. Epaitua izan 
den eta den posizioa da 
eta, berriz,  anbiguota-
sunari ez zaio espazio-
rik uzten. Ematen du 
hala dela: “Edo nirekin 

zaude edo nire kontra”, 
eta bizitza ez da horrela.

Bakoitzak ahal duena 
egiten du eta sutsuki de-

fendituko ditut alde horietako 
bakoitzean daudenak. Lan handia dago 
eta oso beharrezkoa den engaiamen-
dua, baina nik momentu honetan ez dut 
nire burua pertsonalki edo politikoki 
prest sentitzen hor sartzeko. Ematen du 

 

Uste dut Euskal Herrian 
dagoen egoera egonda, 

gazte militantea izanik, bi 
aldeetako batean kokatu 

nahi ez izatea erabaki 
arras konplikatua 

dela
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hortik kanpo ez dela lekurik eta badira 
anitz espazio gehiago.
Askotan iruditzen zait militantzia ere-
du horietan badela “ez dakit nork erran 
du hau horrela egin behar dela” eta hori 
ez zait inoiz gustatu eta ez zait intere-
satzen. Bide bat segitu behar da, baina 
nire ustez horrelakoetan askotan gal-
tzen ditugu gure filtro pertsonalak.

Uste duzu aldeetako batera ez 
lerratzeak ematen dizkizula 
pribilegio batzuk?
Nire ustez, posizio hau momentu hone-
tan lerratua egotea baino zailagoa da. 
Iruditzen zait antolakundeetatik asko 
defenditzen dela espazioa, egitura bera.
Bi aldeetako oso hurbileko lagunak di-
tut eta elkar errespetatzen dugu era-
bat. Eztabaida politikoak ditut, baina 
ez naiz haiekin konfrontaziora heldu. 
Badira gauzak gustatzen zaizkidanak 
alde batetik eta beste batzuk bestetik, 
baina ez zait ez baten eta ez bestearen 
dena gustatzen eta ez dut dena defendi-
tu nahi. Alde batekoen zein bestekoen 
manifetara joaten naiz kasuaren eta 
egoeraren arabera, eta uste dut hori ere 
errespetatu behar dela.

Seinalatzea zilegi da, baina horrek 

ezin du izan motibazio edo 
l e h e n t a s u n a .  U s t e  d u t 
2025ean interesgarriagoa 
den egoera batean gaude-
la. Ez dakit “bake” dei da-
kiokeen, baina argi dago 
fase bat bukatu dela, ikusi 
beharko dugu zertara goa-
zen orain.

Esan dezakegu ez zarela 
fidatzen gauzak oso argi dituen 
jendeaz?
Sinetsi behar da gauzetan, baina uste 
dut eskaini behar zaiola beti espazioa 
aldaketari. Hori ez egitea oso maskuli-
noa da.

Disfrutatu behar dugu bizi hone-
tan [barreak]. Arduraz beti, baina ezin 
dugu bizitza geure buruak martiriza-
tzen pasa, horrela ez goazelako inora. 
Argi izan dezakezuna da zeintzuk diren 
zure mugak, zure marra gorriak, bai-
na zerbaiten aurrean kokatzeak ez du 
erran nahi ehuneko ehunean eta betiko 
hori defenditu behar duzunik, baizik 
eta etorkizuneko errealitatea eraiki-
tzeko bidean iparrorratz gisa ulertzen 
duzula. 

Horri lotuta uste dut bizi honetan 
gauzei joaten uzten jakin behar dugula. 

Uste duzu panfletarismo handia 
dagoela?
Bai, baina gehienbat gizonen partetik. 
Eta iruditzen zait anitzez problema-
tikoagoa militante diren gizonengan. 
Badira gauza batzuk ezin direnak onar-

tu, pasatzen direnak ez mili-
metro bat, baizik eta hiru 

metro, baina ematen du 
militantea zarenez oso 
guay-a zarela eta ez, hori 
ez doa horrela. Militante 
baino lehenago pertsona 

zara eta pertsonala po-
litikoa da, beraz, zuk per-

tsonaletik ere eragin behar 
duzu. Ez du deusetarako balio 

gauzak publikoki defendatzeak gero 
aktiboki ez badituzu intimitatean eta 
pertsonalean defenditzen. 

Bada beste gauza bat eremu militan-
teetatik oso esanguratsua egiten zaida-
na. Badira proiektu batzuk politikoki 
Euskal Herriaren alde egiten dutenak 
eta gero hizkuntza hautu lotsagarria 
egiten dutenak: haien proiektuan er-
dara integratu nahi izan eta gaztelania 
besterik ez integratzea. Kristoren han-
ka-sartzea iruditzen zait. Ezin da erabili 
“Ipar Euskal Herriko jendea ere bai” 
komodina. Ez. Errespetatu. Eta erres-
petatzeko lehenengo forma da kontuan 
hartzea.

Ez dakit zerbait gehitu nahi duzun.
Uste dut zentratu behar dugula lekuan 
lekukoan. Baloreak definitu behar dira 
eta horiekiko jokatu, baina dena beti 
azpitik goiti eraikiz, bertzela ez du deu-
setarako balio. Hain dira desberdinak 
errealitateak, bertze leku batean fun-
tzionatu duenak ez duela zertan hemen 
funtzionatu, lekuan lekuko erantzunak 
topatu behar ditugu. 

Koop

Eziago industrialdea 21, HERNANI

943 55 25 12 - 16

info@talleresmitxelena.eus
www.talleresmitxelena.eus

Samantha Hudsonek 
erraten duen bezala, 

mundu honetan 
interesgarriena beti 

da perineoa
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jESúS RODRíGUEz
DirEc tA-ko kAzEtAriAPSOEren kea

Ekainaren 6an Presidente Autono-
mikoen Konferentzia egin zen Bar-
tzelonan, Pedro Sánchez eta Felipe 
VI.a erregea –emeritu ustelaren 

oinordekoa, beti da ona gogoraraztea– 
buru zirela. Isabel Díaz Ayuso faxistak 
uko egin zion Salvador Illaren eta Imanol 
Pradalesen katalanezko eta euskarazko 
interbentzioak entzuteari; 48 ordu ge-
roago PPk Madrilen deitu zuen “mafia-
ren aurkako” manifestazioaren atarikoa 
izan zen. Baina, aldi berean, ke-gorti-
na perfektua zabaldu zuen, bilkuraren 
gai-zerrendako puntu nagusia ikusezin 
bihurtzeko: etxebizitza duin baterako 
sarbidearena. Errentatzaileen lobbyek 
eskerrak emango dizkiote, seguru.

Bilkuraren kanpoaldean prentsaurre-
koa egin zuten Sindicat de Llogateres-
ek, Bartzelonako PAHk eta Som Barri 
de Vallcarca auzo elkarteak, poliziek 
inguratuta. Mezu zuzena bidali zioten 
PSOEri etxebizitza politiken inguruan. 
Etxebizitza publiko gehiago –sustapen 
guztietan %30eko derrigorrezko erre-
serbarekin– eta etxegabetze gutxiago, 
indarrean dagoen moratoria aplikatuz 
eta elkarrizketa irekiz, eraikinen titular-
tasuna sozialistek gobernatutako admi-
nistrazioena denean.

Aran Llivina auzo elkarteko bozera-
maileak elkarrizketa batean honakoa 
zehaztu zuen: “Alderdi sozialistarekin 
ezer gutxi dago eztabaidatzeko adreilu 
eta diru kontuak tartean daudenean”. 
Errealitate hori da Pedro Sánchezek au-
rre egin nahi izan ez ziona Bartzelonako 
bisitan. Etxebizitza ministroak argazki 

bat antolatu zion, Cubelleseko (Tarra-
gona) babes ofizialeko etxebizitzetako 
giltzen entregan; baina azkenean ez zen 
agertu, Voxen kontzentrazio batekin 
topo egitea saihesteko. Ez zuen hitzik 
egin sindikatuekin eta auzo elkarteekin; 
ez bilkuraren atarian, ezta modu dis-
kretuan ere. Ez Sánchezek, ez Illak, ez 
Collboni alkateak.

Kontrara, errealitate gordina dago. 
Bartzelonan jarraitzen dute egunero 
hogei bat etxegabetze egiten. Odoluste 
geldiezina. Etxebizitzaren Galeran eta 
Okupazioan Esku Hartzeko Zerbitzua 
egoteaz gain –etxegabetzeak aldi batera-
ko eten ditzake jabeek onartuz gero soi-
lik–, etxegabetzeen hazkundera egokitu 
duten egitura publiko bakarra istiluen 
aurkako poliziena da.

Udaltzaingoak agintaldi honetan ir-
motasunez berrekin dio ateak lehertze-

ko funtzioari –partzialki geldiarazia Ada 
Colauren gobernuetan–, eta Laia Bonet 
eta Albert Batlle (PSC) bezalako zinego-
tziek legea bihurritzen dute udal erai-
kinak desalojatzean: kaleratzeak bide 
administratibotik exekutatzen dituzte –
kaltetuei ahalbidetu gabe bermerik han-
diena duen bide judiziala irekitzea–, eta 
familiak etxerik gabe uzteko, arrazoi-
tzen dute “bizitzeko baldintzarik gabe” 
daudela; beren segurtasunagatik egiten 
dute, zinikoki. Alternatiba: bi gau pen-
tsio batean eta, ondoren, kalean bizitzea.

Errealitate hori da maiatzaren 27an 
Katalunia bisitatu zuten etxebizitzaren 
komite bereziko europarlamentariei ere 
ezkutatu zietena; izan ere, betoa jarri 
zioten PAH haiekin bildu ahal izatea-
ri. Salvador Illak hitzeman du 50.000 
etxebizitza publiko eraikiko dituela eta 
Pedro Sánchezek ziurtatu du Sareb-en 
higiezinen parkea mugarri horren zerbi-
tzura jarriko duela. Arazoa da hori guz-
tia kea besterik ez dela izango, baldin eta 
paradigma aldaketarik ez badago lurzo-
ru, etxebizitza eta ezkutuko negozioan.

Pedro Sánchezen zazpi bizitzek, par-
lamentuko bazkideekiko oreketatik eta 
eskuin muturrak sustatutako lokatzaren 
makineriatik harago, arrisku errealagoa 
dute behean eta ezkerrean: parlamen-
tuan gehiengoa eskuratzeko botoa eman 
zioten pertsona askok PPren eta Voxen 
gobernua geldiarazteko pizgarria gal-
tzen dutenean. Etxetik botatzen zaituz-
tenean edo hilabete bukaerara iristen ez 
zaizun soldata duzunean, botoa ematera 
joateko pizgarria desagertuz doa… 

Bartzelonan jarraitzen 
dute egunero hogei 
bat etxegabetze egiten. 
(...) etxegabetzeen 
hazkundera egokitu 
duten egitura publiko 
bakarra istiluen aurkako 
poliziena da
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KaTiXa DOlHaRE-zalDUnbiDE
LitErAtur zALEA

Kantua gidari

Joan den maiatzaren 23an iragan da, 
Baigorriko elizan, aparteko kontzertu 
bat: 180 haurrek, 7 eta 15 urte ar-

tekoek, maila handiko kantu emanaldia 
eskaini diote eliza mukuru bete zuen 
jendeari. Haur horietarik batzuk Dona-
zaharre eta Baigorri aldean kokatua den 
Iparralai musika eskolako koruetatik ze-
tozen, baina gehienak bi kolegio publi-
kotatik, Donibane Garaziko Zitadela eta 
Baigorriko Jean Pujo, bai eta Seaskako 
Larzabaleko Manex Erdozaintzi Etxart 
kolegiotik ere: azken hiru ikastetxe ho-
rietako gazteak ez dira berez musikariak, 
ez dute denek partitura irakurtzen ikasi 
eskolatik kanpo, haien ahotsa erabat lan-
dugabea da. Baina maite dute kantatzea 
eta, bereziki, irakasle arraroak badituzte: 
Denise Olhagaray eta Intza Daguerre.

Kontzertu hartan, kantariek usteka-
beko omenaldi hunkigarria egin diote 
erretreta hartzen duen Denise Olhaga-
rayri: maitasun kantu bat kantatzen ari 
zirela haren zuzendaritzapean, abesten 
gelditu gabe, agerrarazi dute, koruaren 
zentrotik, bihotz zabal bat, hamarnaka 
mezu pertsonalez inguratua, maistra es-
kertzeko. Eta beste sorpresa-momentu 
batean, ikasle ohi talde eder bat aitzine-
ra hurbildu da beste amodiozko doinu 
bat emateko.

Maitasun adierazpen horiek susten-
gatu dituzte publikoaren txaloek, Deni-
sek bizitza osoan  ekarri eta emandako 
guziaren esker ona erakusle. Ezen, be-
launaldiak markatu ditu Denisek, lehe-
nik Ezpeletako Ezpela taldean, ondotik 
Iparralai musika eskolan, baina bereziki 
aipatutako bi kolegio publikoetan. Hain-
bat eta hainbat urtez, pasio sutsu batek 
bultzaturik, ehunka haur formatu ditu, 
ez bakarrik euskal kantara, ez bakarrik 
beste hizkuntzatako kantara, ez baka-
rrik abesbatza diziplinaren eskakizu-
nei –ikasleak “zerotik” hartuz–, baina 
euskalduntasunari ere bai, epe luzeko 
proiektuen bidez, beti ikasle norbana-
koen errespetua zainduz eta gazteen ar-
teko elkartasuna sustatuz.

Pedagogo bikaina agertu den irakasle 
nekaezina dugu Denise, eskakizun han-
dikoa, osoki emana bere buruari finkatu 
dion helburuari: gizaldi gazteei –bai mu-
sika elkarteko kantagintzarako zaleei, 
bai Errepublika frantsesak kudeatutako 
ikastetxeko ikasleei–, musikaren bidez, 
guzien baitan transmititu euskara eta 
euskal kulturarekiko atxikimendua. Urte 
batetik bestera, Deniseren proiektuen 
arabera, kantari horiek murgildu ahal 
izan dira Euskal Herriaren geografian eta 
historian; landu dituzte gure klasikoak, 

kantatu gure izarrekin, gure orkestra 
sinfonikoekin, Hegoaldeko hainbat 
abesbatzarekin... Kantua eta musikaren 
bidez, bere jite goxo eta tematsuari es-
ker, Denisek ikasle, buraso eta lagun-
tzaileak saldoan erakarri dituzten egi-
tasmoak sortu ditu, euskaltasuna arrotz 
zutenak barne, ez baita balentria ttipia. 
Eta horrela, zonbat hazi ez dituen erein, 
zonbat kantari edo musikari ez den gero 
loratu Deniseri esker! Delako kontzertu 
hartantxe, bagenuen fruitu horietariko 
bat: Haize Carricaburu piano jole jeinu-
tsua, Ipar Euskal Herriko Hitzak berriki 
argitan ezarri duena.

“Zoin bide hartu nahi dugu? Zer nahi 
dugu?”. Horiek ziren aurtengo kontzer-
tua bideratu zuten galderak. Eta hona 
zoin izan diren erantzunak, hamar min-
tzaira ezberdinetan eman kanturen bi-
dez: “Zer nahi dugun? Bakea eta askata-
suna: Euskal Herrian, Palestinan, mundu 
guzian, orain. Zoin bidetik ibili nahi du-
gun? Maitasuna, musika eta jostetaren 
bideetatik, bizipozez beterik”.

Bihotza bezainbat arima emozioz blai-
tu zieten entzuleei, kontzertu hark. Deni-
seren ereduaren haritik segi bezate bere 
jarraitzaileek etorkizuna fede suharrez 
eraikitzen, gure ametsak oraindik gauza 
daitezkeela sinets dezagun. 

Dom CAmpiStron
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Zein ama ospatu?

Maiatza Birjina Mariaren hilabetea 
den bezala, amak ospatzeko au-
kera da Mendebaldeko jendar-

tean. Kasualitatea? Ez dut uste. Frantses 
lurraldean, Vichyko gobernuak besta 
hori instituzionalizatu zuen. Helburua 
bertuteko eta sakrifizioak egiteko prest 
den pertsona hori handiestea, batez ere 
sukaldean, menpekotasunean eta ugal-
kortasunean mugatua delarik. Espainia-
ko lurraldean ere, ama maitale ideala 
goraipatzen da, erro giristinoak manten-
duz. Oro har, gertakari horrek gurasota-
sunari buruzko ikuspuntu tradizionalis-
ta gogoarazteaz gain, jaiotza-helburuak 
azpimarratzen ditu.

Gaur oraindik, ez ote diegu emazteei 
galdetzen noiz eginen duten haur bat, 
erreprodukzioari mugatuak balira be-
zala? Ez ote diegu oroitarazten haien 
ordulari biologikoa aitzinatzen dela eta 
damutuko direla ez baldin badiote haien 
zorteari erantzuten? Haurrik gabeko 
emakumea, zinezkoa ote da?

Alta, zelebrazio hori merezitzeko ez 
da nahikoa. Ama perfektua izan behar 
da, hots, baliozkoa: zuria, fina, zisgene-
roa, heterosexuala eta senarduna.

Arau horiei guztiei erantzunez, behar-
bada emazteek errekonozimendua uka-
nen dute. Ospakizun honentzat, marke-
tinak lan sendoa egin du etxeko ardurak 
nork dituen oroitarazteko, garbigailuak, 
aspiragailuak eta kargu mentala igotzen 

duten tresnak eskainiz. Jantziak, maki-
llajea, masajeak ere oparitzen dizkiogu 
gure etxeko andere idealari. Gure iko-
noak ohoratzea bai, baina nahi dugun 
bezala apainduak direlarik!

Baina nahi edo ez, Europan eta jen-
darte kapitalistan, familia ereduak al-
datu dira. Batzuek oraindik sistema 
nuklearra eta tradizionalistari mono-
polioa eman nahi baldin badiote (sare 
sozialetako tradwife eta mugimendu 
maskulinisten arrakastak adierazten 
duten bezala), errealitatean, modeloak 
aniztu dira. Bi bikote heterosexualetatik 
bat separatzeaz gain, bikotekide gabeko 
emazteek eta lesbianek haurrak egiteko 
eskubidea dute (legeak dioenaren ara-
bera, behintzat). Orduan, zein zentzu 
eman gertakari horri?

Amen bestaren sinbolika garrantzi-
tsua da, batez ere, bizitzen dugun eskuin 
muturraren igoeraren testuinguru oro-
kortuan. Ikuspegi sexistak mantentzen 
eta zabaltzen dira eta horren parean 
erresistentzia egin behar da, gure ohi-
turak gogoetatuta. Orduan, ama ideala 
eta mistifikatua ospatzeko ordez, zer-
gatik ez ditugu maite eta zaintzen gai-
tuzten pertsonak goraipatzen? Zergatik 
ez dugu egun hori baliatzen askotariko 
maitasun eredu positiboak baloratzeko? 
Ezin ote ditugu haurrak errespetuarekin 
kudeatzen dituzten pertsona eta familia 
antolakuntza guztiak zoriondu? 

UXUE aPaOlaza
EuSkArA irAkASLEA

Salbuespenak

Hainbeste jainko, arima, teontzi… 
beren izatea frogatu ezinik, eta 
jendeak ez ditu sinesten zientziak, 

kazetaritzak… ahal bezala, baina geure 
espezieaz harro egoteko moduan, froga-
tutakoak. Batzuek Lurra laua dela diote, 
eta debekatuta dagoela Antartikara bi-
daiatzea, hori ezkutatzeko. Lagun batek 
imajinatu zuen terraplanista espedizio 
bat haraino iristen, eta deskubritzen 
hara iristeko zailtasunek, berez, zer kau-
sa zuten. 

Han dago, guztiaren bestaldean, zakil 
txikiko beltza. Euskal ezkerreko militan-
te hedonista, eta askotariko gizonekin 
larrua oso maiz jotzen duen feminista. 
Laguna Hego Amerikakoa da, eta era-

man ditu pikantea gustatzen ez zaion 
txiletarra, dantzan ez dakien kubatarra, 
argentinar lotsatia: hirurak irakurleak, 
eta ballet zaleak. Espainiarren bat ere 
bai: ingelesa ez, euskara ikasi duena; 
aurkikuntza eta birkonkista hitzekin 
arazoak dituena; Espainiako Estatuan, 
demokrazia esan zaion aldian, sistema-
tikoki torturatu dela frogatutzat jotzen 
duena. Eta lau bat epaile, Aiert Larrarte 
eta Iratxe Sorzabal.

Izan ere, horiek guztiak errealitatea 
desitxuratu baino egingo ez luketen sal-
buespenak dira. Kubatarrek hezur bat 
gehiago dute ondo dantzatzeko, feminis-
tok ez dugu larrua jotzen eta Espainiako 
Estatuan… zen. Ez? 
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Gizatasunaren amaiera

Duela urtebete, toki honetan ber-
tan, existitzen ez zen herri bati bu-
ruz idatzi nuen, eta existitzen ez 

den herri horrek Palestinako genozidioa 
geldiarazten lagunduko zuela amestu 
nuen. Argi dago ez dugula lortu. Urtebete 
geroago, oraindik ere, haurren hilketa 
masiboak eta herri oso baten suntsipena 
ikusten ari gara, kondiziorik krudelene-
tan. Gure bizitzekin, gure kezkekin, gure 
nahiekin eta porrotekin jarraitzen dugu, 
baina gure buruen gainetik, gizatasuna-
ren zentzuaren galera sentitzen dut.

Urte luze honetan, hamaika aldiz 
galdetu diot neure buruari zer egin ne-
zakeen, eta ez dut ezer baliagarririk 
aurkitu laguntzeko. Azkenean, autokon-
tzientzia ariketa gisa, neure burua behar-
tu dut telebista kateak ez aldatzera Gaza-
ko eguneroko izugarrikeriaren irudiak 
erakusten dituztenean: bonbardaketak, 
suntsitutako herriak, suntsitutako giza-
kiak, bai eta herrialde demokratikoetako 
gizarteak ordezkatzen omen dituzten 
politikarien joko dialektikoak ere, muns-
tro sionista ez haserrearazteko.

Gizaki gehienok zintzoak gara, eta 
besteak kaltetu gabe zoriontsu izaten 

saiatzen gara. Gure ametsen eta desioen 
alde borrokatu gara, eta batzuetan, amo-
re eman behar izan dugu, baina indarrik 
ez genuenean edo dena gure aurka ze-
goenean soilik. Komunitateak eta indi-
bidualtasunak eraiki ditugu, batzuetan, 
maite ditugun lekuetan, eta beste ba-
tzuetan, guretzat arrotz eta zailak ziren 
lekuetan. Oso gutxirekin bizi izan gara, 
eta batzuetan, gehiegirekin; maitasuna 
eta edertasuna bilatu ditugu, eta, batez 
ere, geure bizitzen zentzua bilatu dugu.

Eta hala ere, ez gara gai izan mora-
lik gabeko izaki gutxi batzuek mundua 
goberna dezaten eragozteko, eta haien 
interesak eta pribilegioak gainerakooi 
inposatu dizkigute. Egunero engaina-
tzen eta manipulatzen gaituzte, kon-
tsumoaren morroiak izateko. Mozkin 
marjina nahikoa izatearren, sailkatuta, 
pribilegiatuta edo miseriara kondenatu-
ta gaude. Planeta, lurraldeak eta bizi sis-
temak suntsitzen dituzte, eta inbertsio 
eta negozio dibertsifikazioa besterik 
bilatzen ez duten arren, plan “berdeen” 
aitzakiarekin endredatzen gaituzte. Eta 
herrialdeak armatzen eta berrarmatzen 
jarraitzen dute, gobernu txotxongiloek 
lagunduta.

Nola iritsi gara honaino? Ez dakit. 
Ezerk ez die inoiz Gazan eraildako 
haurrei kendutakoa itzuliko. Hala ere, 
nire errekurtso bakarra da ingurura 
begiratzea eta bizi naizeneko komu-
nitate hauskorrak indartzeko modua 
aurkitzea; horrela, mundua aldatze-
ko itxaropenari eusten jarraituko dut, 
krudelkeriak eta boterearen gehiegi-
keriak gizateriari amaiera eman au-
rretik. 

existitzen ez zen 
herri bati buruz idatzi 
nuen, eta herri horrek 
palestinako genozidioa 
geldiarazten lagunduko 
zuela amestu nuen. Argi 
dago ez dugula lortu
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Ez da giza eskubideen urraketa-
rik atzeman CAFen 2024ko ezein 
proiektutan”. Esaldi hori jasotzen 

duen txostena eskuetan sartu dira CA-
Feko akziodunak Beasaingo egoitza na-
gusian. Urteko batzarra dute eta urteak 
eman duenaz ariko dira. JLR Jerusalem-
go tranbiaren proiektua ere landuko 
dute bileran, hain zuzen ere, horri bu-
ruz ari da txostenaren zati hori, 2019tik 
CAF ari baita hango bi linea eraikitzen, 
Shapir enpresa israeldarrarekin bazki-
detuta eta 1.800 milioi euroko kontratu 
batekin. Egun eta ordu berean, Donos-
tian, manifestari andana bildu da CAF, 
jaitsi Israelen apartheidaren trenetik le-
loa duen pankartaren atzean, BDZ Eus-
kal Herriak deitutako mobilizazioan. 
Donostian bakarrik ez, CAFek egoitzak 
dituen herrialde guztietan daude mo-
bilizazioak: Katalunian, Andaluzian, Ga-

lesen... Bien bitartean, Mounir Marjieh, 
Jerusalemgo Al-Quds Unibertsitateko 
Ekintza Komunitarioko nazioarteko 
ekintzailea CAFeko egoitzan da. Eskue-
tan darama Jerusalemgo herritarrek 
emandako mezua, eta helburu argia 
du: CAF Jerusalemen eraikitzen ari den 
tranbia okupazio ilegala betieretzen ari 
dela ikusaraztea.

“ Israelek palest inarren aurka-
ko apartheid erregimena du martxan 
1948tik” ,  laburbildu du Marjiehk 
bere herriaren egoera, eta gehitu du: 
“Apartheida gizateriaren aurkako kri-
mena da”.  CAFen egoitzan ekimena egin 
aurretik, Marjieh Nafarroako Parlamen-
tuan eta Eusko Legebiltzarrean izan da, 
hitzaldi batzuk eman eta hedabideekin 
elkartu da. Zorrotz eta aho bizarrik ba-
rik egiten du berba, eta argi du aipatu 
tranbiak goitik behera zeharkatzen due-

la bere herria: “Tranbia hori Ekialde-
ko Jerusalemen Israelek eraiki dituen 
asentamendu ilegalen egituraren parte 
da”.

Egoera konplexuan bizi da Marjieh-
ren herria: bi zati edo gehiagotan bana-
tuta, bata bonbapean suntsipen bidean; 
bestea, nazioarteko fokutik kanpo, gal-
bide isilean. Munduko kamera guztiak 
Gazan daudenean, Israelgo Armada Ga-
zan egiten den sarraskiaren kontrako 
ahotsak gero eta oihartzun handiagoa 
hartzen ari diren momentuan, Palesti-
nako beste lurraldeetan gertatzen ari 
denaz ezer gutxi entzuten da. Eta azal-
tzeko ere ez da erraza: Marjiehri, or-
dea, nabari zaio ohituta dagoela gatazka 
atzerritarrei azaltzen. 

“Tranbia eraikitzeko onartutako 
ebazpenetako hitzaurreetan, Israelek 
argi eta garbi dio ebazpenen helburua 

mundu guztia gazari begira ari da orain. 
Baina palestina ez da lur hori bakarrik. 
Bada beste lurralde bat, izen bera due-
na, ostutako lurren atzean, moztutako 
gorputz adarra nola begiratzen diona 
galdutako lurrari: Zisjordania, eta, egoe-
ra are bereziagoan, jerusalem. lurralde 
osoaren hiriburu izan zen jerusalem, 
hamaika poeta, idazle eta zinemagile-
ren betiereko musa. egun, legez zati-

tuta, eta ilegalki okupatuta eta anexio-
natuta dago. eta begi eta foku guztiak 
gazan dauden bitartean, palestinarrek 
jarraitzen dute beren lurrean ilegalak 
izaten, etxeetatik kanporatuak izaten, 
eta giza eskubideen urraketak paira-
tzen. hori guztia jerusalemen mugen 
barruan ari da gertatzen, euskal herri-
ko eta nazioarteko enpresa askoren la-
guntza eta onespenarekin.

israelen okupazioaren konplizeak

apartheid isilaren geltokiak 

 maRia ORTEGa zUbiaTE
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dela Israelek Ekialdeko Jerusalemen 
ezarri duen subiranotasuna indartzea”, 
azaldu du, zehatz. Horrez gain, JLRren 
eraikuntzan CAFek duen bazkidea, Sha-
pir enpresa israeldarra, okupazio ilega-
letik onurak ateratzen dituzten enpre-
sen zerrendan sartu du NBEren Giza 
Eskubideen Kontseiluak. Salaketa ho-
riek talka egiten dute CAFek kaleratuta-
ko txostenarekin, zuzendaritzak baitio 
tranbiak ez duela gutxiengo etnikorik 
diskriminatzen; are, edonorentzat iris-
garria dela azpimarratzen du. 

Apartheid politiken ezaugarri nagu-
siak azaldu ditu Marjiehk: herri batek 
bestearekiko dominazioa lortzea, et-
nian oinarritutako zapalkuntzaren eta 
gizateriaren aurkako ekintzen bidez. 
Israelek palestinarren aurka politika 
horiek ezarri dituela azpimarratu du: 
“Bi politika nagusi izan ditu Israelek 
Ekialdeko Jerusalemen. Batetik, judu-
tarren gehiengoa ezarri du, lurraldea 
judaizatu du, palestinarrak menperatu 
ahal izateko; eta, bestetik, ziurtatu du 
ilegalki anexionatu dituzten lurraldeak, 
Ekialdeko Jerusalemen, betirako izango 
dituela kontrolpean”. Bigarren politi-

ka horretan sartzen da CAFen tranbia, 
bere helburua, hain zuzen ere, horixe 
baita: “Ebazpenetan ez du palestinarren 
onurarik aipatzen momentu batean ere. 
Tranbiaren helburu argia da Israelen 
subiranotasuna indartzea; hau da, subi-
ranotasun ekintza bat da, eta Israelek, 
indar okupatzailea den heinean, ezin 
du subiranotasunik ezta botererik izan 
lurralde horren gain”.

Horrela, bada, proiektua legez kon-
trakoa da; hori darabil Marjiehk ahoan. 
NBE Nazio Batuen Erakundeko Giza 
Eskubideen Kontseiluak horrela iritzi 
zion 2016 eta 2017an, nazioarteko zu-
zenbidea "urratzen" duela iritzita. Are, 
2024an Nazioarteko Zigor Auzitegiak 
ebatzi zuen Israelen okupazioa legez 
kontrakoa zela, eta estatuek uko egin 
behar diotela Israelekin harreman eko-
nomiko edo komertzialak izateari.

lurraren konkisTa
Ekialdeko Jerusalemen eraikitzen ari 
diren tranbiaren luzapena –2011tik bai-
tago martxan Ekialdeko Jerusalemgo 
tranbiako linea gorria– Marjiehk aipa-
tutako politiken adibide bat baino ez da. 

Baina egun gertatzen ari dena ulertzeko 
atzera begiratzea ezinbestekoa da, eta 
askotan kontatua izanagatik ere, Pales-
tinako historia katramilatsua eta nahas-
garria suertatu daiteke.

1948tik, Israelgo Estatua aldarrika-
tu zutenetik, lurraren gaineko borroka 
etengabekoa izan da. Urte horretakoak 
dira nazioarteko erakundeek, tartean 
NBE, onartutako Israelen mugak. Ilan 
Pappé historialari israeldar antisio-
nistak Israelgo Estatuaren sorreratik 
bertatik aztertu du palestinarren zapal-
kuntza, besteren artean, Munduko kar-
tzelarik handiena liburuan. 1948az zera 
dio Pappék: “1948ak aukera historikoa 
sortu zuen bi helburu betetzeko: lurral-
dearen zati handi baten jabe bihurtzea 
eta bertako biztanleriaren gehiengoa 
botatzea”. Are, urte horrek Nakba ize-
na hartu zuen palestinarren memoria 
kolektiboan. “Nakba arabierazko berba 
bat da, palestinarrek pairatu zuten ka-
tastrofea azaltzeko erabiltzen duguna”, 
azaldu du Marjiehk. 

1948an Israelek aldarrikatu zituen 
mugen barrian milaka palestinar bota 
zituzten, masiboki bota ere. “Bertako 

DAni bLAnco / ArgiA cc bY-SA‘cAF, jaitsi zaitez israelen Apartheidaren trenetik’ lelopean, manifestazioa egin zuten ekainaren 14an, Donostian.
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biztanleriaren erdia bota egin zuten, 
euren herri eta hiri erdiak suntsitu, eta 
Mandatu Britainiarreko Palestinako lu-
rraldearen %80 Israelgo Estatu judua 
bihurtu zen”, laburbildu du gertatuta-
koa Pappék. Israelen mugen barruan 
geratu ziren palestinar apurrek “lege 
militarren mende” egin zituzten hu-
rrengo hamarkada eta erdia, baina is-
raeldar herritartasuna eskuratu zuten, 
azaldu du Marjiehk. 

Urte horretan banatu zuten Marjieh-
rek hizpide duen hiria. Mendebaldeko 
Jerusalem Israelgo Estatuak bereganatu 
zuen, eta ekialdea Jordaniak hartu zuen. 
Hiria, berez, nazioarteko potentziek go-
bernatu behar zuten, horixe jasotzen 
zuen Palestinaren zatiketako oinarrizko 
planak, hiriaren garrantzia eta sinbo-
lismoa kontuan hartuta. Ez zen inoiz 
gauzatu nazioarteko mandatu hori, or-
dea, nahiz eta Hiri Zaharraren inguruko 
lurrak lurralde desmilitarizatu bihurtu; 
hain zuzen ere, AEBek Israelen duten 
enbaxada lur zati horretan dago.

1967a izan zen hurrengo kolpe han-
dia, eta harrezkero palestinarren biziak 
atzera ezinezko itzulia eman zuen. Sei 
Eguneko Gerra delakoa gertatu zen, 
“Israelek Zisjordania eta Gaza okupatu 
zituen, eta beste zenbait lurralde ara-
biar ere”, dio Marjiehk. Okupatu dio pa-

lestinarrak, “lurralde bat gerra egiten 
ari den aktore baten mende geratzen 
denean lurralde okupatu gisa ulertzen 
duelako nazioarteko legeak”. Okupatu-
tako lurralde horietako bat da da Ekial-
deko Jerusalem. Hori horrela, 1967ko 
mugak ez dituzte aitortzen nazioarteko 
erakundeek, “Nazio Batuen Erakunde-
ko Segurtasun Kontseiluko ebazpenak 
daude. Nazioarteko kontsentsua dago 
lurralde horiek okupatuta daudela 
onartzeko”, dio Marjiehk.

Handik hamahiru urtera, 1980an, Is-
raelek azken pausoa eman zuen Jerusa-
lemen, eta ilegalki okupatutako ekialde-
ko lurrak anexionatu zituen. "Israelek 
alde bakarrez erabaki zuen Jerusaleme-
tik ekialdera zeuden 70,5 kilometro ka-
rratu anexionatzea, bere lurralde subi-
rano gisa. Hori ilegala da", dio Marjiehk. 

baTaila demografikoa
Erreportajearen hasieran, Marjiehk Is-
raelgo Gobernuaren bi politika aipatu 
ditu: bata, okupatutako lurraldea ahalik 

“guztiz ezinezkoa da 
palestinarrek israelen 
eraikitzeko baimenik 
lortzea, horrek zailtzen 
du Palestinako familiek 
ekialdeko Jerusalemen 
bizi ahal izatea”

Mounir Marjieh 

Mounir Marjieh ArgiArako elkarrizketan.
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eta handiena eta batuena izatea; eta, 
bestea, demografian gehiengoa judu-
tarra izatea. Hain zuzen ere, Israelek 
izandako bigarren bataila handiena 
izan da demografiarena, palestinarren 
eta israeldarren arteko oreka haustea-
rena. Lehen kolpea jo zuenean, 1948an, 
muturreko neurriak jarri zituen mar-
txan, jendea masiboki kanporatu zuen 
beren etxeetatik. Baina 1967an egoera 
ezberdina zen, NBEk 1948ko mugak 
aitortuak zituen, baina hortik aurrera-
koak “okupatuta” zeudela iritzi zion; 
beraz, Israelek ezin zuen bi hamarkada 
aurretik egin zuen gauza bera egin.

Beste arazo bat ere bazuten sio-
nistek. 1948an egindako kanporake-
ta masiboen ondorioz, palestinarrak 
gutxiengoak ziren Israelen, baina Zis-
jordanian eta Gazan gehiago ziren. 
“Israelgo mugen barruan geratu ziren 
palestinarrei emandako herritartasun 
mugatuak bat egiten zuen Israelen 
gehiengoa judutarra izatearen helbu-
ruarekin, baina ez litzateke hori ger-
tatuko Zisjordania eta Gazarekin”, dio 
Pappék. Horrela, bada, nazioarteko 
presioak ekiditeko eta bataila demo-
grafikoan irabazten jarraitzeko, Gaza 
eta Zisjordania okupatu zituzten, baina 
ez anexionatu, Pappéren hitzetan: “Lu-
rralde horietako biztanleak ezin ziren 
kanporatu, baina ezta estatu juduta-
rreko biztanle bihurtu ere, beren kopu-

ruak eta hazkunde potentzialak kolo-
kan jarriko bailukete Israelgo gehiengo 
judutarra”.

Israelgo politikek horrela jarraitu 
zuten harik eta 1995ean Osloko Bake 
Akordioak sinatu zituzten arte. Ha-
rrezkero, pauso bat gehiago eman, eta 
Zisjordaniaren gaineko kontrola for-
malizatu egin zuten. Zisjordania hiru 
eremutan zatitu zuten, lurraldearen 
%70 Israelen kontrolpean uzteraino. 
Horrela, bada, demografiaren garran-
tzia are handiagoa bihurtu zen, biz-
tanleria palestinarra azkarrago hazten 
baitzen. 

Ekialdeko Jerusalemgo kasuan, Is-
raelek “bultzatze eta erakartze politi-
kak” ezarri zituen, Marjiehren hitzetan: 
“Bultzatze faktoreak dira palestinarrak 
hiritik botatzeko diseinatu zituztenak, 
eta erakartze faktoreak dira kolono 
judutarrak lurralde horietara ilegalki 
bizitzera joateko diseinatu zituztenak”. 

Bultzatze faktoreak dira, Marjiehren 
hitzetan, erresidentzia irakunkorre-
rako baimena, Ekialdeko Jerusalemgo 
palestinarrek ez baitaukate herritarta-
sunik: “Baimen hori duen Jerusalemgo 
palestinar batek erresidentzia manten-
du dezake bere bizitzaren erdigunea 
Israelen dagoen bitartean, Jerusalem 
barne, Israelek bere nazio subiranota-
sunaren barne hartzen baitu hiria”. Be-
raz, bere bizitzaren "erdigunea" Israe-

"akziodun kritikoak"

israeldarren asentamenduak

Palestinako kokapena

Jerusalem 1967 aurretik eta gero

Mendebaldeko 
Jerusalem Mendebaldeko 

Jerusalem

Ekialdeko
Jerusalem

Ekialdeko
Jerusalem

Jerusalemgo udalaren mugak

Marjieh ez da CAFeko akziodu-
nen batzarrean egon den iritzi 
kritikodun bakarra. Amnesty In-
ternationaleko bi kidek ere par-
te hartu dute batzarrean: Cecilia 
Denis Amnesty Internationaleko 
Enpresen taldeko kidea eta Sofía 
García Arana EAEko Amnesty In-
ternationaleko koordinatzailea 
izan dira batzarrean.  Parte har-
tu dute horretarako eskubidea 
dutelako, akziodunak direlako, 
"akziodun kritikoak". Alegia, en-
presako akzioak erosten dituzte, 
eta horrela bertan berba egiteko 
eskubidea lortzen dute. 

Netanyahutaz eta bere gain 
dagoen atxilotze aginduaz gal-
detu die Denisek Administrazio 
Kontseiluko kideei: "Pertsona 
anker horren intenzioak zuritzen 
jarraituko duzue?". Horrez gain, 
CAFi aurpegiratu dio ez dituela 
nazioarteko erakundeek eginda-
ko ebazpenak errespetatzen, na-
zioarteko zuzenbideak ez baititu 
onartzen Israelgo koloniak, eta 
CAFek, hain zuzen ere, horiek el-
karren artean lotzeko asmoa bai-
tu. Azkenik, Denisek gogorarazi 
du zenbait inbertsio-funtsek CA-
Fekin negozioak egiteari utzi dio-
tela, eta horren aurrean neurriren 
bat hartuko duten galdetu du.

Aranak okupatutako Zisjorda-
nian ugaritzen ari den indarke-
ria izan du berbagai, "kolonoen 
eskutik eta gobernuaren babe-
sarekin". Bere hitzetan, CAFen 
tranbiak Ekialdeko Jerusalemgo 
kokalekuak areagotuko ditu, eta, 
ondorioz, palestinarrak bazter-
tuko ditu. Hori kontuan hartzen 
ez duela aurpegiratu dio CAFi. 
Azkenik, azaldu du Amnesty In-
ternationalek iritzi diola CAFek 
beharrezko baldintzak betetzen 
dituela NBEren Giza Eskubideen 
Kontseiluak sortutako okupazio 
ilegaletik onurak ateratzen di-
tuzten enpresen zerrendan sar-
tzeko, bere bazkide Shapirren 
bidea jarraituz.



Mendebaldeko 
Jerusalem

Ekialdeko
Jerusalem
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len dagoela frogatu ezin duenak, bertan 
bizitzeko baimena galtzen du: “Horrela, 
Israelek lortu du Jerusalemgo 14.800 
palestinar baino gehiago botatzea Jeru-
salemdik”. Horrez gain, palestinarren 
etxeak botatzen dituzte, ez diete ema-
ten baimenik etxeak eraikitzeko: “Guz-
tiz ezinezkoa da palestinarrek Israelen 
eraikitzeko baimenik lortzea, eta horrek 
asko zailtzen du Palestinako familiek 
Ekialdeko Jerusalemen bizi ahal izatea”. 

Egoera horri gehitzen zaio azpiegi-
turetan inbertsiorik ez egitea: “Palesti-
narren eremuetan bizitzea oso zaila da, 
ez da inbertsiorik egiten bertan, ez dago 
udal zerbitzurik, eskoletara ez da diru-
rik bideratzen... Faktore horien guztien 
baturak eragiten du palestinarrek Ekial-
deko Jerusalemdik alde egitea”.

Egoera horrekin parez pare daude 
israeldarrentzat jarritako baldintzak, 
"erakartze faktoreak". Etxebizitzeta-
rako dirulaguntzak, eta zerga salbues-
penak dituzte: “Bost urtean israeldar 
kolonoek ez dute zergarik ordaindu; 
hamarkadatan jaso dituzte zerga sal-
buespenak, kolonietan bizi daitezen”, 
azaldu du Marjiehk. Azpiegituretan ere 
inbertsioa handia da. Horien artean, 
CAF eraikitzen ari den tranbia. 

“inpuniTaTea”
Testuingurua ikusita, beraz, Israelek 
Ekialdeko Jerusalemen duen politika 
legez kanpokoa dela ondorioztatu dai-
teke. “NBEko Segurtasun Kontseiluak 
ebazpen ugari onartu ditu Israeli ane-
xioa bertan behera utzi dezan eskatze-
ko”, azaldu du Marjiehk. Horrez gain, Is-
raelek Ekialdeko Jerusalemen hartutako 
edozein legezko edo administrazioko 
neurrik baliorik ez duela ere onartu du 
kontseilu berak, okupazioan oinarritzen 
den erregimena den heinean. 

Testuinguru horretan ari da CAF 
tranbia eraikitzen. “2019an, CAF Jeru-
salemgo tranbiaren proiektuan sartu 
zenean, oso ondo zekien non ari zen 
sartzen: BDZ Euskal Herria platafor-
matik jakinarazi genion kontratu hori 
legez kanpokoa zela”, azaldu du Richard 
Weyndling BDZ Euskal Herria platafor-
mako kideak. BDZk soilik ez, CAFeko 
langile komiteak ere eskatu zion enpre-
sari proiektu horretan ez sartzeko.  

Weyndling Marjiehrekin dago, Eus-
kal Herrian dagoen bitartean gida la-
nak egiten dizkio. Marjiehren hizkera 
bera darabil, eta berak ere salatu du 
proiektuak ilegalki okupatutako lurral-
deen batura beste helbururik ez duela: 

JLrren tranbiaren lineak

gaur egun dagoen linea gorria

obretan dagoen linea gorria

obretan dagoen linea berdea

Aurreikusita dagoen linea urdina

Mendebaldeko Jerusalem

Palestinarren kokalekuak

israeldarrek okupatutako kokalekuak

“Tranbia hori Israelen planen parte da 
palestinarrak Ekialdeko Jerusalemetik 
kanporatzeko eta Jerusalem osoa Is-
raelen parte bihurtzeko, bere hiriburu 
banaezin gisa; eta gero gainontzeko 
lurraldeak ere okupatzeko plana du”.

BDZk 2019an CAFi proiektuan ez 
sartzeko eskatu zionean, beste enpresa 
baten adibidea jarri zion: “Jakinarazi 
genion Veolia multinazional frantsesak 
izan zuela kontratu hori bere aurretik, 
eta bertan behera utzi zuela nazioar-
tean izan ziren protestengatik”. Veoliak 
soilik ez, Kataluniako Comsa enpresak 
ere izan zuen kontratua JLRrekin: li-
nea urdina eraikitzeko leihaketa iraba-
zi zuen –CAF ere aurkeztu zen, baina 
Comsak irabazi zuen– 2.200 milioi eu-
roko kontratua eskuratu zuen 2022an. 

Baina 2024an bertan behera utzi zuen 
kontratua “Gazako krisiagatik”. 

2020tik ari da BDZ Euskal Herria 
tranbiaren aurkako kanpainan, eta ur-
teotan erantzunik izan badu ere, Ga-
zako sarraskiak alarma guztiak piztu 
eta erakundeak esnarazi dituela dio 
Weyndlingek: “Palestinarren genozi-
dioa gertatu behar izan da klase po-
litikoak ulertzeko beren isiltasunak 
eta gelditasunak inpunitate sentsazioa 
eman diotela estatu sionistari; eta ho-
rrek eragin duela Gazan ikusten ari ga-
ren genozidioa”. 

Alderdi politiko gehienen aldetik 
“konpromisoa” ikusten ari dela dio, eta 
ulertu dutela neurriak hartu behar di-
rela “CAF apartheidaren trenetik” jais-
teko; are, CAFek obra publikoetan par-
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te hartzea edota dirulaguntzak jasotzea 
saihestu behar dela dio, “nazioarteko 
legearen eta giza eskubideen urrake-
ten konplize” delako. Nafarroako Par-
lamentuak eman du dagoeneko pausoa, 
eta ekainaren 5ean ebazpen bat onar-
tu zuen, Marjieh legebiltzarrean zela. 
“Nafarroako eta Espainiako Estatuko 
gobernuei eskatzen zaie obra, zerbitzu, 
erosketa publiko eta dirulaguntzetatik 
kanpo utz ditzaten genozidio-ekintzak 
errazten dituzten jardueretan parte 
hartzen duten pertsona juridikoak”, 
zioen ebazpenak.

boikoTaren bidea
“Jendeak baleki zergetan ordaindutako 
dirua bideratzen dutela Israelen gar-
biketa etnikoaren parte den ariketa 
batera, ikaratu egingo litzateke”, dio 
BDZko kideak. Zentzu horretan, era-
kunde zein norbanakoen boikota ezin-
bestekoa dela uste du Weyndlingek. 
“Ezin dugu Hegoafrikako kasua ahaztu. 
Hegoafrikako apartheida ez zen bere 
kabuz amaitu: nazioarteko komunita-
tetik isolatu zuten, eta horrek eragin 
handia izan zuen erregimenean; baita 
apartheidaren amaieran ere”, gehitu du 
Marjiehk.

Horrela, eta Euskal Herriko kaleetan 
dauden Palestinako banderen kopurua 
ikusita, Weyndlingek argi du zer egin 

behar den: presioa. Zelan? Mila mo-
dutan. “Boikotari dagokionean, Carre-
fourren aurkako kanpaina egin dugu, 
kolonia ilegaletan produktuak saltzen 
dituelako eta Gazako genozidioa egi-
ten ari ziren soldaduei jatekoa eman 
zielako doan”. Baina bestela ere beste 
mila aukera daudela dio: “Kalera atera, 
manifestazioetan parte hartu, egunka-
rietara gutunak idatzi, sare sozialetan 
aktibo ibili...”.

CAFeko atetik sartu eta ordu eta 
erdira, kanporako bidean da Marjieh, 
"Israel hiltzaile, CAF laguntzaile" oihu 
artean atera da CAFen egoitzatik. Am-

nesty Internationaleko eta CAFeko 
zenbait langilek egindako pankarten 
artetik egin du bidea, BDZ Euskal Herri-
ko kideengana zuzen. "Gogorarazi diet 
Nazioarteko Zigor Auzitegiak ebatzi 
duela Israelen okupazioa legez kontra-
koa dela eta, beraz, NBEko kide diren 
estatuek ezin dituztela lurralde horiek 
aitortu eta ezin dutela eman laguntza-
rik okupazio ilegala mantentzeko". 

Egoera zertxobait "tentsoa" izan dela 
esan du Marjiehk, baina galderari eran-
tzun diotela. Andres Arizkorreta CA-
Feko lehendakariak Ekialde Hurbileko 
egoerari zuzendu dizkio hitz batzuk: 
"Kontatu duzuen egoera amaitu dadin 
nahi du CAFek, eta herrien arteko behin 
betiko bakea heldu dadila". Adierazi 
du enpresak giza eskubideen arloan 
duen erantzukizuna "oinarrizkoa" dela 
CAFentzat ,  eta 
zentzu horretan 
"egoki" aritu di-
rela. 

“Jendeak baleki zergetan 
ordaindutako dirua 
bideratzen dutela israelen 
garbiketa etnikoaren 
parte den ariketa batera, 
ikaratuko litzateke”

Richard  Weyndling  

Ikusi erreportajea 
bideoz, hemen:
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Mounir Marjieh cAFera sartzen.
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Umandi ikastolako zuzendari 
Maribi Sanchez eta ikastola-
ko irakasle ohi Belen Arrondo 
ditugu berriemaile. Atzera be-
gira jarri garen orduko, Arron-

dok hitza hartu eta bizi-bizi kontatu 
ditu ikastolaren historiari dagozkion 
xehetasunak: “Ikastola honek 1975eko 
martxoan ireki zituen ateak. Bederatzi 
ikasle eta irakasle bat ziren orduan. 
Frankismoaren azken urteak ziren eta 
Gasteizen giro erdalduna zen nagusi. 
Euskara oso gune zehatzetan baino ez 
zen erabiltzen, baina zenbait jendek 
euskara ikasteko gogoa zeukan”. Eta, 
dudarik gabe, gogo horretatik sortu 
zen ikastola, Gasteizen lanean ari zen 
Lantzale kultur taldearen bihotzetik, 
Arrondok esan digunez: “1974an Lan-
tzaleko zenbait kide Umandi ikastola 
sortzeko proiektua lantzen hasi ziren 
beste pertsona batzuekin. Zailtasunak 
izan zituzten, jakina”. Besteak beste, 
eraikina behar zuten, finantzazio itu-
rriak, baimena, helburuak zehaztu… 

“Ez zen erraza!”, borobildu du Umandi 
ikastolako irakasle ohiak.

Belen Arrondo, ikastola sortu eta las-
ter hasi zen bertan lanean, 1977an 20 
urte zituela. “Irakasle ikasketak amaitu 
eta berritan. Ikastolan lanean hasi bai-
no lehen, hala ere, proiektua ezagutze-
ko aukera izan nuen, saltsa horretan 
sartuta zebilen bikote baten semeari 
euskarazko eskolak ematen nizkiolako 
arratsaldeetan. Garai hartan, ikastola 
Jose Lejarreta kalean zegoen. Lau ikas-
gela ziren, irakasle banarekin”. Gaztea, 
Arrondo. “Oso gaztea, eta izugarri mo-
tibatu ninduen ikastolaren ideiak, eta 
irakasle izateko aukeratu nindutenean, 
ez nuen zalantzarik izan”. Bertan hasi 
zen lanean, eta hantxe egin zuen laneko 
biderik handiena.

ikasTolak gasTeizen
Umandi ikastolaren sorrera ez zen kasu 
isolatua izan, haatik. Garaian, beste zen-
bait ikastola abiarazi zituzten Gasteizen. 
Aurretik, martxa hartua zuen Olabide 

Ikastolak. 70eko hamarraldiaren erdi 
aldera, berriz, diputatu nagusi Jose Le-
jarreta zela, Euskara Zerbitzua eratu 
zuten, Ikerne Oiartzabal buru. Bertatik 
bertara bizi izan zuen aldi hura, eta ari 
zaigu Arrondo: “Umandi sortu zenean, 
Olabide ikastolak hamarren bat urte ze-
ramatzan lanean eta, garai hartan, eus-
karaz ikasteko erreferente nagusia zen 
Gasteizen. Bestalde, 70eko hamarka-
daren erdi aldera, diputazioak ikastola 
bat ireki zuen Gazalbide auzoan. Ondo-
ren Duranara eraman zuten, eta oraingo 
Ikasbidea ikastola dugu. Sasoi hartako 
beste ikastola batzuk, Umandi ikasto-
laren aldi berekoak, Barrutia ikastola 
–hasieran, Ehari izena izan zuen–, edota  
Toki Eder”. Lejarretak eta Oiartzabalek 
diputaziotik bultzatutako proiektuak, 
aspaldi gauzatuak, indarrean gaur ere.

Arabako Diputazioaren ekimena go-
rabehera, oharra egin digu Arrondok: 
“Umandi ez zen kokatu diputazioak za-
baldutako esparruan, eta kooperatiba 
izan zen 1993an Eusko Jaurlaritzaren 

gasteizko Umandi ikastola duela 50 urte sortu zuten hainbat familia 
aski ausartek –herri ekimena, orduan ere–, euskararen transmisioa 

ardatz hartuta. mende erdia joan da, ikastola hazi egin da, belaunaldi 
berriak hezi ditu ez gutxi, komunitate baten erreferente ere bihurtu 

da. Urteurrena ospatzeaz batera, etorkizunari begira ari da.

Umandi ikastolak 50 urte

Euskara, bizikidetza eta berrikuntza 
pedagogikoa ardatz

  miEl a. ElUSTOnDO  
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esku gelditu zen arte. Urte hartan, Eus-
kal Eskola Publikoaren Legea onartu 
zen, eta Umandi ikastola publiko bihur-
tu zen”. Publiko izateko bokazioa izan 
baitzuen sortze beretik Umandi ikasto-
lak. Horrekin batera, bazituen bestela-
ko helburuak ere: “Euskarari bultzada 
ematea Gasteizen, umeak euskaraz es-
kolatzea, pedagogia berri eta aurrera-
koia, laikotasuna...”. Printzipio horiei 
helduta jardun dute Umandi ikastolan 
joan deneko 50 urtetan.

Jose Lejarreta kalean izan zuen lehen 
egoitza. Txalet moduko etxez egina da 
kalea. Hiru etxe ere izan zituen ikas-
tolak garaian; haietako bat, Gasteizko 
Estibalitz etorbidean. Baina ikastola ho-
nek ibilia 1975ean Lejarreta kalean ha-
sita ere, 80ko hamarkadaren hasieran 
oraingo Lakua-Arriaga auzora lekual-
datu zen. Gogoan du Arrondok: “Hona 
iritsi ginenean oso etxe gutxi zeuden 
auzoan eta, lehenengo, oraingo Padre 
Orbiso ikastetxean izan genuen egoi-
tza, geure behin betiko eraikina egiten 

zuten bitartean. Arazo handia izan zen 
eraikinarena. Hori gabe ez zegoen au-
rrera egiterik. Asko borrokatu ginen 
instituzio guztien aurrean ere, behin 
betiko eraikina izatea lortu genuen arte. 
Oso urte bereziak izan ziren, dena zen 
eginkizun, baina ideia asko genituen, 
baita ausardia eta gogoa ere gure ikas-

tola aurrera eramateko”. Garai beroa, 
Arrondok dakienez: “Kontuan izan 
behar da 1975eko azaroan Franco hil 
zela, 1976ko martxoaren 3an Gastei-
zen bost langile hil zituela Poliziak, 
fabriketan greba gogorrak izan zirela, 
asanblada beroak… Trantsizio izene-
ko garaia zela”. Eta horrek, nahitaez, 
eraginik izan zuen Umandi ikastolaren 
proiektuan. “Dena nahi genuen aldatu, 
mugimendu pedagogikoen sorrera izan 
zen, Euskal Herrian Adarra pedagogi 
erakundea sortu zen, euskarari bultza-
da nabarmena eman nahi genion... Eta, 
esate baterako, hasierako urte haietan, 
mehatxuak ere jaso genituen Umandi-
ko irakasleek”. Belen Arrondok esana, 
garai bateko giroa zertan zen erakutsiz.

zailTasunak gogoan
Lehen ere esan du Belen Arrondok: ez 
zen erraza izan. Eta ikastolako lehen 
egunak gogoratzearekin batera, senti-
pen bat datorkio: “Urduritasuna. Ikas-
ketak amaitu eta 2 urteko umeekin 

“Zenbat belaunaldik ikasi 
dute euskaraz Umandin? 
Auzoko erreferente bat 
izan da gauzak egiteko 
moduagatik”
Maribi sanchez 
zuzendaria

Ezkerrean, belen Arredondo umandi ikastolako irakasle ohia, eta eskuinean, Maribi Sanchez ikastolako zuzendaria.
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hasi nintzen lanean –batzuek ez ziren 2 
urtekoak ere!–, eta oso baliabide gutxi 
nituen. Espazioa ere ez zen oso handia, 
eta gasolio-galdara ere ikasgela barruan 
zegoen; txiza-oihalak aldatzeko, berriz, 
gelatik irten behar ginen”. Eta, orduan? 
“Ilusioa genuen, eta gure arteko giroa 
oso zen ona, elkarlana ere apartekoa, 
baita familien laguntza eta konfiantza 
ere, eta horiek denek beste guztia gain-
ditzen laguntzen zuten. Ordu asko sar-
tzen genituen, hasieran autobus-zerbi-
tzuaz ere geu arduratzen ginen, batzar 
asko egiten genituen, eta gurasoei eus-
karazko klaseak eman ere bai. Bestalde, 
metodologia zehaztu genuen, euskara 
landu, materiala prestatu... Hasiera bi-
zia eta zoragarria izan zen”. Arrondoren 
oroitzak.

Eta oztopoak, nahi beste oztopo beti 
bidean: “Ez zegoen dirurik, eta batzuetan 
zailtasunak izaten ziren hileko soldata 
jasotzeko. Hasierako irakasleek, hainbat 
urtez ere, ez zuten gizarte segurantzarik 
kotizatu; horixe da Lourdes Ugaraberen 
kasua adibidez, ikastola honetako lehen 
irakaslearena. Hainbat urtez ‘bazkide ba-
besleen’ laguntza izan genuen, hau da, 
hilero kuota bat ordaintzen zuen jendea 
genuen, asko Lantzale kultur taldeko ki-
deak. Gurasoen kuotak eta bazkide haien 
diru-aportazioak izan genituen sustengu. 
Beste oztopo handi bat ikaslearen libu-
ruxka ofiziala izan zen. Hasieran, bai-
menik ez genuen izan, eta beste ikastola 
batek egiten zigun tramitea”. Eta Arron-
dok, hala ere: “Oztopo guztien gainetik, 
proiektuak merezi zuen”.

ikasTola, egun
Atzotik gaurra, ikastolako zuzenda-
ri Maribi Sanchezek hartu du hitza. 18 
urte dira Umandi ikastolara heldu zela. 
Proiektuaren ardatzak azpimarratu nahi 
izan dizkigu: “Euskara, bizikidetza posi-
tiboa eta berrikuntza pedagogikoa. Ho-
riexek ziren, eta izaten jarraitzen dute 
gaur egun, gure ardatzak. Baina kontuan 
hartu behar da gizartea aldatu egin dela, 
eta horrek egoera eta ikasle/familia pro-
fila moldatzea eskatzen digula”. Eta hori 
esanik, txanda hartu dio Belen Arron-
dok: “Ardatzak eta funtsezko helburuak 
bere horretan dira, baina garaian-ga-
raian egokitu behar dira. Horrela izan da 
eta horrela egin dugu lan 50 urte haue-
tan. Hasieran, ikastolara etortzen ziren 
umeak eta gurasoak euskararekin oso 
motibatuta zeuden, parte-hartze nahiko 
handia zegoen. Urteetan zehar egoerak, 

familiak, ikasleak aldatuz joan dira, eta 
lehengo helburu berak betetzeko bes-
telako tresna eta moduak bilatu behar 
izan ditugu. Esaterako, une honetan, ai-
patzekoa da kanpotik etorritako ikasle 
eta familien kopurua gora ari dela, eta 
horrek egoera berrira egokitzea eska-
tzen duela, baina batez ere eskatzen du 
baliabide nahikoak izatea ikasle guztiei 
euskara, kultura eta ikasketak berma-
tzeko. Erronka handia da”, Arrondok.

Euskararen erabilerari eragitea be-
zain erronka handia, inondik ere. Eta 
hortxe da kultur transmisioa ere. Jakitun 
dira ikastolan, Maribi Sanchezek esan 
digunez: “Betidanik aldarrikatu dugu 
ikastola hau euskal kultura transmititze-
ko eskola ere badela. Folklorea aparte, 
saiatu gara gure antzinako ohiturekin 
zerikusia izan duten ospakizunak gure 
ikuspegitik transmititzen, modu zabal 
eta malgu batean; erlijioaren ikuspegia 
lausotuz, adibidez. Eskola-ordutegian 
eta egutegian ageri diren kultur ospa-
kizunetan eta bestelako zenbait elkar-
tetatik heltzen zaizkigun jardueretan 
parte hartzen dugu”. Eta Arrondok eran-
tsi: “Ziurrenik egiten dena ez da nahiko, 
kontuan izanda familia batzuek ezin du-
tela transmisio funtziorik bete, ez dute-
lako ezagutzen. Era askotako familiak 
ditugu oraingo ikastetxeetan eta horrek 
esfortzu berezi bat eskatzen dio eskola-
ri. Eta, egia esan, hedabideek, sare sozia-
lek eta gainerakoek ere ez dute trans-
misio horretan askorik laguntzen”. Jaso 
dugu mezua, geuri dagokigun partea, 
bederen.

“Egunero saiatzen gara 
ikasleak motibatzen, 
bideak asmatzen euskara 
erabil dezaten. Ez da 
erraza, hala ere!”
Belen arrondo 
irakasle ohia
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bAbESLEA:

Besterik ere badio Arrondok, zu-
zendariaren esanak osatze aldera-edo: 
“Bai, gauzak egiten dira, batzuk ospa-
kizunei lotuta, beste batzuk ikasgaie-
tan curriculumean txertatuta daude-
nak, baina oraindik bide luzea dugu 
egin beharrekoa”. Behin ere bukatzen 
ez dena, beharbada.

Eta, beti-betikoa, euskararen era-
bilera auzi eta zio. Arrondok heldu 
dio galderari: “Ikastolan, irakasleen 
artean euskara da komunikaziorako 

hizkuntza, bai lan-tresna eta bai ikas-
leekin erabiltzen den hizkuntza ere. 
Bestelakoan, inoiz ez da erraza izan 
ikasleen arteko komunikazioa euska-
raz izatea, beti egon da nolabaiteko 
borroka. Egun, zailagoa da gelatik kan-
po euskararen erabilpena gauzatzea, 
baina egunero saiatzen gara ikasleak 
motibatzen, bideak asmatzen euskara 
erabil dezaten. Ez da erraza, hala ere”. 
Gauza jakina da, alegia, kalea ere gaz-
telaniaz mintzo denean gutiz gehien.

gaurTik biharrera
50 urte igaro dira. Mintzatu zaizkigu 
atzokoaz, biharrera begira jartzeko ga-
raia dugu. Maribi Sanchez zuzendaria 
da hitzaren jabe: “Auzoan dagoen on-
doko ikastetxearekin [Padre Orbiso] 
bateratze-prozesu batean murgilduta 
gaude. Horrek aldaketa nabarmenak 
ekarriko dizkigu. Hasteko, beste izen 
bat adostu behar izan dugu. Baina 
Umandi definitzen zuten printzipioei 
eustea izango da gure helburua”. Belen 
Arrondok lehenik balorazioa egin nahi 
izan du: “Atzera begiratu, eta ikusten 
duguna izugarria da. Hor dira beti zail-
tasunak, oztopoak eta akatsak, baina 
egindakoa oso garrantzitsua izan da, 
eta izaten ari da. Zenbat belaunaldik 
ikasi dute euskaraz Umandin? Auzoko 
erreferente bat izan da gauzak egiteko 
moduagatik, pedagogia sendo eta be-
rritzaileetan oinarritutako metodolo-
giagatik, eta abar”. 

Eta bi ikastetxeak bateratzeaz ere 
badakar hitzik Arrondok: “Maribik 
[Sanchez] esan duena, orain Jaurlari-
tzak batu egingo dituela Umandi ikas-
tola eta Padre Orbiso eskola. Aurreran-
tzean, izena ere ez da Umandi izango 
['Arriagako haritza' izango da]. Hala 
ere, 50 urte hauen antolaketan gabil-
tzanak, ikastolan lanean ari garenok, 
eta irakasle edo guraso ohiek espero 
duguna, eta nahi duguna, da orain ar-
teko ibilbideari jarraipena ematea eta  
hobetzea”. Ahal baldin bada, alegia.

Baina hori bestek esan beharko du, 
hemendik hamar edo hiru urtera… 

Iragan abenduaren 17an irakurri genuen 
albistea ARGIAn bertan. Mikel Garcia 
Idiakez genuen berriemaile, eta behar 
bezalako lerroburua asmatu zion berria-
ri: Nola egiten da bi ikastetxeren fusioa?. 
Orduantxe jakin genuenez, Jaurlaritzak 
zenbait ikastetxeren fusioak aginduak 
zituen Gasteizen: Adurtza-San Ignacio, 
Santa Maria-Landazuri eta Umandi-Pa-
dre Orbiso ikastetxeena, alegia.

Umandi Ikastolak 50 urte bete di-
tuen garaian, hortxe dira Garcia Idia-
kezek egindako galderak: “Zerk mo-
tibatuta bultzatzen da bi ikastetxeren 
arteko fusioa? Nola uztartu norbere es-
kola-proiektua, eredua eta ibilbidea on-
dokoarekin? Zein da bidea bi eskoletako 
hezkuntza komunitateak ados jartzeko? 
Zein da Eusko Jaurlaritzaren rola?”.

Eta, aukeran, galdera gehiago, Garcia 
Idiakezi maileguan hartu dizkiogunak: 
“Eskola gutxiago eta handiagoak (ma-
kroagoak) dira benetan bidea hezkuntza 
proiektuak hobetzeko? Baliabide per-
tsonalak mantenduko dira hurrengo ur-
teetan? Plaza eskaintza ere mantenduko 
da? Ala pixkanaka, sindikatuek susmatu 
moduan, irakasle eta langile kopurua 
txikitzen, plaza kopurua gutxiagotzen, 
eta ondorioz eskola publikoaren sarea 
murrizten joango da? Zenbat eta nola 
hartuko dute parte hezkuntza komu-
nitateek? Prozesua benetan parte-har-
tzailea izango bada, zein rol hartuko du 
Hezkuntza Sailak eta nola bideratuko 
da bi ikastetxeetako hezkuntza komu-
nitateen adostasuna? Adibidez, bi hez-
kuntza proiektu, pedagogia eta eredu 
ezberdin dituzten eskoletan, zein gailen-
duko da? Edota osotasunean D eredua 
duen ikastetxea B eredua ere baduen 
ikastetxearekin elkartzean, zein izango 
da eskainiko den (edo diren) hizkuntza 
eredua(k)? Espazioak birplanteatuko 
dira? Azpiegiturak egokitu eta berritze-
ko baliatuko da aukera?”

50 urte eta gero, 
orain fusioa

“Bateratze-prozesu batean 
murgilduta gaude. Umandi 
ikastola definitzen zuten 
printzipioei eustea izango da 
gure helburua”
Maribi sanchez 
zuzendaria
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Nola heldu zinen euskarara, edo nola 
heldu zen euskara zugana?
Unibertsitatea bukatu nuenean hasi nin-
tzen euskara ikasten. Gurasoek ez zekiten 
euskaraz. Aitak hitz zikinak, beste hitz 
gutxi batzuk eta pare bat abesti baino ez 
zekizkien. Politikaren aldetik ere ez ge-
nuen askorik ulertzen. 25 urterekin eus-
karaz ikasten hasi eta identitatearen eta 
independentziaren nahia ulertzen hasi 
nintzen. Euskararen bidez Euskal Herri-
ko egoera politikoa ulertu nuen. Euska-
rarekin maiteminduta nago. Euskalduna 
bazara sakonago ulertzen duzu Euskal 
Herria, ikasleen artean ere konturatzen 
naiz. Lehenago dantzariaren esperientzia 

nuen, ikurrak ezagutzen nituen, baina 
beste kapa asko falta zitzaizkidan: kultu-
ra eta hizkuntza. 

Dantzaria zinenean eta oraindik 
euskaraz ez zenekienean zer pizten 
zizuten gorputzean doinu eta erritmo 
horiek?
Ikurrina ateratzean eta Euzko Gudariak 
abestean maitasuna pizten zitzaidan, eta 
oraindik ere gertatzen zait. Dantza iza-
ten da askotan medioa euskal etxearekin 
harremana izateko, baina euskara beste 
pauso sakonagoa da. Euskarak kulturan 
sartu ninduen eta askotan beldurra ema-
ten dit jendea hor bakarrik geratzea: fol-

klorean. Ez da erraza dantza taldeetan 
dagoen jendea euskara ikastera anima-
tzea, poliki-poliki ari gara, ez ikaratzeko. 
Erronka handia da.

Lekeition egon zara maiatzean. 
Dantzari Eguna bizi izan zenuen 
bertan…
Eta dantzatu genuen. Ilobak etorri ziren 
Argentinatik; ahizpa urtearen hasieran 
hil zen eta omenaldi bat egin nahi ge-
nion, bera ere dantzaria zen eta ilobak 
ere bai. Une batean 30 kaxarranka ikusi 
genituen! Oso berezia izan zen niretzat 
bertan egotea eta ilobekin eta herriko 
jendearekin plazan dantzatzea, guztiok 

Argentinarra da, baina sustraiek 
errotzen dute. euskararekin maite-
minduta dago, 25 urterekin ikasten 
hasi zenetik. Arbasoetako batzuk 
euskal herrikoak zituen, Soraluze-
koak eta Azagrakoak, eta bizpahiru 
urterekin hasi zen Arrecifeseko eus-
kal etxera joaten; arbasoa sortzai-
leetako bat izan zen, eta familiak 
bertan parte hartzen zuen duela 

103 urte zabaldu zenetik. Dantzaren 
bidez euskal soinu eta erritmoek 
gorputza laztandu zioten, baina 
euskararen bidez sakonago uler-
tu ahal izan zuen euskal herriaren 
historia, kultura eta politika. maia-
tzaren hasieratik lekeition egon da 
hilabetez, jubilatu ondoren euska-
ran eta euskal munduan murgilketa 
egiteko eta ikasten jarraitzeko.

Euskararen bidez 
Euskal Herriko egoera 
politikoa ulertu nuen

teresa Zavaleta 
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elkarrekin. Gure Euskal Asteaz gogora-
tu ginen, igandez festa erraldoia egiten 
dugu eta ederra da, jendez betetzen da, 
eta dantzatzeko gogoa pizten dizu.

Arrecifeseko Euskal Etxekoaz gain, 
Buenos Aireseko Euskaltzaleak 
izeneko Euskal Etxearen parte ere 
bazara. Zergatik aukeratu zenuen 
espazio hori Buenos Airesera 
bizitzera joan zinenean?
Klaseak ematen hasi nintzenean, orain 
dela 33 urte, Euskaltzaleak beste leku 
batean zegoen, Laurak Bat Euskal Etxea-
rekin. Baina 2005ean handik alde egin 
genuen desadostasunak izan genituelako, 
eta zazpi urte geroago espazio bat erosi 
genuen klaseak eman ahal izateko. Txi-
kia da, baina jende handiz beteta dago, 
lagun taldea gara eta euskara zabaltzea 
da gure helburu nagusia. Hori egiteko 
hainbat ekintza egiten ditugu, adibidez, 
zine topaketak, hitzaldiak, dantzak eta 
abesbatza. Adin guztietako pertsonak 
gaude, lehen jende heldu gehiago zegoen, 
arbaso euskaldunak zituzten haiek. Orain 
unibertsitateko jendea ere etortzen da, 
hizkuntza aurre-indoeuroparra izateak 
jakin-mina sortzen dielako, adibidez. 
Euskaltzaleak-eko jendearekin nagoe-
nean nire kuadrilla direla sentitzen dut, 
oso eroso sentitzen naiz, etxean bezala. 

Eta lantzen ditugun gaiak beti izaten dira 
gai sozialak. Gatazka askotarikoek lekua 
dute euskal etxean. Gaixorik zeuden pre-
so politikoei ere idatzi genien, ikasleekin 
batera. Postalak egin genituen espetxee-
tara bidaltzeko, adibidez, postal batean 
'askatasuna' hitza idatzi genuen euskaraz 
zein Argentinako jatorrizko hizkuntza 
guztietan. Oso hunkigarria izan zen sor-
tu zena, bai idaztean, baita erantzunak 
jasotzean.

Azalduko diguzu zer den Argentinan 
euskaraz programa?
Duela 35 urte Eusko Jaurlaritzak Ma-
cachínen abian jarritako egitasmoa da. 
Bi irakasle bidali zituzten barnetegi bat 
egiteko. Bi hilabete eta erdi egon ginen. 
Urteak pasa ahala handik sortu zen Eus-

kara Munduan proiektua, eta ondoren 
mundo osora zabaldu zen. Hemengo 
erakunde batekin bideratu zen hasie-
ran: Aurten Bai. Gero HABEk eta FEVAk 
[euskal etxeen federazioa], eta gaur egun 
Etxepare Institutuak bideratzen du, beti 
FEVArekin, noski. 

Barnetegi horietan bildu gintuzten eta 
formakuntza jaso genuen. Garai hartan 
ez zegoen Internetik. Nik A2 inguruko 
maila izango nuen. Ondoren, Lazkaora 
joan ginen eta bertan formakuntza ja-
sotzen jarraitu genuen. Eskolak hartzen 
genituen udako oporretan eta neguko bi 
astetan, eta urtean zehar eskolak ematen 
genituen. Hasieran Miren Josu Uriartere-
kin materiala prestatzen genuen.

Uriarte Macachíneko bi irakasle 
horietako bat da, ezta?
Bai. Ordiziako Gurutze Arrieta ere joan 
zen eta lehen barnetegia antolatu zuten. 
Miren Josu bi urtez aritu zen klaseak 
emateko materiala eta beste antolatzen, 
gure laguntzarekin, eta ondoren, HABEk 
hartu zuen proiektua. Geroago Lazkaoko 
irakasle batek, Jon Urdangarinek, mate-
riala prestatu zuen eta Euskara Munduan 
sortu zen. 

Materialaren kontua oso garrantzitsua 
zen. Euskara ikasten eta irakasten sei urte 
neramatzanean krisi bat izan nuen, ikusi 

Kulturak, historiak 
eta antropologiak 

asko laguntzen dute 
euskara ikasten



ekainak 22, 2025

36 І naziOaRTEa

nuelako jendeari asko kostatzen zitzaio-
la. Historia irakaslea naizenez, euskara 
ikasteko materiala historiako kontuekin 
batu eta material berria sortu nuen. Kul-
turak, historiak eta antropologiak asko 
laguntzen dute euskara ikasten, jendea ez 
aspertzen eta askotariko gauzak ikasten. 
Argentinan jende asko hasten zen ikasten 
arbasoei zieten maitasunarengatik, baina 
gero uzten zuten, ez zutelako denbora-
rik. Nik, batez ere, niretzat prestatu nuen 
materiala, eskolak interesgarriagoak iza-
teko. Gaur egun Euskaltzaleak-en erabil-
tzen ditugu.

Orain ikasle asko dago? Zelakoa da 
egoera?
Arrecifesen eta Euskaltzaleak-en ematen 
ditut eskolak, bi lekuen artean bizi naiz, 
eta online ere aritzen naiz; orain, Eus-
kal Herrian nagoenez, goizeko ordu biak 
arte. Talde ederra dugu Euskaltzaleak-
en, bost irakasle gara, eta gutariko hiruk 
(Irenek, Cecik eta hirurok) 35 urte dara-
matzagu, Macachíneko talde horretakoak 
gara. Harrigarria da mantentzea. Garran-
tzitsua da, nire ustez, maila duen jendeak 
jarraitzea ikasten eta animatzea irakasle 
izateko. Ikasketa-prozesua bete ondoren 
jende askok uzten du eta garrantzitsua da 
erabiltzen jarraitzeko espazioak manten-
tzea eta jakintza hori transmititzea, katea 
ez etetea.

Nola sentitzen zara egiten duzuen 
lana kontatzen duzunean?
Oso harro sentitzen naiz eta oso baikorra 
naiz, gero eta jende gehiago ari delako 
euskara ikasten eta jende askok ikasta-
roetatik atera eta euskal etxean parte 
hartzen duelako. Adibidez, gehien parte 
hartzen ari diren batzuk Itziar Ituñoren 
jarraitzaileak dira. Talde handia hasi zen 
duela bost urte, boom-a izan zen. Euskal 
jatorririk ez duten pertsonak dira, maila 
handia lortu dute euskaraz, dantza tal-
deetan daude, elkartean laguntzen dute… 
Bat, adibidez, irakasle izango da orain. 
Trikipoteoak ere jende asko erakartzen 
du, batzuetan 200 pertsona inguru bil-
tzen gara Buenos Aireseko San Telmo 
auzoko Alde Zaharrean eta badirudi Eus-
kal Herrian gaudela. Oso garrantzitsua da 
jende horrek etxe sentitzea espazio hau. 
Oso giro atsegina sortzen da.

Online ikastaroak ere asko maite ditut; 
Arrecifeseko online kurtsoan badaude 
leku askotako ikasleak: Bariloche, Tre-
lew, Paraná, Puerto Madryn, La Pampa, 
Santa Fe… Pandemiaren ondoren hasi 
ginen. Euskal etxeetako jende asko dago 

eta saiatzen dira gero eta gehiago sartzen 
euskara euren espazioetan. Gauza horiek 
maitemintzen naute eta indarra ematen 
didate honetan jarraitzeko.

Historia irakasle izan zarela esan 
duzu. Nabaritzen da gustatzen 
zaizula irakastea.  
17 urte nituenean hartu nuen historia 
ikasteko erabakia. Militarrek Malvine-
tako gerra hasi zuten ingelesen aurka. 
Eskolako azken urtean nengoen eta nire 
adineko mutilak ikusten nituen gudara 
joaten. Behin historia irakaslea egunka-
ria eskuan sartu zen ikasgelan, eta egun 
hartan oso gauza garrantzitsu bat ulertu 
nuen: gaur egungo egoera ulertzeko au-
rrekoa ezagutu behar dela. Horrek asko 
hunkitu ninduen, flash bat bezala izan 
zen. Eta historia ikasi nuen. Gero kon-
turatu nintzen irakastea nire bokazioa 

zela, etengabe ari nintzen gauza berrien 
bila, eta oraindik ere gertatzen zait eus-
kararekin. Euskal Herrian egon naizen 
hilabete honetan ere gauza pila bat pres-
tatu ditut. 

Diaspora hitza noiz sortu zen?
Lehen ez genuen erabiltzen, “euskal 
migrazioa Argentinan” edo “euskal ko-
munitatea Argentinan” deitzen genion. 
Duela hogei urte inguru diasporaz hitz 
egiten hasi ziren eta gaur egun erabil-
tzen da. Eusko Jaurlaritzak hautatu zuen 
irailaren 8a diasporaren eguna ospa-
tzeko, Elkanok mundu bira amaitu zuen 
eguna, hain zuzen ere. Ni ez nengoen oso 
ados egun hori hautatzearekin, baina 
munduko euskal etxeetan galdetu zuten 
eta hori geratu zen. Arreta ematen dit 
egun hori euskal etxeetan ospatzen dela 
eta Euskal Herrian ez hainbeste, uste dut 
hemen ere ospatu beharko litzatekeela, 
eta kanpoan egiten dugun lana ezaguta-
razi eta aitortza egin.

Nola sostengatzen dira Euskaltzaleak 
eta Arrecifeseko Euskal Etxea? 
Desberdintasunak daude beraien ar-
tean, baina orokorrean kideek kuota or-
daintzen dute, ekintzak prestatzen dira, 
eta aretoak alokatzen. Eusko Jaurlaritza-
ren laguntza oso garrantzitsua da. Eus-
kara klaseetarako urtero diru kopuru 
bat bidaltzen digu, eta FEVAk banatzen 
ditu baliabide horiek. Gainerakoa guk 
lortzen dugu pintxoak, kamisetak eta 
bestelakoak eginez. Hasieratik guretzat 
oso garrantzitsua izan zen irakasleei or-
daintzea, baina militantzia lan handia 
dago. Ikasleei bekak ematen dizkiegu. 

Trikipoteoak jende 
asko erakartzen du, 

batzuetan 200 pertsona 
inguru biltzen gara 
[Buenos Airesen] 

eta badirudi Euskal 
Herrian gaudela
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Ikasle jubilatu asko ditugu eta bekak 
behar dituzte ikasi ahal izateko.

Jubilatuen egoera zaila da une 
honetan Argentinan.
%50 galdu da erosteko ahalmena, infla-
zioa dago, baina jubilazioak izoztuta dau-
de; eta gero eta zailagoa da jubilatzeko 
baldintzak betetzea. Lehen doakoak zi-
ren sendagai batzuk orain ordaindu egin 
behar dituzte. 300 euro baino gutxiago 
kobratzen dute jubilatu gehienek eta in-
flazioaren eraginez orain garestiagoa da 
Argentinan janaria erostea Euskal He-
rrian baino. Azken urte eta erdian izu-
garria izan da: jende asko kalean geratu 
da, alokairua partekatu behar izan dute… 
Gobernua murrizketak alderdirik ahule-
netan egiten ari da. Asteazkenero kalera 
ateratzen dira jubilatuak eta beste sekto-
re batzuk batzen ari zaizkie. Errepresio 
handia dago. Pablo Grillo argazkilariak, 
adibidez, hilabete eta piko darama ospi-
talean, Poliziaren pilotakada jaso ondo-

ren. Diktadura ekartzen dit gogora ger-
tatzen ari denak: politika neoliberalak, 
kolpeak, errepresioa… 

Buenos Aires hiriko hauteskundeak 
izan ziren maiatzaren 18an eta La 
Libertad Avanza alderdiko kideak, 
Manuel Adornik, irabazi zuen. Zer 
pentsatzen duzu horri buruz?
Buenos Aires hiriko biztanleriaren pro-
fila oso jakina da; pentsatu nahi dut he-
rrialdean desberdina izango dela. Hala ere, 
inoiz egon den abstentziorik altuena izan 
da eta ez dakit zergatik, agian ez-jakintasu-
nagatik edo etsipenagatik. Hurbileko jende 
asko oso gaizki dago. Nik uste nuen Macri 
txarrena zela, baina hau askoz txarragoa 
da. Egunero harritu egiten gaitu presiden-
teak, mespretxu handia erakusten du es-
kubideen alde egin den lan guztiarekiko. 
Presidenteak izugarrikeriak esaten baditu, 
badirudi edonork esan ditzakeela. 

Netflixeko Eternauta (2025) telesail 

argentinarraren "Lo viejo sirve” 
(zaharrak balio du) esaldia bere 
egin dute jubilatuek, eta, esan duzun 
bezala, gero eta gorputz gehiago 
ari dira jubilatuekin batera kaleak 
betetzen. Argitasunik ikusten duzu 
tunelaz bestalde?
Telesaila oso ondo etorri zaigu, ilusioa 
piztu du, 1985 pelikularekin gauza bera 
gertatu zitzaidan. Jendeak gauzak uler 
ditzake beste leku batetik, fikziotik. Due-
la gutxi, Ricardo Darín, telesaileko akto-
re nagusia, telebistara gonbidatu zuten 
Mirtha Legranden saiora eta inflazioa kri-
tikatu zuenez, orain bere aurka egiten ari 
dira sareetan. Gobernu honek badaki ze-
lan mugitu sareak. Oso arduratuta nago 
eta ez dakit norantz goazen, gero eta jen-
de gehiago dagoelako gero eta baliabide 
gutxiagorekin. Jubilatuekin batera, jende 
asko ari da kalera ateratzen, baina erre-
presioak beldur handia ematen du, zaila 
da kalera ateratzea, bertigoa sentitzen 
duzu. Oso onak dira erreprimitzen. 

 

2025
Nafarroa, lurralde 
ekologikoa

Ezagutu 
ekoizpen 

ekologikoaren 
datuak
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tarsila do Amaral, 1925ean.

astelehenero bezala, entrena-
tzeko prest dira Nafarroako 
Aspace kirol klubeko motor-
dun aulkiko futbol taldeko jo-
kalariak. Iruñeko Sanduzelai 

auzoko kiroldegiko joko-zelaiaren ata-
rian daude, jokalekura sartzeko pres-
tatzen. Motordun aulkiko futbolean 
aritzeko, burdinazko defentsa bat jar-
tzen dute aulkiaren aitzinean. Defen-
tsa horren bidez baloiaren norabidea 
zuzendu, eta jaurtiketak egiten dituzte. 
Zenbait boluntarioren artean aulkiak 
egokitzen dituztelarik, Javier Escudero 
Pascual jokalaria taldearen inguruan 
mintzatzen hasi da. 

Modu batean edo bestean, kirola 
presente egon da Escuderoren bizi-
tzan. Gaztetan saskibaloian jokatzen 
zuen aulki gurpildunean. Horren os-
tean, mahai-tenisean hasi zen, eta 
azkenik, duela urtebete, motordun 
aulkiko futbolean. Sare sozialei esker 

aspaldi ezagutzen duen kirol bat den 
arren, Nafarroako taldea duela urtebe-
te sortu zuten. Euskal Herrian badira 
beste talde batzuk; adibidez, Handis-
port, Angelun. “Poliki-poliki gehiago 
sortzen ari gara. Azpeitian [Gipuzkoa] 
Kemen kirol klubak beste talde bat sor-
tu du”, esan du. 

Espainiako Powerchair Football-
eko Liga Nazionalean sei taldek joka-
tzen dute bigarren mailan eta zazpik 
lehenengo mailan. Bigarren mailan hi-
rugarren geratu da Nafarroako taldea: 

“Lehenengo mailara igotzen dira soilik 
lehenengo geratzen direnak”. 2024ko 
maiatzean sortu zuten Nafarroako tal-
dea. Aritz Acevedo Lasheras jokalaria-
ri otu zitzaion taldea sortzeko ideia. 
Iruñekoa da, baina Sevillan ezagutu 
zuen motordun aulkiko futbola. Etxera 
itzultzean taldea sortzea erabaki zuen. 
Horretarako, Nafarroako Aspace elkar-
tekoekin harremanetan jarri zen. As-
pace garun paralisia duten pertsonen 
eta haien senideen beharrei erantzute-
ko asmoz sortutako elkartea da.

“Aritzek jendea gelditzen zuen ka-
letik taldera sartzeko. Nik Instagrame-
tik idatzi nion”, kontatu du Escuderok. 
Gaineratu du “oso erraza” egin zaiola 
taldearen parte sentitzea: “Jendea eza-
gutzeko gogoa baduzu, oso esperien-
tzia polita da. Asko errazten dizkizute 
gauzak”. Horrez gain, genero eta adin 
aldetik taldeak mistoak direnez, “oso 
kirol aberasgarria” dela dio. 
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“izugarrizko desoreka 
sortzen da taldeen 

artean, ikaragarrizko aldea 
dagoelako Strike Force  

aulkietatik beste batzuetara”

javier escudero pascual (iruñea, 1979) “poz-
pozik” dago erretiroa hartuta nahi beste 
gauza egiteko astia duelako. nafarroako 
Aspace kirol klubeko motordun aulkiko 
futbol taldeko jokalaria da. Duela urtebete 
sortu zuten taldea, eta hirugarren geratu 
dira espainiako powerchair Football-eko liga 
nazionaleko bigarren mailan. nabarmendu 
du “oso esperientzia polita” dela.

“Kirol minoritarioetan 
babesgabetasun 
ekonomiko 
handia dago”

Javier Escudero      Olaia l. GaRaialDE     
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arauak eTa ozTopoak
Lau lauren kontra jokatzen da eta 
arau asko dituzte, baina bat nabar-
mendu du bereziki Escuderok: “Ezin 
dira bi jokalari bakarraren kontra 
joan. Oso arau garrantzitsua da”. 
Jokalekuaren dimentsioei dagokio-
nez, saskibaloikoaren antzekoak 
dira, eta penaltiak “oso gertutik” 
botatzen dira. Atetik hiru metrora. 
Abiadura bada kontuan hartu beha-
rreko beste neurri bat; gehienez, 10 
km/h abiaduran mugitu daitezke: 
“Abiadura kontrolatzen dute ezber-
dintasunik ez egoteko. Beste kontu 
bat da norberak daukan bizkorta-
suna”. Entrenamenduaren aurretik 
komentatzen aritu dira bakoitzak 
zein abiaduratan graduatuta dau-
kan aulkia. Batzuek “ozta-ozta” lor-
tu dute azken partida jokatzea. 

Nafarroako taldeko kideek ka-
lerako erabiltzen dituzten aulkie-
kin entrenatzen eta lehiatzen dute. 
Hala ere, badira, kirolerako propio 
sorturiko aulkiak. Horren adibide 
dira Strike Force aulkiak. 12.000 

euro edo gehiago kostatzen dute. 
Escuderok kontatu duenez, “gero 
eta gehiago” dira horrelakoak di-
tuztenak: “Kordobako Udalak adi-
bidez, talderako aulki bat erosi du. 
Nafarroan oso zaila ikusten dugu 
hori”. Kalerako diren aulkiak, futbo-
la praktikatzeko erabiltzean, poliki-
poliki higatu egiten dira eta zaila-
goa da zenbait mugimendu egitea: 
“Izugarrizko desoreka sortzen da 
taldeen artean, ikaragarrizko aldea 
dagoelako Strike Force aulkietatik  
beste batzuetara. Biraketak eta no-
rabide aldaketak askoz arinagoak 
eta biziagoak dira”. 

Aulkiena ez da afera bakarra, uste 
du dirua orokorrean “oztopo handi 
bat” dela, eta horrek “zailtzen” due-
la irisgarritasuna kirolean: “Betiko 
arazoa da. Kirol minoritarioetan 
babesgabetasun ekonomiko handia 
dago. Kanpora joan behar badugu, 
garraioa, erregaia, hotela, janaria 
eta beste gauza asko ordaintzeko 
kirol klubetik eta norberaren eko-
nomiatik tiratu behar dugu”. 
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“Begiak, ikusteko 
gaitasunagatik. 
entretenimendurako 
gaitasunik handiena da. 
jendeak agian ez ditu 
asko baloratzen, baina 
jendearen begiak eta 
begirada dira arreta 
gehien ematen didatena”.

gorpuTzeko aTal baT?
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gakoak aldizkaria

Patxadaz irakurtzeko edukiak 
aldarrikatu eta gero presaka 
idazteak ez du zentzu handie-
girik, ez al duzu uste, irakurle? 

Azken orduko ukituak aparte, aurrez 
denbora eta hausnarketa asko eskai-
nitako Gakoak jasoko duzu uda hone-
tan (ere). Hilabeteetako prozesu luze 
baten emaitza izango da, ondo pen-
tsatutako gaien bila denbora pasatzen 
baita, aldizkari orekatu baten bila, 
gaiak, pertsonak, formatuak, azala... 
dena pentsatuta eta edukiak ia prest, 
abuzturako azken xehetasunak fintzen 
ari dira ARGIAn.

Aurten emakumeek hainbat arlotan 
izandako jardunak pisu berezia izango 
du argitalpenean. Azala bera ere, kirola 
egiten duten hainbat emakumeren es-
perientziekin ondutako erreportajeari 
eman zaio. Baina, horrez gain, musikan 
eta oholtza-munduan emakumearen 

presentziaz ari den erreportaje bat ere 
izango dugu Maria Ortegaren eskutik. 
Nazioartean Leire Artolak ekarriko 
digu El Salvadorren kazetari lanetan 
aritutako Gema Lasarte errenteriarra-
ren esperientzia. Danele Sarriugartek, 
berriz, Miren Egaña hizkuntzalari, ira-
kasle eta etnografoari egindako elka-
rrizketa sakona prestatu du.

Udako oporrekin pixka bat lotu 
nahirik, argitalpen honetan jasoko dira, 
baita ere, naturarekin gozatzeko auke-
rak, kultur gomendioak, ibilbide tema-
tikoak: hartzaren atzetik Leongo (Es-
painia) mendietara eramango gaituzte 
bidaian, Euskal Herriko hainbat “auzo 
borrokalaritan” barrena murgilduko 
gaitu Urko Apaolazak, eta munduko 
hainbat eta hainbat ibairen barrutik 
ateratako irudi bereziak ekarriko diz-
kigu Nagore Legarreta argazkilariak. 
Aurten, gainera, 2021eko Gakoak har-

tan bezala, udan girotutako komikia 
prestatzen ari da Maider Leturiaga.

Historian 1.000 urte atzera eraman-
go gaitu Josu Narbartek Ipuscua hitza 
aitzakia hartuta, orduko euskal lurral-
deak eta bertako jendeak nolakoak 
ziren azaltzeko. Gure historia hurbi-
lagoan, Marijo, Josetxo eta Oihanaren 
bizitzak ezagutzera emango dizkigu 
Zigor Olabarriak, hegotik iparreraino 
gurutzatzen duen erbestea eta tortura 
mahai gainean jarriz eta familia txiki 
baten adibidea hartuta, kontatuz, zer 
gertatu zen.

Xabier Letonak, berriz, Jon Sarasua 
bertsolari eta irakaslearekin euskara-
ren biziberritzeaz eta arlo sozioekono-
mikoaz izandako solasaldi mamitsua 
dakarkigu.

Ni jada abuztuan pentsatzen ari 
naiz... Zerrenda luze horretatik zer ira-
kurriko dut aurrena? 

  iTSaSO zUbiRia ETXEbERRia

Gakoak eskaintzeko 
prestaketak
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Ascension uhartea, 1725eko maia-
tzaren 5a. “Holandar ontziteriako 
komandantearen eta kapitainen 

aginduz, ni, Leendert Hasenbosch, uhar-
te bakartu honetan lehorreratu naute, 
nire zorigaitzerako”.  

Herbeheretar marinela, 1695ean Ha-
gan jaioa, Ekialdeko Indietako Herbehe-
retar Konpainiarako ari zen lanean eta, 
Prattenburg ontzian, jaioterrirako itzulera 
bidaian, “sodomia” ekintzengatik ezarri 
zioten zigorra: Afrikako kostaldetik 1.500 
kilometrora eta Amerikatik 2.300 kilome-
trora dagoen uhartean abandonatu zuten; 
kanpadenda bat, upel bat ur, hazi batzuk 
eta Bibliaren ale bat utzi zizkioten, baita 
egunkaria idazteko baliabideak ere.

Egunkari horretan jaso zuen lehen hi-
labetean ur freskoa bilatzen saiatu zela 
eta erreskaterako itxaropenari eutsi zio-
la. Bakardadeak jota, txori bat domesti-
katzen saiatu zen, baina hil egin zitzaion. 
Tipulak, babarrunak eta ilarrak erein 
zituen, baina lur idor hark ez zion uzta 
oparorik emango. Ekainean haluzina-
zioak izaten hasi zen: “Aspaldi ezagutu 
nuen gizon baten espiritua nirekin egon 
da tarte batean”. 

Uharteko ur iturri natural bakarra 
lehortu zenean, asko ahuldu zen Hasen-
bosch. Gainera ez zuen lortu ahuntzak 
harrapatzea eta arratoiek uzta eskasa la-
purtzen zioten. Hauxe idatzi zuen abuz-
tuaren 22an: “Dortoka handi bat harra-
patu nuen eta bere odola edan nuen, litro 
bat ia”. Aurrerago pixa ere edaten hasi 

zela idatzi zuen. Egunkariko azken sarre-
ra 1725eko urriaren 14koa da.

Handik hilabete gutxira, 1726ko urta-
rrilean britainiar ontzi bat iritsi zen As-
cension uhartea. Hasenboschen denda eta 
egunkaria aurkitu zituzten, baina marine-
laren arrastorik ez. Egunkariaren ingele-
sezko lehen bertsioa urte berean argitaratu 
zuten, Sodomy Punished (Sodomia zigor-
tua) izenburupean. Marinelaren benetako 
izena ezabatu zuten eta, izenburuak argi 
uzten duenez, homosexualitatearen ondo-
rio larriak erakustea zuen helburu.

1990eko hamarkadan Michiel Kool-
bergen historialaria gaia ikertzen hasi 
zen Hosenboschen izena berreskuratu 
eta erreibindikatzeko. Egun, beste his-
torialari herbeheretar batek, Elwin Hof-
manek hartu du lekukoa. Hofmanen hi-

tzetan, “XVIII. mendeko lehen urteetan, 
Herbehereetan, homosexualei ez ikusia-
rena egiten zieten edo zuhurki onartzen 
zituzten. Baina porrot militarren anda-
nak maskulinitate krisi moduko bat era-
gin zuen, baita homosexualen aurkako 
prozesu basatiak ere”. Hasenbosch zigor-
tu eta bost urtera Utrechteko sodomia 
epaiketak egin zituzten; 300 homosexual 
epaitu eta gehienak exekutatu zituzten.

Leendert Hasenboch uharte batean 
abandonatu eta 300 urte geroago, Hof-
manek antzeko egoera baten zantzuak 
antzematen ditu gaur egun ere: “Krisi 
garaitan, balio tradizionalak babesteko 
eta maskulinitatea berrezartzen saiatze-
ko joera dago, eta horretarako queer ko-
munitatea gogorrago zigortzeko arris-
kua areagotzen da”. 

Sodomia zigortua
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Qumrameko biribilkiak eta AA
Qumrameko biribilkiek eta Itsaso Hile-
ko Eskuizbribuek (K.a. III-K.o. I) judais-
moaren eta kristautasunaren garapena-
ri buruzko informazio eta interpretazio 
asko eragin ditu aurkitu zituztenetik. 
Berriki AA erabiltzen duen Enoch data-
zio sistemaren bidez, izkribu zaharre-
nak uste baino ehun urte zaharragoak 
direla ondorioztatu dute, eta hipotesi 

berriak berehala iritsi dira. Izkribue-
tako batzuk Itun Zaharreko egileek 
beraiek idatziak izan daitezkeela diote 
prentsako titular batzuek. Baina ikerla-
naren emaitza baino erabilitako tresna 
nabarmendu dute beste batzuek: AAn 
oinarritutako datazio sistemek Karbono 
14 eta beste metodo tradizional batzuk 
ordezkatuko al dituzte? 
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Marinel abandonatua (1909), Howard Pyle.
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Ustez lasaiak diren espazioetan 
ere hau sinatzen duenak jasota-
koak dira hurrengoak: ekotaliban, 
NIMBY, bobo, kolapsista, negazio-

nista, ekozekena, belarjale... Denek par-
tekatzen dute eremu semantikoa: ekolo-
gismoa. Ekologismoaren baitako zenbait 
pertsonari edo mugimenduri deitzeko 
moduak horiek. Zenbaitzuk, kolonialismo 
energetikoaren kontra borrokan ari di-
renei aplikatzen zaizkie. NIMBY entzuna 
nuen; berria, ekotaliban.

Izendegiak asko esaten du izendatuta-
koaz, baina baita izen-emaileaz ere.

Ekotaliban. Ez da ausazkoa eko erroari 
taliban hitza gehitu izana. Kontzeptuak 
barnebiltzen dituenak segituan osatzen 
du izendatuaren profila, eta fundamenta-
lismoari lotuta dago, ezinbestean. Euskal-
tzaindiaren definizioak dio: Erlijio baten 
testuen edo doktrina baten arauen inter-
pretazio eta aplikazio hertsi eta zorrotza-
ren aldeko mugimendua edo doktrina. 

Taliban hitzaren unibertsoa iluna baino 
ilunagoa da, atzerakoa ematen du. Hotzi-
kara sortzen du inork zu talibantzat har-
tzeak, egia esan. Min egiten du. Izatekotan, 
nahiago nuke ekologista erradikala, sus-
traiari aipamena egiten dion heinean. Sus-
traietara jotzeak esentziara joateko bidea 
markatzen duelako. Muinean galderak 
daudelako: zergatik, zertarako, nork, nori, 
nor... eta galdera-erantzunen jolasean de-

finitzen baitira bidearen helmuga eta no-
lakotasuna. Jolas horrek laguntzen dizu 
koherentziaren utopian urratsak ematen. 
Horregatik duzu munduan egoteko ma-
nera hori; horregatik, onartzen dituzu 
bizitza posiblea egiten duten mugak.

Zein litzateke, ordea, ekotalibanaren 
antonimoa? Axaleko? Buruarin? Axola-
gabe? Sakona ez dena, azalean dagoena. 
Pertsonez mintzatuz, burua arina duena, 
zentzu gutxikoa dena. Gauzez behar den 
axola edo ardura ez duena; gauzak edo 
gauza jakin bat axola ez zaizkiona. 

Ez dut neure burua borroka horretan 
ikusten. Ez naiz ausartzen inor hitzokin 
izendatzera. Besteak beste, pertsona ba-
koitzak, gauden krisi egoeran egonda, 
nahiko lan daukalako bere korapiloak 
eta ezinak askatzen, bere kontraesanak 
digeritzen eta bere beldurrak atendi-

tzen. Puntu jakin batean, akaso, helduko 
da sentitzera kolonialismo energetikoa-
ri (ere) dagokionez, kolonialismo horren 
(ustezko) abantailak jasoko dituela eta 
kalteak-edo ez daudela edo beste ba-
tzuen ortzimugan izango direla.

Komunitate bat dinamika suntsitzai-
le horretan murgiltzea izugarri arris-
kutsua iruditzen zait. Arduragabekeria, 
makinaria hori martxan jartzea helbu-
ruak politiko, ekonomiko edo bestela-
koak izanik; are gehiago, bizi dugun eta 
gaituen testuinguruan. 

Zailtasunik handiena da elkarrekin 
modu bat asmatzea pertsonen esplo-
tazioan, estraktibismoan eta jatorrizko 
lurraldeetatik pertsonen kanporatzean 
oinarritzen den eredu produktiboa sus-
traietatik eraldatzeko; inor atzean utzi 
gabe eta pertsona guztientzat, izan hemen 
edo han, bizitza desiragarriak eta biziga-
rriak eraikitzea. Betiere, kontuan izanda 
hori guztia izango bada, etorriko dela lu-
rrean bizi diren gainontzeko izakiekin ba-
tera; elkarren menpekoak garela.

Horregatik, ezin diogu geure buruari 
tranpa egin, eta diagnostikoa beltzegia 
atera zaigulako, azukrea bota eta plan-
gintza gozoan oinarrituta eratu. Arazoa 
ez da teknologikoa; arazoa soziala, kul-
turala eta fisikoa da, besteak beste.

Nola adierazi sustrairik gabe ez da-
goela zuhaitzik? 

ekoTalibanak

Babesleak: 

Sareko, 
gure elikagai ekologikoen bilatzailea.

ekolurra.eus

Europar Batasunak
kofinantzatuta

Zailtasun handiena da 
elkarrekin modu bat 
asmatzea pertsonen 

esplotazioan, 
estraktibismoan oinarritzen 

den eredu produktiboa 
sustraietatik eraldatzeko
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A ze fAunA!

Ekaina lur-busti, gure aita/ama negarti.

L urreko bi heren baino gehiago ura 
da; ur horretatik %96, ozeanoetako 
ur gazia. Eguzki izpiak ozeanoeta-
ko lehen 200 metroko sakonerara 

heltzen dira, eta bertan bizi dira munduko 
arrantza industriak ustiatzen dituen espe-
zie ia guztiak. Aitzitik, zientziak gehiago 
erreparatu izan die Ilargiari nahiz Marte-
ri, sakonera handiagotako eremu ilunari 
baino, ozeanoen bolumenaren %90 baino 
gehiago den arren. 200 eta 1.000 metroko 
sakonera bitartean, “eremu mesopelagi-
koa” dago, “ilunabar eremu” ere izenda-
tua. Bertan, egunez iluntasuna erabatekoa 
ez bada ere, fotosintesia ezinezkoa da, eta 
beraz, ez dago fitoplanktonik; baina bizi-
tza egon, badago, argi dirdirek adierazten 
duten moduan.

Aipatu eremuan, fotoforo deituriko or-
ganoei esker (bioluminiszentziaz) argia 
sortzeko gaitasuna duten arrain gehie-
nak Miktofidoen familiakoak dira, “iluna-
bar-arrain” edo “linterna-arrain” modura 
izendatuak. Argi dirdirak komunikazio-
rako ezinbesteko dituzte: besteak beste, 
sardatan elkartzeko, edo ugalketarako. 

Ilunabar-arrainek “eguneko migrazio 
bertikala” burutzen dute: egunean zehar, 
“eremu batipelagikoan” egon ohi dira, sa-
konera handiko ur hotzetan (4–7 gradu-
tara), iluntasunaren babesean. Ilunaba-
rrarekin batera, ordea, arrainok “eremu 
epipelagikora” igotzen dira, 100 metroko 
sakonerara edo ur azaletik are gertua-
go. Estrategia horri esker, egunean zehar 
harrapakariengandik urrun daude eta 
gauez, zooplanktonaren migrazio bertika-
la jarraituko dute, elikadura-iturri aberats 
horren bila. 

Ezezagunak bezain ugariak, haien bio-
masa 10.000 milioi tonakoa izan daiteke; 
sakonera handiko arrain guztien bioma-
saren %65. Datuokin hotz geratu dena-
rentzat, hona hemen beste ikuspuntu bat: 
munduko biztanle bakoitzeko, 1,3 tona 
arrain; hamar bider, mundu osoan egun 
ustiatzen den arrain kopuru totala, edo 
gehiago. Ezagutza handitu ahala zenba-
kiok ere gehiago handituko diren ustean 
–oraindik milioitik gora espezie deskri-
batzear daudela uste da–, dakigunarekin 
jada Lurreko ornodun guztien artean 
hedatuen dauden animaliez ari gara. Bi-
garren Mundu Gerran garatutako sona-
rrek nahiko lan izan zuten, itsas hondoa 

arrainon igeri-maskurien gasak islatzen 
zuen geruza mugikorrarekin bereizteko; 
harrezkero, “hondo faltsu” modura izen-
datzen da animaliok islatutako geruza. 
Duten eskala ikusita, ilunabar-arrainek 
arrantza-ustiapenerako interesa piztu du-
tela esan beharrik ez dago. Alta, egun ez 
dago haiei zuzendutako arrantza-araudi-
rik, eta haien ugaritasuna modu fidaga-
rrian zehaztu ezean, zaila izango da haien 
ustiapenerako kudeaketa jasangarria 
aurreikustea. Arrainok ozeanotako eli-
kadura-katean jokatu dezaketen papera, 
nahiz klimaren erregulaziorako izan deza-
ketena, uste baino garrantzitsuagoa izan 
daiteke, elikagai modura izan dezaketen 
balioa baino handiagoa. Izan ere, eguneko 
migrazio bertikalean planktonaz elikatzen 
diren heinean, karbonoa itsas hondora ga-
rraiatzen dute; asko. Horrek atmosferaren 
karbonoaren itsas hondora garraiatzea 
dakar eta berotegi efektuan CO2ak duen 
eragina hein batean arintzen du.  

Kontu handiz ibili beharko dugu, beraz, 
arrainok betetzen dituzten funtzio ekolo-
gikoak hankaz gora jarri nahi ez baditugu. 
Ozeano Barean, badaezpada, Ameriketa-
ko Estatu Batuek jada hauen arrantza de-
bekatu dute. Baina ikusteko dago, ilunta-
suna argitzeko gai diren animaliok zaindu 
eta baloratu beharrean, txikitzeko joerari 
eusteko gai izango ote garen. Gutxi ba-
tzuen irabazien ordainetan, kalteak guz-
tiok ordainduko ditugulako, beti bezala. 
Kalteak ordea, uste baino larriagoak izan 
daitezke, ezin baititugu neurtu. 

ILUNABAR ARRAINA EDO 
LINTERNA ARRAINA 

Myctophidae familia

TALDEA: ornoduna/Arraina.

NEURRIA: 10-15 cm.

NON BIzI DA? mundu osoko 
eremu mesopelagikoan: 200–1.000 
metroko sakoneran egunez, 
sakonera txikiagoetan gauez 
(eguneko migrazio bertikala 
burututa).

zER JATEN DU? Zooplanktona.

BABES MAILA: ez dago babestua.
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EnEKO baCHillER OTamEnDi
ArAnzADi ziEntziA 
ELkArtEko kiDEA

ilunTasunean 
argi, argi 
eTorkizunean

benthosema glaciale, ilunabar-arrain espezie ugarienetako bat.



Ipurdia belztu egiten zaio. Tomate (So-
lanum lycopersicum) alea sano-sano 
ikusten da, landarean zintzilik, goi-
tik behera begiratzen baitiogu. Buruz 

behera edo hankaz gora jarriz gero ipur-
dia beltz-beltz azalduko du. Ipurdian 
txanpon baten antzeko beltzune boro-
bila, oso beltza eta distiratsua, sakonu-
ne planoa eginez. Tomatezalearen poza 
errekara. 

Gero eta maizago ikusten den arazoa 
da. Tomate alearen punttan, txortenaren 
beste aldeko punttan sortzen da, ipur-
dian, eta euskaraz ipurdi beltza esaten 
zaio. 

Azken beltzean, arazo fisiologikoa da, 
landareak behar duen adina kaltzio ezin 
ekarri du. Eta kaltziorik gabe garatzen 
den fruituaren muturra hil egiten da. 
Piperrari (Capsicum annuum) eta kuia-
txoari (Cucurbita pepo var. pepo) ere 
erasotzen die. 

Kaltzio eskasiak arrazoi ugari izan 
ditzake: lurrean kaltzio gabezia izatea, 
ongarri desoreka izatea –elementu ki-
miko batzuen ugaritasunak beste batzuk 
kateatu eta mugitu ezinik geratzea ekar 
dezake–, ureztaketa edo eguraldi gora-
behera handiek landareari estresa era-
gitea edo sustraiak kaltetuta edo andea-
tuta izatea. Zergati bat edo beste, tomate 
alea, ipurdia belztuta. Era berean, hosto 
berriak muturretik eta ertzetik ihartu, 
kiribildu eta itxuragabe haziko dira. Eta 
tomatezalea, amorru gorrian. 

Negutegian ugariago agertzen da bel-
tzunea. Ongarriketa eta ureztaketa zo-
rrotz baliatzen ez direnean eta gehiegi 
bezala urri badarabilzkigu edo berote-
gian eguraldi bero eta lehor zakarregiak 
baditugu, erraz azal daiteke. 

Arazorik ez izateko, tomate landa-
rea ondo hezi behar da: ura maizegi ez, 
baizik eta tarteka emanez, beren kasa 
lur sakonetan ur bila luzatuko diren 
sustraiak eman ditzan behartu. Horrela, 
kaltzioa eta bestelako jaki garrantzi-
tsuak eskuratzeko sustraije hedatuago 
eta eraginkorragoa izango du. Gaizki 

haziz gero, ura behar adina eta maiz 
emanez gero, landareak ez du sustrai-
rik luzatuko eta ez da jaki bilaketan 
zailduko. Sustraiak enborraren bueltan 
geratuko dira, derrigor tutu beltzean 
barrena etortzen zaien uraren zain. 
Horrela, faltan izango ditu, kaltzioa ez 
ezik, burdina, magnesioa, boroa eta 
beste jakiak ere. Gutxi behar ditu jaki 
horiek, baina nahitaezkoak dira tomate 
usaintsu, koloretsu eta dasta onekoa 
nahi badugu. 

Ipurdia belztu zaion tomatea ikusten 
baduzu, kontuan izan: gehiegi ureztatu 
eta gaizki hezi da tomatea, ezin izan da 
behar bezala elikatu eta dasta eskasa 
izango du; ura, berriz, bai erruz izan 
du eta handia, lehiaketetara eramateko 
moduko tamainakoa izango da. Handia, 
arbiburua baino handiagoa, ur soilez 
puztua eta, hortzak izerdi, tomate hori 
ahoratzen duzunean tomatearen ordez 
arbia bera jaten ari zarela irudituko zai-

zu: zakarra, usainik gabea, dasta murri-
tza, oso motza duena. 

Kanpoan, negutegirik gabe tomatea 
egin nahi duenari beti gomendatzen diot 
saioa egitea. Baratzean saioak errazak 
dira, eta azkar ikusten dira ondorioak es-
kuratzeko emaitzak. Jarri bi sail lur bera, 
ongarriketa bera eta tratu bera eman 
zaien tomate landareekin; ureztatu maiz 
bata eta ureztatu gabe utzi bestea (soilik 
itsasteko bi antoxinkadak emanda). Gero 
bateko eta besteko tomateak jan. Eta 
ahoak haginduko du: ekarri niri urezta-
tu gabekoak. Ureztatutakoak koinatuari 
oparituko dizkiogu. 

Duela ehun urte, tomatea entsaladan 
jaten ez zenean, tomate saltsa egiteko 
aldaerak landatzen ziren, “udare” mota-
koak, arta-babarrun (Zea mays eta Cu-
curbita pepo) soroen bazterretan, gaur 
kuia jartzen den eran. Eder askoak ziren 
ureztatu gabeko tomateen saltsa haiek, 
muxua bezala ipurdi gorriak, noski. 
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GaRazi zabalETa

KimUAK
“bizirik dagoen landarea duzu
ahoan germinaTu baT jaTean”

Hamabost urte baino gehiago da-
ramatza martxan Bizkaiko Ki-
muak germinatuen proiektuak, 
baina hasierako bultzatzaileak 

erretiratu dira eta erreleboa hartu berri 
dute Mikel Landa Luzarragak eta Asier 
Iñigo Oraindik. Germinatutako kimu 
freskoak ekoizten dituzte batik bat, bai-
na baita jendeak etxean germinatuak 
egiteko tresneria eta haziak ere. Marurin 
egon da orain arte proiektuko lantegia, 
eta Mungia aldera mugituko dira dato-
zen hilabeteetan. 

hamar germinaTu barieTaTe
Zigilu ekologikoarekin ekoizten dituzte ger-
minatuak Luzarragak eta Iñigok. “Astero 
egiten dugu germinatuen uzta, eta guztira 
hamar barietate lantzen ditugu”, azaldu du 
Landak. Dioenez, germinatuak ekoizteko 
prozesua nahiko sinplea da, baina erabil-
tzen den haziak berebiziko garrantzia du. 
“Sektore honetan oso garrantzitsua da hazi 
on-onak erabiltzea, germinatuetarako be-
reziak direnak eta germinazio portzentaje 
handiak dituztenak”, azaldu du.

Baratxuri, albaka, alpapa, berro, bro-
koli, tipula, fenogreko, ekilore, dilista eta 
lonbarda germinatuak ekoizten dituz-
te. Barietatearen arabera, lau eta zortzi 
egunen artean hazten dira. “Garbitu, pa-
keteak egin eta saltzeko moduan egoten 
dira denbora tarte txikian”, dio. Etxean 
germinatuak kristalezko pote txiki ba-
tean egin daitezke, baina Kimuaken eska-
la handiagoan ekoizten dute, eta tresneria 
berezia dute horretarako. “Metakrilatoz-
ko pote handi modukoak ditugu, bi metro 
kubiko ingurukoak. Hor haziak hormetan 
itsasten dira eta urarekin lainoztatzen 
ditugu”, dio. Ekoizpenean hazi ekologi-
koak eta ura besterik ez dute erabiltzen, 

ez gehigarririk ezta kontserbatzailerik 
ere. Haziak Europako ekoizpen ekologi-
koetatik eskuratzen dituzte. 

egin ezazu zuk zeuk
Kimuaken dendan germinatuak ez ezik, 
norberak etxean ekoizteko haziak eta 
poteak ere saltzen dituzte. “Hasieran 
pentsatzen genuen puntualki eta gutxi 
salduko genituela germinatzaileak, bai-
na jendeak jarraitzen du eskatzen. Az-
kenean, hain da erraza kimuak ekoiztea, 
ez da sororik behar… nolabait, barazkiak 
etxean egiteko aukera ematen dio jen-
deari, eta gainera, jaten duzun brokoli 

edo alpapa hori osorik dago, bizirik da-
goen landarea duzu ahoan”, gehitu du. 

Salmenta kimuak.eus dendaren bi-
dez eta denda ekologikoekin lanean ari 
diren banaketa enpresen bidez egiten 
dute. “Azoka gutxi egiten ditugu, izan ere, 
bezero nahiko zehatza da gurea eta azo-
ketan saltzea ez da hain erraza”, dio. Ger-
minatuak kontsumitzeko geroz eta ohi-
tura handiagoa dagoela sumatzen dute 
proiektuko kideek, eta han-hemen taile-
rrak ematen ari dira. “Mungiako lantegi 
berrian bisitentzako eta tailerrentzako 
txoko bat izanen dugu, alor horretan ere 
sakontzeko”, amaitu du. 
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egileA i ana zambRanO

Herri Ardu-
ralaritza-
ren Euskal 
Erakundea

-----------
Festa

Eseri
-----------
Arroza

Potentzia 
unitatea

Ehun mota
-----------
Hihaur

Gaixo
-----------

Erresisten-
tzia

Afrikako 
hizkuntza

-----------
Lasterka, 
korrika

Zezena 
pikaz zizta-
tzen duen 

zaldun
-----------
Akusatu

Aho 
zabaltze
-----------

Azken eta 
hirugarren 

bokalak

Arrautzak 
jartzen
-----------

Berrizta-
tuak

Uharteak
-----------

Kiloa

Herri 
nafarra
-----------
Jadanik

Ingelezko 
baiezkoa

Bi erroma-
tarra

-----------
Fruitua

... hoc, 
latinezko 
lokuzioa
-----------
* Lekua

Nafarroako 
herria, 
Baztan 
udale-
rrikoa

-----------
Bertsola-

riaren huts
-----------

Zorigaitz

... Zedong, 
lider 

txinatarra
-----------

Dago

-----------

Roentgen
-----------

Zikin, lohi
-----------

Seigarren 
musika nota

-----------
Aintzira

Elektroia
-----------
Utikan!

Itolarria 
sentitu
-----------
* Leloa

Gasteizko 
musika 
taldea

-----------
Ekai

Dut (alde-
rantziz)
-----------
Emaku-

mezko izena

Kolore 
hori 

  
          Parke 

zoologiko

Adizki
-----------
Uniber-
tsitate 
Eskola

Arrazoia, 
zergatia
-----------
Saltoka

Heziketa, 
hezkuntza

-----------
Potasioa

Gizonezko 
zikiratu

5x5
zEHArrEtArA EtA goitik bEHErA, 

Hitz bErA.

1. Zilegi.
2. joera, zaletasun.

3. ehiza.
4. gazitutako haragi.

5. Koipea.

Sudokua
bEtE itzAzu gELAXkAk 1Etik 9rAko 

zEnbAkiAk iDAtziz, zutAbE, LErro EtA 3X3 
koADro bAkoitzEAn ErrEPikAtu gAbE.

5 1 6 7

9 4 3

3 7 5 6

6 1 5 8 9

8 2 3

3 6 4 2 7

9 8 2 6 5 4 3

1

3 5 1 2 9

EbazPEnaK

5X5:
HAizu
AiHEr
iHizi

zEzin
urinA

532816497
679425381
481379256
746158932
825793614
193642875
918267543
257934168
364581729

HJWPEFP

JAIAAHARRAUSI

ERRUTENIRLAK

BERRITUAKRALA

IIJAAD

YESPOTO

MAOMALUR

DARLAE

ITOSTLARU

ETENGABEADITZ

ZIOAEDUKAZIO

JAUZIKAEUNUKO

Hitz gezidunak
Gaia: * Araba Euskaraz 2025
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Etorkizunik Ez" (No Future) punk lelo 
klasikoak duen gaurkotasuna az-
pimarratu du Enrique Zamoranok 

Hijos del Brexit. Nueva escena musical 
en las Islas Británicas (Brexitaren se-
me-alabak. Musika eszena berria Bri-
tainiar Uharteetan) lanean. Arlo eko-
nomiko, sozial, afektibo zein politikoan 
etorkizunik ikusten ez duen gazteriaren 
erradiografia dakar Brexitaren osteko 
ofentsiba neoliberalaren testuinguruan. 
Bere arabera, esperantzaren ausentzia-
ri, Thatcherren garaian bezalatsu, gaur 
ere aspirazio estetiko eta politikodun 
erantzun desberdinak eman zaizkio 
punketik. Hiru multzo bereizten ditu Za-
moranok: nihilismoa, probokazioa eta 
autosuntsipena; kidetasuna, komunita-
tea eta salaketa; eta introspekzioa, nor-
bere baitako munstroei erreparatzea. 

Gurean ere, beharrezko distantziak 
hartuta, antzeko sailkapena egin daite-
keelakoan nago. Eta post-punkean bildu 
daitekeela, nolabait, hirugarren joera 
hori. Multzo berean sartzeak, ordea, mu-
sika-genero hau homogeneizatzera eta, 

are, esperientzia eszeniko antzekoak 
ekar ditzakeela pentsatzera eraman 
gaitzake. Ekainaren 7an Jimmy Jazzeko 
oholtzan ikusitakoek erakutsi ziguten 
ezen, sustrai musikalak eta aspirazio 
politikoak konpartitzeagatik, proposa-
men estetiko, emozional eta eszeniko 
oso desberdinak bil daitezkeela multzo 
horren baitan. 

Izan ere, gauari hasiera eman zion 
Ezta Ilen hirukoteak, bere lore sorta us-
tel, arnasestu, laban eta odol, barrurantz 
tolestera eraman gintuen; eskapismora-
ko musika baita zaldibartarrena, baina 
baita berrespen irmorako ere. Oraindik 
berotu gabeko publikoa harrapatzea lor-
tzen duena, norberarena ez den oroitza-
pen batean sarrarazi eta norberarenak 
diren frustrazio eta sentsazioetan barre-
na bidaiatzera. Ordu erdi eskasean ater-
petu gintuen atmosfera lanbrotsua sortu 
zuten, lehen lauzpabost ilaren dantzek 
erakusten zuten bezala. 

Gaueko kartelburu britainiarrak 
oholtzaratu orduko, gorantz eta kan-
porantz egin zuen denak: bolumenak, 

gorputzek eta entusiasmoak. Ordubete 
luzeko deskarga fisiko eta soziala izan 
zen High Visen zuzenekoa, larriminaren 
kanalizazio politikoari bide eman ziona. 
Esplikatzen zaila den erakarpen inda-
rra dauka Graham Sayle abeslariak, ha-
sieratik publikoarekin konexioa lortzea 
eragiten duena; stage diving jauziak, 
errepikak eta kamiseta bustiak ziren 
horren adierazgarri. Baita bukatu oste-
ko “latza izan da!” balorazio asebeteek 
ere. Taldearen ibilbidea interesgarria 
da oso aipatutako hiru multzoetan ba-
rrena nabigatzeko: lehen diskotik hi-
rugarrenera, autosabotaiatik (No Sense 
No Feeling) introspekziora (Blending); 
autokontzientziaren, kidetasunaren eta 
terapiaren bidez, erreparaziora eta ko-
munitatera (Guided Tour). 

Banda bakoitzak mapa emozional eta 
konexio-bide bana eskaini zuen, etorki-
zunaren ausentziari bizirauteko propo-
samen eszeniko bana. Edonola ere, biek 
esan zuten, bakoitzak bere erara: hemen 
jarraitzen dugu. Bakerako prest, eta ge-
rrarako gertu. 

  UDanE baRinaGaRREmEnTERia laKa       amETS OTEGi ESnaOla

Nola biziraun 
etorkizun ezari

EztA iLEn + HigH ViS
nOn: gasteizko jimmy jazz 
aretoan.
nOiz: ekainaren 7an.

KUlTUR-KRiTiKaK
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 Sarea gero eta handiagoa da? Gero 
eta jende gehiago ari da hitz esana 
edo antzeko ereduak probatzen?
Zubeldia: Ez dakit orain gehiago dauden, 
edo orain gehiago ezagutzen ditugun; 
baina baietz esango nuke. Diziplina be-
zala identifikatu da, eta bereizi da poe-
sia eredu klasikotik. Giroan ikusten da: 
errezitaldi klasikoetatik urruntzen diren 
ereduak ari dira nagusitzen. Programa-
tzaileek ere interesa erakutsi dute.
Adeletx: Monologoek ere hartu dute 
indarra azkenaldian. Hitz esanarekin, 
eta oro har, gorputza gehiago ager-
tzearekin beste espazio bat sortu da. 
Poesiaren munduan hor nonbait baze-
goen errezitatzeko edo komunikatzeko 
molde bat, eta hori erabili dugu gure 

erara, ahotsa eta gorputzari garrantzia 
handia emanda.

Ez zarete agian lehenak euskaraz 
hitz esana egiten, baina izen hori 
zeuek jarri diozue. Zer da?
Zubeldia: Batzuetan sentitzen genuen 
poesia emanaldiak ez zitzaizkigula nahi 
beste iristen, gu oso poesia zale izanda 
ere. Horrekin ez dugu esan nahi besteek 
egindakoa gaizki zegoenik, baina bai 
iruditzen zitzaigun komunikatzeko gai-
tasuna falta zela. Eta hitz esanak hori du. 
Jatorriz spoken word da; esana izateko 
egina den poesia molde bat, zuzeneko-
rako. Deklamazioak, esateko moduek, 
errimak eta gorputzak hartzen dute ga-
rrantzia handiagoa. 

Adeletx: Baita gaiek ere. Soziopolitikoak 
dira normalean. Aurretik poesia egiten 
genuen, bere esanahirik ohikoenean, 
eta errezeloa genuen zerbait ez ginela 
guztiz kokatzen ari. Proesia hitza era-
biltzen genuen, prosatik zuelako… Gure 
buruari galdetzen hasi ginen zer egin 
nahi genuen, agian ez zelako liburue-
tan gertatzen egin nahi genuen poesia 
moldea. Ikertzen hasi ginen eta spoken 
word-a ezagutu genuen. Eta hori zen: 
horrela errezitatu nahi genuen, eredu 
horrek eskaintzen dituen baliabideekin. 
Hitza euskarara ekarri genuen eta eroso 
sentitzen ginen hori egiten genuela esa-
ten. Emanaldi honekin lortu dugun gure 
lekua topatzea gure sortzeko moduetan. 

Testu edo hitz idatzietatik abiatzen 
zarete poemak sortzeko, edo 
ahozkotik?
Adeletx: Sortzen dugunean, hitzean bai-
no gehiago, ahozkotasunean pentsatzen 
dugu. Gidoigintzara eta bakarrizketara 
jotzen dudala esango nuke. Jende au-
rrean foku bat izango banu, esan nahi 
dudana nola esango nukeen pentsatzen 
dut.
Zubeldia: Hainbat diziplinatan ari gara, 
eta ikasi dugu identifikatzen zer gai 
joan behar den hitz esanean eta zer izan 
behar den beste mota bateko zerbait, 
poema edo ipuin bat. Hitz esanak bitar-
tekari lana egiteko aukera ematen dizu. 

Zer dauka eszenikotik? Zer 
garrantzia dute hitzek, eta zer 
gorputzak?
Zubeldia: Garrantzi handia daukana 

Ane Zubeldiak (hondarribia, 1994) eta eider Adeletxek 
(pasaia, 1995) osatzen dute mejillon tigre kolektiboa. 
2016tik 2019ra Autobiographikal saioa egin zuten, hainbat 
emakume poeten lanak biltzen zituen zuzenekoa; eta 
ordutik beste hainbat proiektu ere egin dituzte bakarka. 
Azken bi urte eta erdian Hitz Esana emanaldia eskaini 
dute herriz herri, eta azken saioa egin zuten maiatzaren 
31n, hendaiako Borderline Fabrikan. euskarara ekarri dute 
ingelesezko spoken word terminoa, eta zuzenekoetarako 
eta oholtzarako idatzitako poesia landu dute elkarrekin. 
Bidean ezaguturiko lagunak ere izan dituzte alboan.

Ezin dugu prekaritateaz 
hitz egin metafora ulertezinekin

mejillon tigre

  laRRaiTz faGUnDEz OSa       Dani blanCO / aRGia CC-by-Sa
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da nork hitz egiten duen. Guk argi izan 
dugu, adibidez, ez genuela hitz egingo 
lehenengo pertsonan potentzialki gure 
gorputzei gertatu ezin zitzaizkien gau-
zez. Hau da, ez genuela gorpuztuko, 
adibidez, pertsona migratzaile bat. Ha-
lakoei buruzkoak egin nahi izan ditugu-
nean, jaialdiren batean eskatu digute-
lako, beste poeta batzuen testuak itzuli 
ditugu, eta hala egiten ari garela azaldu. 
Hori ere bada gorpuztea. Poesia errezi-
taldi ohikoagoetan ere gorputz bat dago 
errezitatzen, baina nire sentsazioa da 
askotan ahaztu egiten dela gorputza hor 
dagoela eta gorputz hori ari dela gauzak 
esaten, ez beste bat.
Adeletx: Errezitatzaileak gidari lana 
egiten du: ahotsa erabili, bolumena igo, 
jaitsi, pertsona bati zuzenean begira-

tu, gorputz oldarkorra edo zaurgarria 
jarri... Hori hitzaren osagarria da; oso 
potentea den zerbait gehitzen dio. Iro-
nia paperean ez da agertzen, adibidez, 
ez bada oso esplizitua. Ahotsak eta gor-
putzak poesia gorpuzten dute, eta guztiz 
transformatu dezakete.
Zubeldia: Are gehiago, testuak eralda-
tzen joan dira, eta egunaren arabera 

edo gure aldartearen arabera testu bera 
ezberdin bihurtu daiteke. Gorputza ez 
dago egunero berdin, eta hori horrela 
da, guk nahi gabe ere.

Zuzenekoaz gain, bat-batekoa ere 
bada orduan, neurri batean.
Zubeldia: Bai. Testuak moldatzen ditu-
gu lekuaren arabera, edo pertsona batek 
ez dakit zer egin duelako, edo telefono 
batek jo…
Adeletx: Espazioak ere eragiten du. Jai 
giroak, adibidez, ez dira erosoak nor-
malean, poesiak arreta behar duelako. 
Ez gara animatzaile soziokulturalak. 
Gure hitzek grazia edo negargura eragin 
arren, kontzentrazioa eskatzen du. Bai-
na jai batzuetan oso giro berezia sortu 
da. Sortzen denaren parte bat bat-bate-
koa da, efimeroa.

Autobiographikal-etik Hitz Esan-era, 
soiltasunera jo duzue, entzuleen 
arreta zuenganatzeko elementu 
gutxiago erabiltzera. Ikasketa 
prozesuaren parte izan da?
Adeletx: Ez dugu inoren arreta geurega-
natu behar. Hitza nahikoa da, hitz soila. 
Eta gero gorputza, noski. Errebelazio 
bat izan zen. Gaur egun su artifizial eten-
gabeak sustatzen dira, eta testuinguru 
horretan aldarrikapena ere bada “en-
tzun” esatea. Entzun eta ikusi hasiera-
tik bukaerara. Eta listo, hori da dena. 
Horren sinplea dirudi, horren zaila da 
batzuetan.
Zubeldia: Hor ere bilatu dugu oreka. Ez 
dugu egin nahi ulertuko ez den poema-
rik, baina entzuleak adi egon behar du 
ulertzeko. Ezin da dena etengabe mur-
txikatua eman, ezin da etengabe pop 
kanta bat egin. Soiltzera ere egin dugu. 
Hasieran klake zapatak, gitarra, antzer-
kia… Gero konturatu ginen poemek ez 
zutela hori behar, eta ikusleak eskertu 
egiten du adi egoteko ahalegina egin iza-
na. Ezin dugu saiatu ikus-entzunezkoek 
bezala arreta geureganatzen, beste zer-
bait delako. Oholtza gaineko literaturak 
edo eszenikoek orokorrean, gaur egun, 
eskaini dezaketena denbora tarte bat da 
ikus-entzunezkoetatik urrun.

Spoken word-ean gai sozial eta 
politikoak erabili ohi direla esan 
duzue. Zuentzako gai mota hori 
jorratzea hautua dela esango 
zenukete?
Adeletx: Ezinegonak aurretik zeuden, 
eta hortik abiatuta gai zerrenda egin ge-
nuen.

Hizkuntza hedatzen 
dugun heinean 

bete-betean dagokigu 
posizio bat hartzea
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Zubeldia: Gai batzuek asko sutzen gai-
tuzte, baina ez zuten balio idatzizko poe-
ma formal baterako. Astunegi geratzen 
zen, edo panfletoegi. Ez gaude panfleta-
rismoaren kontra, baina momentu jakin 
batzuetarako dira; desberdinak dira ma-
nifestazio baten bukaerako testua, edo 
iritzi zutabe batekoa, album ilustratu, 
poema liburu batekoa… Bakoitzak bere 
estiloa eta funtzioa ditu. Guk gai horiei 
buruz hitz egin nahi genuen jendeari 
iristeko modu batean, konektatzeko. 
Etxebizitzari buruzko poeman, adibidez, 
akumulazio hitza erabili dugu, eta fun-
tzionatzen du beste era batera esateko 
nazkatuta gaudela etxebizitzaren pre-
zioarekin eta egoerarekin. Esplizituki 
nazkatuta gaudela esateak baino hobe-
to funtzionatzen du, hori horrela beste 
toki batzuetan esaten delako, eta esan 
behar delako. Baina horrelako emanaldi 
batean beste era batera esan behar da, 
helburu berdinarekin.

Poemek komunikatzeko gaitasuna 
izan behar dutela esan duzue. 
Nola hitz egin gai politikoez eta 
konplexuez modu zuzenean, 
literaturatik?

Zubeldia: Umorea izan da tresna nagu-
sia. Elementu arruntak, komunak, edo 
jende gehienak bizi dituenak hartu ditu-
gu askotan. Adibidez, Ikeako mahai bat. 
Nork ez du Ikeako mahai bat etxean? Eta 
nork ez luke nahiago gereziondozkoa, 
baina ezin du erosi? Gure artean edo la-
gunekin izandako elkarrizketetatik ere 
atera dira poema asko, informaltasu-
netik eta ahozkotik. Zerbait idatzi du-
gunerako, askotan, gure arteko bromak 
izan dira lehenago. Eta beste plano ba-
tean, ikusleak ematen die konplexuta-
suna bere bizipenetatik gauza sinpleei. 
Onena da jendea etorri denean emanaldi 
ostean esatera hitzak jarri dizkiogula 
aspalditik izan duen sentsazio bati, edo 
nola esan ez zekien zerbaiti.

Adeletx: Emanaldiko testuak, zehazki, 
landuta daude gaiei zeharka edo ezohi-
ko bideetatik heltzeko. Nola esan zerbait 
umeen sexu abusuez, heteronormaz, tu-
rismoaz edo etorkizunaz, eta entzulea-
rengan eragin ukigarria izan? Guretzako 
beste nonbaitetik iristen asmatzea da ma-
gia, jolasa eta efektua sortzea dira gure 
helburua, eta ez horrenbeste panfletoa 
edo diskurtsoa. Sentsazioak, uneak, iru-
diak eta katarsiak bilatzen ditugu. Hala 
ere, zuzenak ere bagara hizketan. Ezin 
dugu prekarietateaz hitz egin metafora 
ulertezinekin, prekarietatea salatu nahi 
badugu. Mezu edo sentsazio irisgarriak 
bilatzen ditugu, eta ondorioz hizkuntza 
ere bai, ahozkotasunetik eta entzulearen 
ulermenetik gertu kokatzen dugu. Eta 
gorputzak eta espresio molde horrek asko 
laguntzen du edukia edo emozioa iris-
garri egiten. Edonola ere, ahozkotasuna 
aipatu dugula, kasu guztietan hizkuntza-
rekiko arduraz egin behar dela uste dut. 
Ez gaude, adibidez, euskañola arduraga-
bekeriaz erabiltzearen alde. Sinisten dugu 
malgutasunean, ahozkotasunera hurbildu 
behar garela, hitz ulertezinetan gelditu 
gabe. Baina hizkuntza zabaldu nahi badu-
gu idazketan, errespetua zor diogu.

Ezin da dena etengabe 
murtxikatua eman, 

ezin da etengabe pop 
kanta bat egin
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Arduraz jokatu behar dela uste 
duzue? Hizkuntza komunikagarria 
egin eta ahozkotasunera hurbildu 
nahi izateak, badirudi, gure egoera 
soziolinguistikoan gaztelaniaz 
egiteko joera dakarrela.
Adeletx: Zaila egin zait muga horretan 
ibiltzea, eta sufritu ere egin dut horre-
kin momentu batzuetan. Badakit nire 
erreferenteek, eta ez soilik erreferente 
kulturalek, nola transmititu diguten hiz-
kuntza, nola ireki dituzten bide berriak 
eta nolako ahalegina egin duten irisgarri 
egiteko. Gaur eguneko idazle edo abesla-
ri askok ere bai. Guk ere nahi dugu hiz-
kuntza modu apurtzailean erabili, eta 
ahozkotasunera hurbiltzen, termino be-
rrietan igeri egiten, gaztelaniara jotzeko 
arriskua hor daukagu. Gure emanaldie-
tan ere egin ditugu halako gauzak: gazte-
lania erabiltzea grazia egin nahi izateko, 
adibidez. Gero, kanpotik ikusita… Ho-
rrek ez gaitu konbentzitzen. Saiakerak 
egin ditugu hizkuntzarekin, hizkeren 
laborategi bizi bat da ahozkotasunetik 
idaztearena. Batzuetan gustura gaude 
atera denarekin, beste batzuetan ez, eta 
horrela ikasi dugu. Hanka sartu daiteke 
bidean, baina kontua da egiten ditugun 
saiakeretan euskararekiko ardura da-
goen edo ez. Auzi hau oso garrantzitsua 
da, zeren joera ez dago oso argi gaur 
egungo proposamen kulturaletan, eta 
kultura gizartearen isla da. Ni, pertso-
nalki, oso arduratuta nago eta atera 
beharreko gaia iruditzen zait. Hizkuntza 
hedatzen dugun heinean bete-betean 
dagokigu posizio bat hartzea. Kontua da 
“horrela hitz egiten dut” esatea ez dela 
nahikoa; kontua da zer egingo duzun 
“horrela hitz egiten dut” eta “zer eta nola 
esan edo eman nahi dut” horien artean.

Irratian ere aritu zarete, eta horrek 
proiekzioa du sare sozialetan, 
bideo labur forman. Nolako poesiak 
funtzionatzen du sare sozialetan?
Zubeldia: Errazkeriek, eguneroko bizi-
tzak eta gai oso emozionalek.
Adeletx: Jendeak entzun nahi duena 
esateak. Deserosoa ez denak. Ni-tik gu-
ra idazten dugu normalean, esperien-
tzia pertsonaletik gu-ra zuzenduta. Bai-
na gu asko daude. Gauza batzuk sinpleki 
jende gehiagok bizi izan ditu; adibidez, 
aitona-amonei buruz hitz egiten baduzu 
jende gehiagori iritsiko zaio. Irratira ho-
rrelako gaiekin joan behar duzu. Beste 
gauza bat: lehen 30 segundoetan esaten 
duzun horretan clickbait-a ez badago, 
jendeak ez du ikusten. Ez dugu clickbait-

ik egin nahi, baina konturatu gara hasie-
ran deklamazio modukorik ez badago, 
gantxorik ez badago, bideoa pasa egiten 
dela. Batzuetan gure politikaren aurka-
ko gauzak egiten ikusi dugu gure burua.
Zubeldia: Argi ikusi dut poema ba-
tzuek, nire gustukoagoak, bigarren edo 
hirugarren kapa bat zutenak, ez dutela 

sareetan horren ondo funtzionatu. Kon-
plexutasun maila igotzeak zuzenekoan 
funtzionatzen du, baina sareetan ema-
ten du ezetz. Iritzia emateari dagokio-
nez, sare sozialetan zaila egiten zaigu 
polarizazio sinpleak ekiditea eta kon-
plexutasuna ematea gaiei. 
Adeletx: Egon daitezkeen esperientzia 
eta iritzien artean bat da gurea, bizipen 
propio bat. Ez dugu ezer absoluturik 
esan nahi. Poesiak hori biltzeko balio 
du. Bideoek badute alde on bat: jende 
askori iritsi zaizkio batzuk, baita inoiz 
poesia iritsi ez zaion jende bati ere; esa-
terako, erdaraz egiten duten herriko 
gazteek bidali dizkidate. Baina, bestal-
de, konturatu gara beti ez dugula zer-
bait esateko. Irratiaren erritmoan, aste-
ro edo bi astean behin ezin da esateko 
zerbait izan, eta gainera modu honetan 
landua. Eta esateagatik esateko, agian 
hobeto atsedena hartu. Jakin behar da 
isiltzen. 

Gure buruari galdetzen 
hasi ginen zer egin 
nahi genuen, agian 
ez zelako liburuetan 
gertatzen egin nahi 

genuen poesia moldea
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Ikusi
Duela urtebete, Amillubiren festa egun batean, 
ARGIAk Mejillon Tigre kolektiboaren saioa filmatu 
zuen. Egileek hala eskatuta, artxiboa gordeta eduki 
du ARGIAk, eta orain, berriz ere haiekin hitz egin-
da, printzipioz emanaldi gehiago egingo ez dituzte-
lako, bideo hura argitaratzea erabaki da. labur.eus/pkafminp
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 libURUa

T his poem was written to read 
aloud / Poema hau ozen irakur-
tzeko idatzi zen.

Horrela hasten da Kae Tempesten 
Antzinako berri-berriak liburua, lehen 
lerrotik iradokiz euskarri eta genero 
arteko bidegurutzean dagoela esku ar-
tean dugun lana. Aldi berean da ahozko 
eta idatzizko, poesia eta narrazio, epo-
peia klasiko eta kontakizun garaikide. 
Izaera berritzaile horrek poesiaren eta 
hitz esanaren bazterrak astindu zituen 
2012an. Hamar urte geroago argitara-
tu zuen Igela argitaletxeak Itziar Diez 
de Ultzurrunek itzulitako bertsio ele-
bidun hau. Ezker-eskuin, ingelesez eta 
euskaraz, 123 orrialdetan barna egi-
ten du aurrera poema bakarrak. Ete-
nik, atalik edo kapitulurik gabe, lerroz 

eta estrofaz ehuntzen du Tempestek 
istorio oso bat.

Bertan ezagutuko ditugu Londres 
hegoaldeko Tommy, Gloria eta Clyde. 
Ikusiko ditugu hiriaren tripetan haz-
ten eta borrokatzen, gizatiar bezain 
jainkozko. Mito garaikide bihurtuta 
agertuko baitira, beren anonimotasu-
nean aparteko, egunerokotasunean 
epiko. Mitoek gugan dirautela gogo-
rarazten digu Tempestek; Antzinako 
Greziako jainko gizatiarren bitartez 
gure burua begiratu dezakegula xa-
mur, gupidaz. Mitoek laguntzen di-
gutelako mundua jasaten, eta aspaldi 
ahaztu genuelako beren efektu bal-
tsamikoa. Lasaigarri dira, liburuan 
zehar behin eta berriro irakurtzen den 
errepika zoragarria lez: “Hortxe dau-

de jainkoak apustu etxeetan / hortxe 
daude jainkoak kafetegietan / hortxe 
daude jainkoak erretzen atzealdeetan 
/ hortxe daude jainkoak bulegoetan / 
hortxe daude jainkoak idazmahaietan / 
hortxe daude jainkoak nazkatuak: asko 
eman, eta gutxi jaso trukean”. 

Testuak gure begirada gidatuko du 
eskuko kamera bati jarraiki balego be-
zala. Eramango gaitu protagonisten bi-
zitzetako xehetasun txikienetik plano 
orokorreko hausnarketa sozialetara. 
Eta gonbidatuko gaitu fokua desplaza-
tzera, epika asmo handikoa alde batera 
uztera eta aldameneko heroiei arreta 
jartzera. Gure inguruan ere badirelako 
Ulises, Afrodita eta Hefesto. Gu geu ere 
oraindik bagarelako mitiko. Gu, hezur 
eta haragizko, jainkozko, egundoko. 

Oraindik gara mitiko

  bESTiaK libURUTEGia

AntzinAko 
bErri-bErriAk

KaE TEmPEST
igelA, 2022
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 mUSiKa

  Xalba RamiREz

Bi urtez egon dira lanean Miruakoak 
“inoiz egin duten proiektu garran-
tzitsuena” aurkezteko: Miruenea. 

Eta, egia da, gaur egun artista guztiek 
dioten arren “inoizko ez-dakit-zer ez-
dakit-zerrena”, lan honek badu sakone-
tik asko eta asko. 

Euskal musika tradizionala eta elek-
tronika uztartzeko bilaketa jorratzen 
ari dira talde asko azken urteotan, eta 
Miruakoek erronka horri heldu diote, 
baina ez etiketa ikuspegitik. Esan nahi 
dut, ez dutela egin merkatu nitxo bila, 
baizik eta espresio bide batean, ulertze-
ko ea gure tradizio aberatsak zer beste 
hizkuntza eskaini ditzakeen. Laboaren 
edo Martikorenaren bertsio elektro-po-
pak egin ordez, trikipoparen iturritik 
hartu dute material gehiena. Hori, gehi 
euskal poparen inguruko begi keinuz 

osatutako iruditeria bat; tradizio-pop 
mobida bat da, C. Tanganak egin ildoan. 

Eta bestelako erreferentziak? Ez da-
kit, baina itxura du Ralphie Choo, Rosa-
lia, Bon Iver, Kanye West, James Blake 
eta nik-zer-dakit-zenbat zientoka artis-
ta garaikideren ukituak topatu daitez-
keela. Alegia: kristoren ekoizpena du 
kanta bakoitzak. Baina kristorena. Eus-
karak horrelako lanik ez du orain arte 
eman eta hori ospatzekoa da. Bestalde, 
onartu beharra dut, konpas bakoitzean 
elementu berri bat gehitzeko irizpi-
de komertzial honek apur bat gehiegi 
betetzen nauela. Diskoaren momentu 
onena, akaso, Maddi Oihenarten intro 
eder hori da, lasai apur bat ematen 
duelako, besteak beste. 

Aurreko lanaren inguruan aipatzen 
nuen esatekoak etorriko zitzaizkiela. 

Niretzat hor jarraitzen du lan honen 
puntu ahulak —horrela, punta atera-
tzeagatik, e—. Iragan galduaren nos-
talgian eta iraganik ez duen belaunaldi 
baten gogoeta horiek, apur bat klixe 
bihurtu ez ote direnaren beldur. Ho-
rren galduta al dago euskal gazteria? 
Nik uste gai dela nostalgiaren mamua 
gainetik kendu eta etorkizun desiraga-
rri bat eraikitzekoa. 

Zorionez, denak ez dira intensadak 
eta umore puntu hori eskertzen da. 
Zazpiak bat-en trikiheterojurrutxin-
txo type of beat-a asmatu dute. Hori, 
jada, bada diskoa entzuteko arrazoi on 
bat. Eta, esango nuke, garai bat islatzen 
duen disko bat izan daitekeela, etorki-
zuneko etnografoek eskertuko duten 
lana. Eta dantzazaleek ere bai, espero 
dut. 

Miruenea, salda badago

MiruEnEA
miRUa

oSo politA, 2025
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EzEtz astEa ondo bukatu54 

E
z dakit Miguel Indurainez ge-
roztik izan ote den nafarren bat 
Espainietan hain azkar famatu 
dena. A, ostia, itxoin, bai: Gran 

Hermano irabazi zuen hura, Sofia Sues-
kun. Baina klaro, bi kasu horietan ikuski-
zunaren munduko karrera meteorikoez 
ari gara. Meteorito baten antz handiagoa 
dauka, aldiz, gaurko artikulua prota-
gonizatzera gonbidatu dugun [erregi-
doreak txaloak eskatzen ditu] Santos 
Cerdanek: “Aiba! Aiba! Aiba!” oso nafar 
batzuez lagunduta [barre enlatatuak], 
Moncloa bete-betean jo du Milagroko 
politikariaren ustelkeria kasuak; puska 
batzuk Iruñera ere iritsi dira Belaten ba-
rrena; Maria Chivite malkotan [musika 
dramatikoa], soka noraino iritsiko den 
ikusteke, eskuin espainiarreko tertzio 
guztiak trabukoan perdigoiak sartu eta 
sartu. Enfin, tamaina estandarreko behi-
kaka bat intentzio handiz sabaiko haiza-
gailura jaurtita lortzen den emaitza bera 
ari da uzten asuntua. 

Hitzezkoa ez den hizkerari errepara-
tzen badiogu, alegia, Pedro Sanchezen 

aurpegiko giharren tentsioari, badirudi 
benetan ezustean harrapatu duela kon-
tuak. Ez zuela espero Cerdan bezalako 
norbait, PSOEren gaur egungo kupula-
ren konfiantza osoko iturgina, horrelako 
txandrio batean nahasita egongo zenik. 
Ez baitzen saltsa berean ipurtzuloraino 
sartuta dagoen Jose Luis Abalos ministro 
ohia bezalakoa: hura sarritan kexatzen 
omen zen bere soldataz eta izendatzen 
zituen kargu publiko askok, ardura gu-
txiago eduki arren, berak baino nomi-
na altuagoa zeukatelako. Herren hori 
daukan edozeinentzat da tentagarria 
milioika euroko kontratu publikoetatik 
atximurren bat hartzeko aukera. 

Diskretuagoa Cerdan. Publikatu diren 
elkarrizketa batzuen transkripzioetan 
ere ikusten da. Tramari izena eman dion 
Koldo Garcia barakaldarrarekin ari dela 
–pieza ederrak esportatzen ditugu ala-
jaina: Guardia Zibilaren kolaboratzaile 
izandakoa, Nicolas Redondo Terrerosen 
bizkartzain ohia, lesio delituengatik bi-
tan kondenatua...–, askotan exijitzen dio 
Cerdanek komisio-kontuak telefonoz ez 

aipatzeko, gauza horiek aurrez aurre, 
paper batean idatzi eta gero puskatu. 
Baron noir estiloko telesail baten biz-
pahiru denboralditarako materiala ba-
daukagu orain arte atera denarekin. Eta 
itxoin ze, hau hasi besterik ez da egin. 

Baina egia esatea nahi baduzue, ho-
rrelako thriller-ez seko aspertuta nago 
dagoeneko. Eta baditut nire arrazoiak. 
Ea ba: ustelkeria kasu guztietan bi osa-
gai nagusi daude. Ustelduak, batetik; us-
teltzaileak, bestetik. Eta normalean eza-
gutzen duguna, medioetan aspertu arte 
agertzen dena, detaile ñimiñoeneraino 
aletzen dena, ustelduen partea izaten 
da. Politikari diruzaleak, ibilera txungo 
samarreko bitartekariak, kobratutako 
diruarekin ordaindutako putetxeko gas-
tuak, tar, tar, tar. Usteltzaileak berriz, 
alegia, assskoz diru gehiago irabazteko 
politikari bati sos batzuk purra-purra 
bota dizkioten enpresariak, zeharka bai-
no ez ditu ukitzen espantu orokorrak. 

Santos Cerdan, Koldo Garcia edo Jose 
Luis Abalosi buruz datozen asteetan 
publikatuko den lerro bakoitzagatik 
argitaratuko balira informazio hain 
detailatuak kasu honetako usteltzaile 
nagusia den Acciona enpresako Entre-
canales familiaz, agian ulertuko genuke 
ustelkeria ez dela tartean behin eskua 
gaileten kaxan sartzen duten politikari 
inmoral batzuen problema bakarrik, 
gobernatzeko modu bat baizik. Gober-
natzeko modu bat, zeinean kosta ahala 
kosta lortu behar den esku pribatu oso 
jakin batzuen artean banatzea mozkin 
publiko guztia. Hala zen Francoren 
erregimenean –Accionaren aurrekariek 
preso politikoak obretarako esklabo 
gisa ere erabili zituzten–, eta hala ja-
rraitu du 1978 osteko erregimenean 
ere, urtetan lizitazio publikoak nahie-
ran manipulatuz. 

Business as unusual da Accionaren es-
logana. Tamaina horretakoak dauzkate 
garabiak. 

Ustelduak bai,  
baina nor dira usteltzaileak?

  GORKa bEREziaRTUa miTXElEna
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Naturzaleek eta landarezainek badugu orain 
paperean eta euskaraz urtaro bakoitzean jasoko 
dugun aldizkari berezi bat

Batu mundua bizigarri eta eguneroko bizitza    
        gozagarri egiten dutenen komunitatera:

Nahi duzuna jaso, nahi duzuna ordaindu

Formatu 
berezia
Tolesturak 

zabalduta poster 

handi batera 

helduko gara

Bizi Baratzea
Lurrari begiratzen diogunonOrria

eginbizibaratzea.eus

komunitatea@bizibaratzea.eus     (+34) 943 37 15 45

Orain arrazoi bat gehiago dugu 
ARGIA ekonomikoki bultzatzeko. 

Guztion artean lanean jarraituko dugu, 
Lurrari euskaraz begiratzen 

eta entzuten diogunok, 
geroz eta gehiago izan gaitezen.
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